
چهمشاغلیدربازارکارجهانیبیشتررشدمیکنند؟
خریدار  براســاس آخرین گزارش آینده مشاغل 
مجمع جهانی اقتصــاد، بازار کار جهانی تا ســال 
۲۰۳۰ در آستانه تحولی قابل توجه است و مشاغل 

متعددی با اختلال مواجه خواهند شد.
 بر اســاس آخرین گزارش آینده مشــاغل مجمع 
جهانی اقتصاد، بازار کار جهانی تا ســال ۲۰۳۰ در 
آستانه تحولی قابل توجه است و مشاغل متعددی 
با اختلال مواجه خواهند شــد. این تغییر شــکل 
چشــم انداز اشــتغال جهانی منجر به ایجاد ۱۷۰ 
میلیون شــغل جدید و متعاقب آن جابجایی ۹۲ 
میلیون موقعیت شــغلی موجود خواهد شــد که 
منجر به ســود خالص ۷۸ میلیون شغل در سراسر 

جهان خواهد شد.
تحقیقات مجمع جهانی اقتصاد نشان می دهد که 
این تغییرات گسترده ناشی از پیشرفت های سریع 
فناوری، الگوهای جمعیتی در حال تحول، تشدید 
تنش هــای ژئواکونومیک و فشــارهای اقتصادی 
فزاینده هســتند. این نیروها مجموعــاً صنایع و 
حرفه هــا را در مقیاس جهانی دســتخوش تحول 

می کنند.
بزرگ ترین چالش برای گســترش کســب وکار، 
تفاوت فزاینده بین مهارت های موجود و موردنیاز 
خواهد بود، زیرا تقریباً ۴۰ درصد از شایستگی های 
موردنیــاز در محــل کار تغییر خواهــد کرد. این 
عدم تطابق مهارت ها در حــال حاضر یک نگرانی 
مبرم اســت و تقریباً دوســوم از کارفرمایان، برابر 
۶۳ درصــد، آن را به عنوان مانع اصلی رشــد ذکر 
می کنند. ازآنجایی که بازار کار به ســرعت در حال 
تغییر اســت، این شــکاف می تواند یک تنگنای 

شدید ایجاد کند.
درحالی که انتظــار می رود مهارت هــای فناوری 
در هــوش مصنوعــی، داده های بــزرگ و امنیت 
سایبری شــاهد افزایش تقاضا باشد، توانایی های 
انســان محور مانند تفکر خــلاق، انعطاف پذیری 
و ســازگاری ضروری باقــی خواهند ماند. رشــد 
حرفه ای به ترکیبی از ایــن مهارت های فنی و نرم 

بستگی دارد.

پویایی بازار کار
به گفته مجمع جهانی اقتصاد، افزایش هزینه های 
زندگــی به عنوان یــک کاتالیزور بــرای تغییر در 
بازار کار ظاهرشــده اســت، به طوری که نیمی از 
کارفرمایــان پیش بینی می کنند کــه مدل های 

کسب وکار آن ها را متحول کند.
باوجود کاهش اخیــر تورم جهانــی، پیش بینی 
می شــود که فشــارهای مداوم قیمت ها همراه با 
رشــد اقتصادی کندتــر پیامدهای گســترده ای 
برای اشتغال داشته باشد. این آشفتگی اقتصادی 
هم شــرکت ها و هم کارگــران را وادار می کند تا 
موقعیت ها و اســتراتژی های خود را در بازاری که 

به طور فزاینده ای در نوسان است، ارزیابی کنند.

علاوه بر این، انتظار مــی رود الگوهای متفاوت در 
روندهای جمعیتی تأثیــر قابل توجهی بر نیروی 

کار جهانی داشته باشد.
پیری جمعیــت در اقتصادهای توســعه یافته تر، 
تقاضا برای متخصصان مراقبت های بهداشــتی را 
افزایش می دهــد، درحالی که افزایش جمعیت در 
سن کار در مناطق کم درآمد باعث رشد نقش های 
مرتبط با آموزش می شــود. برای پــر کردن این 
شکاف ها، کسب وکارها باید مهارت های مدیریت 
اســتعداد، آموزش و مربیگــری را در اولویت قرار 

دهند.
علاوه بر ایــن، تنش هــای ژئوپلیتیکــی یکی از 
نگرانی های اصلی کارفرمایان اســت، به طوری که 
۳۴ درصد از شرکت ها آن را به عنوان موضوع اصلی 
معرفی می کنند. اثرات مــوج دار این درگیری ها، 
ازجملــه محدودیت هــای تجــاری و تغییــر در 
سیاست های صنعتی، بســیاری از کسب وکارها را 
وادار می کند تا در اســتراتژی های عملیاتی خود 

تجدیدنظر کنند.
برخی در حال بررســی گزینه هــای برون مرزی 
و تجدیــد ســازمان بــرای کاهش خطــرات و 
ســرمایه گذاری از فرصت هــای در حــال ظهور 
هستند. علاوه بر این، فشارهای ژئوپلیتیکی تقاضا 
برای مهارت های تخصصی، به ویژه در زمینه هایی 
ماننــد امنیت ســایبری را تقویت می کنــد، زیرا 
کسب وکارها تلاش می کنند از منافع خود در یک 

محیط جهانی پیچیده تر محافظت کنند.

تحول دیجیتال
بــا برتــری هــوش مصنوعــی، ۵۰ درصــد از 
کارفرمایان جهانــی در حــال برنامه ریزی برای 
تغییر فعالیت های خود هســتند. در پاسخ به این 
پیشــرفت های فناوری، ۷۷ درصد از شــرکت ها 
گزارش دادند کــه قصد دارند نیــروی کار خود را 
ارتقا دهند. بااین حال، افزایش اتوماســیون بدون 

عواقب نیســت، زیــرا ۴۱ درصــد از کارفرمایان 
پیش بینی می کنند که تعداد کارمندان خود را در 

مناطق خاصی کاهش دهند.
قابل توجه اســت که تقریباً نیمــی از کارفرمایان 
در حال بررسی تجدید ســاختار داخلی هستند و 
کارمنــدان را از موقعیت های آســیب پذیر هوش 
مصنوعی به ســایر نقش ها در سازمان خود منتقل 
می کنند. این راه حل کمبــود مهارت های فعلی را 
برطرف می کند و درعین حال تأثیر منفی احتمالی 
اختلالات فناوری بر اشتغال را نیز کاهش می دهد.

برندگان و بازندگان
براســاس این گزارش، پیش بینی می شود برخی 
مشــاغل اصلی تــا ســال ۲۰۳۰ منجر به رشــد 
بازار کار شــوند. انتظــار می رود مشــاغلی مانند 
کارگران مزرعه، راننــدگان تحویل کالا و کارگران 
ســاختمانی افزایش قابل توجهی داشــته باشند. 
این روند با رشــد قابل توجهی که در مراقبت های 
بهداشتی و آموزش پیش بینی می شود، در درجه 
اول متخصصان پرســتاری و معلمان دبیرستان به 

بخش های اساسی گسترش می یابد.
مشــاغلی در حوزه هوش مصنوعــی، روباتیک و 
سیســتم های انرژی نیز تقاضــای بالایی خواهد 
داشت. متخصصان کلان داده، مهندسان فین تک، 
متخصصان هوش مصنوعی و یادگیری ماشــین و 
توســعه دهندگان نرم افزار و اپلیکیشــن ها ازنظر 
درصدی ازجمله مشــاغلی هستند که سریع ترین 

رشد را دارند.
تغییر جهانی به ســمت پایداری نیز بــر روند بازار 
کار تأثیــر می گذارد. مشــاغل در حــوزه انتقال 
ســبز و انرژی با موقعیت هایــی مانند متخصصان 
خودروهــای خــودران و الکتریکی، مهندســان 
محیط زیست و مهندسان انرژی های تجدید پذیر 
هم برجســته تر خواهند شــد و در میان مشاغلی 

خواهند بود که سریع ترین رشد را دارند.

تخلفات عجیب بازیگران جدیدموبایل
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ازناترازیدرمنابعتاناترازیدراراده
سیدکامران یگانگی، عضو هیات علمی دانشــگاه   ایران به عنوان کشوری با منابع 
غنی طبیعی، انســانی و فرهنگی، نمونه ای بارز از جایی است که مشکل اصلی نه 
در کمبود منابع، بلکه در مدیریت و اراده ای اســت که این منابــع را به کار گیرد. 
این شکاف، به نوعی ناترازی دوگانه تبدیل شده اســت؛ شکاف بین ظرفیت های 

موجود و توانایی بهره برداری از آن ها.
ایران یکی از معدود کشورهایی اســت که از منابع سرشار طبیعی همچون نفت، 
گاز، معادن و همچنین موقعیت جغرافیایی استراتژیک برخوردار است. این کشور 
همچنین از نیروی انســانی تحصیل کرده و جوان بهره مند است که در بسیاری از 
زمینه ها توان رقابت جهانی دارند. با این حال، بهره وری پایین، فرسودگی زیرساخت ها 
و تخصیص غیربهینه منابــع، و بکارگیری افرادی ناتوان در جایــگاه های مدیریتی 

تصویری از ناترازی را ایجاد کرده است.

یادداشت

فعالاناقتصادیازFATFچهمیخواهند؟
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سوخت

مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی ایران گفت: بر اســاس قانون برنامه هفتم 
توسعه، متنوع سازی سبد ســوخت در دستور 

کار قرار گرفته است.
کرامــت ویس کرمی مدیرعامل شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی روز گذشــته در گفت 
و گوی تلویزیونی با بیان اینکه براســاس قانون 
برنامه هفتم متنوع ســازی ســبد سوخت در 
دســتور کار قرار گرفته اســت، گفت: از ابتدای 
سال تاکنون روزانه ۷ هزار و ۳۰۰ تن ال پی جی 
در کشــور تولید و ۲ هزار و ۹۰۰ تن ال پی جی 
توزیع شــده اســت. این مقدار توزیــع داخلی 
ال پی جی نســبت به دو ســال قبل ۵۰ درصد 

کاهش یافته است.
ویس کرمی بــا بیان اینکــه هم اکنون ظرفیت 
بســیار خوبی در بحث مازاد بر نیــاز داخلی در 
بحث گاز مایع داریم کــه امیدواریم بتوانیم در 
بحث متنوع ســازی ســبد ســوخت خودرو از 
آن اســتفاده کنیم، تصریح کرد: در نظر داریم 
احــداث جایگاه های ال پی جــی را در نزدیکی 
پالایشــگاه هایی که مازاد ال پی جی بر مصرف 
داخلی دارند، اجرایی کنیم تا بتوانیم ال پی جی 

را به سبد سوخت خودروها اضافه کنیم.
به گفته وی، اســتاندارد جایگاه های ال پی جی 

تدوین شده اســت و تا پایان ســال مکان یابی 
مناســب برای احداث جایگاه هــای ال پی جی 

انجام می شود.

لزوم توسعه ناوگان خودرویی دوگانه سوز
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی با اشاره به ظرفیت بسیار مطلوب سوخت 
سی ان جی در کشــور اظهار کرد: امکان عرضه 
روزانــه ۴۰ میلیــون مترمکعب ســی ان جی 
در کشــور وجود دارد. بــا این حــال، مصرف 
سی ان جی طی یک ســال و نیم گذشته از ۲۳ 
میلیــون مترمکعب به ۱۹ میلیــون مترمکعب 
کاهش یافته اســت. برای رفع این مسئله، باید 

ناوگان خودرویی دوگانه سوز توسعه یابد.
ویس کرمــی تصریح کــرد: در حــوزه تبدیل 
خودروهای عمومی بــا اولویــت وانت بارها بر 
مبنای مصوبه شــورای اقتصاد، قــراردادی با 
هشــت شــرکت امضا و ۴۰۰ کارگاه در سطح 
کشــور به منظور تبدیل خودروهای تک ســوز 
عمومــی به خودروهــای دوگانه ســوز تجهیز 
و حدود ۳۴۰ هزار دســتگاه خودرو تک سوز به 
خودرو دوگانه ســوز تبدیل شــد که هم اکنون 
این طــرح به دلیل عــدم پرداخــت مطالبات 

پیمانکاران متوقف شده است. 

وی بــا بیان اینکــه ســامانه ثبت نــام تبدیل 
خودروهای عمومی تک ســوز به دوگانه ســوز 
به زودی باز می شــود، افزود: مطابــق با مصوبه 
شــورای اقتصاد در مجموع ۹۶۰ هزار دستگاه 
خودرو بــا ثبت نام در این ســامانه بــه خودرو 
دوگانه سوز تبدیل می شــوند و تا یک ماه آینده 
نیز قراردادهای لازم با شــرکت های خودروساز 

امضا می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی با اشاره به موضوع حق العمل جایگاه داران 
سی ان جی گفت: صنعت ســی ان جی، صنعتی 
بسیار پرهزینه اســت. از این رو، اصلاحیه ای در 
دولت در حال بررسی است تا میزان حق العمل 
جایــگاه داران بــه ۷۰ درصــد افزایــش یابد. 
امیدواریم این پیشــنهاد از سوی هیئت وزیران 
تصویب و بخشــی از مشــکلات جایگاه داران 

سی ان جی برطرف شود.

متنوعسازیسبدسوختدردستورکارقرارگرفتهاست

در نخستین جلسه هیات امنای صندوق توسعه ملی در دولت چهاردهم مطرح شد
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سیاست
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پیامتسلیترهبرانقلابدرپیدرگذشتحجتالاسلام
شیخحسینابراهیمی

رهبر انقلاب با صدور پیامی درگذشــت حجت الاسلام آقای حاج شیخ 
حسین ابراهیمی تسلیت گفتند.

حضــرت آیــت الله خامنــه ای در پیامی درگذشــت عالــم مجاهد 
حجت الاسلام آقای حاج شیخ حسین ابراهیمی را تسلیت گفتند.

متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم، درگذشــت عالم مجاهد حجت الاسلام آقای 
حاج شــیخ حســین ابراهیمی رحمةالله علیه را به خاندان گرامی و به 
همه ی ارادتمندان و دوستان و همکاران ایشان تسلیت عرض می کنم 
و مغفرت و رحمت و پاداش شایســته ی مجاهدت های آن مرحوم را از 

خداوند متعال مسئلت می نمائیم.
سیّدعلی خامنه ای

۲۳ دی ۱۴۰۳

 اسرائیل باید به توافق برسد
۶۴درصدصهیونیستهاخواهانپایان

جنگغزه
 منابع خبری گزارش دادند که ۶۴ درصد صهیونیست ها خواهان پایان 

جنگ غزه هستند و این رژیم باید فورا به توافق تبادل اسرا برسد.
به نقل از خبرگزاری سما، اندیشکده موسوم به »سیاست یهودیان« در 
یک نظرســنجی اعلام کرد که ۶۴ درصد صهیونیست ها موافق آزادی 

اسرای ارشد فلسطینی و توقف جنگ غزه هستند.
آوی اشــکنازی، تحلیلگر نظامی صهیونیست همچنین در گفت وگو با 
روزنامه صهیونیستی معاریو در این باره گفت: بهای خونی که در شمال 

غزه می دهیم به هیچ وجه قابل تحمل نیست.
وی تاکید کرد: اســرائیل دیگر هیچ چیزی ندارد که در شمال، مرکز و 
جنوب غزه در این خصوص انجام دهد، اسرائیل باید فورا به توافق تبادل 

اسرا برسد و به جنگ غزه پایان دهد.
شب گذشــته منابع خبری گزارش دادند که دیوید بارنیا رئیس موساد 
)سازمان جاسوســی خارجی رژیم صهیونیســتی( و رونین بار رئیس 
شــاباک )دســتگاه امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی( بــرای ادامه 

مذاکرات آتش بس به دوحه قطر می روند.
دفتر نخست وزیر رژیم صهیونیستی در بیانیه ای اعلام کرد که بنیامین 
نتانیاهو جلســه ای را با حضور یســرائیل کاتس وزیر جنگ و روسای 
دســتگاه های امنیتی و اطلاعاتی برگزار کرده اســت.در این جلســه 
نتانیاهو با سفر روسای موســاد و شــاباک و نماینده ارتش به دوحه به 

منظور ادامه مذاکرات آتش بس در نوار غزه موافقت کرده است.
رســانه های رژیم صهیونیســتی پیشــتر از احتمال به نتیجه رسیدن 
مذاکراتی که برای برقراری آتش بس در غزه با میانجیگری قطر و مصر و 

با حمایت آمریکا در دوحه در جریان است، خبر دادند.

پایگاه صهیونیســتی واللا اعلام کرد که ران درمــر وزیر امور راهبردی 
رژیم صهیونیستی در مورد توافق تبادل اســرا و آتش بس در فلوریدا با 

نماینده ترامپ در خاورمیانه گفت وگو کرده است.
این رسانه صهیونیستی افزود که انتظار می رود استیو ویتکاف فرستاده 
ویژه دونالد ترامپ در خاورمیانه چهارشنبه شب )به وقت محلی( برای 

پیوستن به مذاکرات تبادل به دوحه سفر کند.  
به نوشته این رســانه رژیم صهیونیســتی آنتونی بلینکن وزیر خارجه 
آمریکا نیز اعلام کرده اســت که ما به توافق برای آزادی اسیران و آتش 
بس در غزه بسیار نزدیک هســتیم.جنایات رژیم اسرائیل علیه نوار غزه 
در حالی در شــانزدهمین ماه متوالی ادامه دارد کــه دیوان بین المللی 
کیفری دستور بازداشــت بنیامین نتانیاهو و یوآو گالانت نخست وزیر 
کنونی و وزیر جنگ سابق رژیم صهیونیستی را به اتهام ارتکاب جنایت 
جنگی، جنایت علیه بشریت و استفاده از گرسنگی )گرسنگی دادن به 

مردم غزه( به عنوان یک سلاح صادر کرده است.
با وجود همــه این جنایت ها، رژیم صهیونیســتی اعتــراف کرده که با 
گذشــت ۴۶۴ روز جنگ در نوار غزه، هنوز به اهداف خود از این جنگ 
یعنی نابــود کردن جنبــش حمــاس و بازگرداندن اســیران نظامی 

صهیونیست از نوار غزه دست نیافته است.

شرطمجلسبرایوارداتخودروتوسطایرانیان
ساکنخارجازکشور

طبق مصوبه مجلس، واردات خودرو توســط ایرانیان ســاکن خارج از 
کشور، بدون انتقال ارز و از محل ارز در اختیار با نرخ شصت درصد حقوق 
ورودی مجاز است. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
روز )یکشــنبه( مجلس و در جریان رســیدگی به گزارش کمیسیون 
تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۴ درباره بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
کل کشور، بند )ر( این لایحه را برای رفع ایرادات شورای نگهبان به شرح 
زیر اصلاح کردند:ر- بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مکلف است 
حداقل سه میلیارد و سیصد میلیون )۳.۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو از محل 
اجزاء )۱( و )۲( بند »الف« ماده )۱۱( قانون برنامه هفتم پیشــرفت و یا 
سایر منابع مورد تأیید )در هر فصل سال حداقل بیست درصد )%۲۰(( 
برای واردات خودروی سواری نو و کارکرده )حداکثر پنج سال ساخت( 

اختصاص دهد.
متقاضیــان واردات با رعایت قانون ســاماندهی صنعت خودرو مصوب 
۲۶/ ۸/ ۱۴۰۰ بــا اصلاحات و الحاقات بعدی می توانند نســبت به ثبت 
درخواســت واردات خودرو از محل منابع این بند اقــدام کنند. حقوق 
ورودی خودروهای وارداتی از محل ارز تخصیصی این بند شصت درصد 
)۶۰%( تعیین می گــردد. واردات خودرو موضوع این بنــد از محل ارز 
حاصل از صادرات، مشــمول رفع تعهــد ارزی صادرکنندگان مربوط 

می شود.
واردات خودرو توســط ایرانیان ســاکن خارج از کشــور )دارای کارت 
اقامت(، بــرای هر ایرانی در ســال ۱۴۰۴ یک خودرو، خارج از ســقف 
مذکور، بدون انتقــال ارز و از محل ارز در اختیار با نرخ شــصت درصد 

)۶۰%( حقوق ورودی مجاز است.
دولت مکلف اســت نســبت به واگذاری مجوز واردات خودرو به روش 
رقابتی اقدام نماید.آیین نامــه اجرائی این بند مشــتمل بر نحوه ثبت 
درخواست واردات و ســاز و کار واگذاری مجوز واردات به متقاضیان و 
نیز ایرانیان ساکن خارج از کشــور دارای کارت اقامت و نحوه تشخیص 
منشــأ ارز خارجی و مرجع تأیید کننده آن و پیاده سازی روش رقابتی و 
نحوه تخصیص و تأمین ارز بابت واردات قطعات منفصله خودرو سواری 
متناســب با تخصیص و تأمین ارز واردات خودرو سواری نو و کارکرده 
)حداکثر پنج سال ساخت( به پیشنهاد ســازمان برنامه و بودجه کشور 
و با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجــارت و بانک مرکزی به تصویب 

هیأت وزیران می رسد.

تریبون

نایــب رئیــس دوم کمیســیون اقتصــادی مجلس 
گفت: یکی از اهداف اصلی ســامانه خودنویس حذف 
واســطه های غیرضروری و کاهش هزینه های اضافی 

است.
جعفر قــادری نایب رئیس دوم کمیســیون اقتصادی 
مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به تأثیر سامانه 
خودنویس بر بازار اجاره مســکن اظهار کرد: ســامانه 
خودنویس که ذیل قانون جهش تولید مسکن تصویب 
شــد، یک ابزار مهم برای مدیریــت و کاهش انحصار 

مشــاورین املاک و واســطه ها در معاملات 
اجاره بها است. این ســامانه با هدف کاهش 
هزینه های مردم و شفاف سازی بازار مسکن 

راه اندازی شده است.
وی افزود: ســامانه خودنویس تــا به امروز 
توانســته تأثیــرات مثبتــی بــر کاهش 
هزینه های مــردم در انعقــاد قراردادهای 

اجاره بها داشــته باشــد و طبق آماری ارائه شده، این 
ســامانه تاکنون بیش از هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان در 

هزینه های آحاد جامعــه صرفه جویی کرده 
اســت، این عدد حاکی از اســت که سامانه 
خودنویس توانســته نقش پررنگ و مؤثری 
در کاهش میزان هزینه های معاملاتی مردم 

داشته باشد.
این نماینــده مجلس ادامه داد: بــا توجه به 
اینکه در حال حاضر بازار مسکن با مشکلات 
جدی روبه رو است، چنین ابزار و سامانه هایی می توانند 
تأثیر چشمگیری در زمینه ایجاد شــفافیت و کاهش 

هزینه ها داشته باشد.
قادری بیــان کرد: یکــی از اهــداف اصلی ســامانه 
خودنویس حذف واســطه های غیرضروری و کاهش 
هزینه های اضافی اســت کــه با فراهم شــدن امکان 
ثبت قراردادها در ســامانه، مردم نیازی به مراجعه به 
مشاورین املاک نخواهند داشــت و می توانند به طور 
مســتقیم معاملات خود را ثبت کنند، البته این مسئله 
علاوه بــر کاهش هزینه هــای مردم، باعث شــفافیت 

بیشتر در بازار مسکن نیز می شود.

 رئیس ســتاد و معاون هماهنگ کننده ارتش از الحاق 
یک هزار پهپاد راهبردی به یگان پهپادی ارتش و یک 

فروند ناو جدید به نیروی دریایی ارتش خبر داد.
 امیردریــادار حبیب الله ســیاری در گفتگویی درباره 
رونمایی ها و الحاق ادوات نظامی جدید به ارتش گفت: 
یکی از مهمتریــن اقداماتی که در ایــن زمینه انجام 
می شــود رونمایی و الحاق بیش از هــزار فروند پهپاد 
راهبردی با ویژگی های پنهانکاری، قدرت انفجار بالا، 
برد زیاد و نقطه زنی در روزهای آینده اســت که با این 
الحاق به توانمندی ارتش جمهوری اســلامی ایران در 

بعد پهپادی اضافه می شود.
وی افزود: رونمایی از برخی تجهیزات در ســامانه های 
مختلف در نیــروی زمینی ارتــش در روزهای آینده 
را در برنامه داریم که به ســازمان نیروی زمینی ارتش 

جمهوری اسلامی اضافه می شود.
رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش همچنین 
از بهره برداری فاز ۱ منطقه دوم ولایت جاســک خبر 
داد و گفت: در اجرای فرمان تدبیر رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر گســترش نیروی دریایی در سواحل مکران، 

از سال های گذشــته این کار آغاز و اقدامات 
ارزشــمندی انجام شــده بر همین اساس 
فاز یک تاسیســات ساخته شــده در منطقه 
جاسک اعم از موج شکن، اسکله، تاسیسات 
بندری برای بهره برداری هرچه بهتر نیروی 
دریایی و حضور در دریای های آزاد رونمایی 

می شود.
دریادار ســیاری در ادامه ســخنان خود از الحاق یک 
فروند ناو جدید به نیــروی دریایی خبر داد و افزود: این 
الحاق می تواند بــه توان رزمی نیــروی دریایی ارتش 

کمک موثری کند.
وی ادامه داد: تعــداد زیادی از شــناورها و یگان های 
پروازی ارتقا یافته به نیــروی دریایی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران از دیگر تجهیزاتی است که در آینده ای 

نزدیک الحاق می شود.
رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش در بخش 
دیگری از سخنان خود درباره برگزاری رزمایش های 
ارتش در ســطح نیروهای چهارگانه گفت: رزمایش ها 
برابر برنامه های آموزشــی و رزمایشــی در طول سال 

بــرای ارتــش جمهــوری اســلامی ایران 
پیش بینی شده است. تعدادی از رزمایش ها 
از ابتدای سال تا امروز در نیروهای چهارگانه 
ارتش و در قرارگاه پدافند هوایی انجام شده 

است.
دریادار سیاری افزود: بامداد امروز، نخستین 
رزمایش پدافند هوایــی و مقابله با تهدیدات 
دورایســتا با فرماندهی قرارگاه پدافند هوایی مشترک 
و حضور پدافند و نیروی هوایــی ارتش، نیروی هوایی 
سپاه پاسداران اســلامی و جنگال راهبردی در سطح 

کل ارتش و سپاه به مرحله اجرا درآمد.
وی ادامــه داد: دومیــن رزمایــش با هــدف مقابله با 
تهدیدات گروه های تروریســتی و معاند توسط نیروی 
زمینی ارتش جمهوری اسلامی در منطقه شمال شرق 
کشــور و یک رزمایش نیز در منطقه غرب با همکاری 
و پشــتیبانی نیروی هوایی ارتــش در دو مقطع زمانی 

انجام خواهد شد.
رئیس ســتاد و معاون هماهنگ کننــده ارتش با بیان 
اینکه رزمایش ســایبری یکی دیگــر از رزمایش های 

در دســتور کار اســت، گفت: فضای ســایبری امروز 
یکی از عرصه های جدید جنگ اســت که حتماً باید به 
آن توجه شــود که البته ما توجــه لازم را داریم که در 
مقابل تهدیدات ســایبری غافلگیر نشــویم. بنابراین 
رزمایش ســایبری با مشــارکت نیروهــای چهارگانه 
ارتش جمهوری اســلامی ایران، قرارگاه پدافند هوایی 
و جنگال راهبردی ارتش و در سطح نیروها پیش بینی 

شده که به مرحله اجرا در می آید.
دریادار ســیاری افزود: رزمایش پدافند غیرعامل نیز با 
مشارکت و همکاری سازمان پدافند غیرعامل در سطح 
کشــور برنامه ریزی شده اســت که با همکاری ارتش 

جمهوری اسلامی برگزار می شود.
وی ادامــه داد: رزمایش دیگر، رزمایش مرکب اســت 
که چند کشــور در یک رزمایش تحت عنوان رزمایش 
کمربند ایمنی در دریای عمان و شــمال اقیانوس هند 
شرکت می کنند که از کشورهایی به همراه شناورهای 
آنها دعوت شــده که در رزمایش شرکت  کنند، یا اینکه 
گروه های ناظر خود را برای استفاده از تجربیاتی که در 

این رزمایش به دست می آید، اعزام خواهند کرد.

مجلس

ارتش

خریــدار   معــاون اول رئیس جمهور با 
اشاره به پدیده مهاجرت دانشمندان جوان 
طی ســال های گذشــته و با بیان اینکه به 
جای تقبیــح مهاجرت آنان، رابطه شــان 
را با ایران حفظ کنیم، تاکیــد کرد: باید از 
جوانان نخبه و دانشــمند برای بهره گیری 
از نظرات علمی و کارشناسی استفاده کرد 
تا برای حضــور پررنگ آنها در کشــور نیز 

زمینه سازی شود.
»محمدرضا عارف« در نشست با مسئولان 
انجمن های علمی کشــور که با حضور وزیر 
علوم، تحقیقــات و فنــاوری، نمایندگان 
انجمن های علمی و دانشــمندان برجسته 
کشور و نمایندگان دستگاه های امر برگزار 
شد، تصریح کرد: انجمن های علمی به ویژه 
در پایش برنامه هفتم توســعه، تحقق رشد 
۸ درصدی و حل ناترازی ها به دولت کمک 

کنند.
عارف با تاکید بر حل مســائل مرتبط با ثبت 
شــرکت های انجمن های علمی با همکاری 
قوه قضاییه و همچنین روند تایید صلاحیت 
اســاتید فعال این انجمن هــا، درخصوص 
حل مشــکلات مالیاتی این انجمن ها ادامه 
داد: نگاه دولــت چهاردهم این اســت که 
تشــکل های علمی در راستای فعالیت های 
غیرانتفاعی معاف از مالیات باشند و اگر نیاز 
به اصلاح و بازنویســی قوانین وجود دارد با 
هماهنگی و همکاری ســازمان مالیاتی این 

مسئله حل شود.

کشور گرفتار آسیب های اجتماعی 
و شکاف نسلی است

معــاون اول رئیس جمهور بــا تاکید بر 
اینکــه انجمن هــای علمی مشــاوران 
دولت چهاردهم هســتند، تصریح کرد: 
از انجمن هــای علمــی می خواهیم که 
پس از ابــلاغ مصوبات دولتــی نظرات 
کارشناســانه خود را به دولت ارائه کنند 
و دولت نیــز بلافاصله بر اســاس این نگاه 
کارشناسی دانشمندان و اساتید برجسته 
علمی، اصلاحات لازم را بــه عمل خواهد 

آورد.
عارف بــا بیــان اینکه بــه نــگاه و حضور 
انجمن هــای علمــی در همــه بخش های 
کشور نیاز داریم، تصریح کرد: کشور گرفتار 
آســیب های اجتماعی به ویژه شکاف نسلی 
اســت و باید دید انجمن های علمی چقدر 
برای حل این مسائل ورود و به دولت کمک 
کرده اند و با حضور این انجمن های علمی در 
کنار دولت، در خدمت مردم باشیم و اگر بنا 
است مســئله ای با رویکرد علمی حل شود 
قطعاً دولت قــوت قلب برای اجــرا خواهد 

داشت.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اهمیت 
فعالیت انجمن هــای علمی دانشــجویی 
افزود: در گذشــته مجموعه هــای جوان و 
علمی دانشجویی در دانشــگاه ها به وجود 
آمد که بســیار موثر و فعال بودند و گاهی به 
دلیل برخوردهای غیرمنطقی و ســلیقه ای 

دانشــگاه ها، جوانــان علاقه مند بــه کار 
تشکیلاتی رها شده اند و انجمن های علمی 
باید برای میدان دادن به جوانان دانشمند و 
فعال کردن آنان برای حل مشکلات کشور 

ورود کنند.
به خاطــر برخوردهای ســلیقه ای، جوانان 

علاقمند به فعالیت های علمی، رها شده اند
وی درخصــوص لــزوم تکریــم نخبگان و 
برجستگان علمی تاکید کرد: امروز جوانان 
الگوی علمی ندارند و به دلایل برخوردهای 
ســلیقه ای، در دانشــگاه ها و مراکز علمی و 
پژوهشــی الگو سوزی شده اســت که باید 
اقدام ارزشــمند خوب و تاثیرگــذار تکریم 
نخبگان برجسته علمی کشــور را تا زمانی 
که این دانشــمندان در قید حیات هستند، 

انجام دهیم.
عارف با اشاره به پدیده مهاجرت دانشمندان 
جوان طی سال های گذشته و با بیان اینکه 
به جای تقبیح مهاجرت آنان، رابطه شــان 
را با ایران حفظ کنیم، تاکیــد کرد: جوانان 
دانشــمند و نخبــه که از کشــور مهاجرت 
کرده انــد، هنوز نــگاه بــه ایــران دارند و 
باید ارتباط آنها بــا ایران را حفــظ کرده و 
مشــوق های لازم را ارائه کنیم و همچنین 
برای جلوگیری از مهاجرت جوانان برجسته 
و اساتید دانشــگاهی جوان با کمک وزارت 
علوم، مسائل اولیه مســکن و معیشت آنان 
برطرف شــود که البتــه وزارت علوم دولت 
چهاردهــم برنامه های بســیار خوب برای 

اســاتید جوان در نظر گرفته اســت که در 
آینده اعلام می کنیم.

وی افزود: گاهی ایــن جوانان فکر می کنند 
که با قهر سیاسی و اجتماعی روبرو هستند 
و تمامی پل های پشــت سر آنها خراب شده 
اســت که باید بــا برگــزاری کنفرانس ها و 
کارگاه های علمی از آنــان برای بهره گیری 
از نظرات علمی و کارشناســی استفاده کرد 
تا برای حضور پررنگ آنها نیز زمینه ســازی 

شود.
عارف از وزارت علوم خواست تا با ساماندهی 
انجمن های علمی زمینه هــای حضور آنان 

در تصمیم گیری های دولت ایجاد شود.
معاون اول رئیس جمهور همچنین در این 

جلسه دستور داد تا مشکلات این انجمن ها 
از جملــه مالیاتی، بودجــه ای و اختصاص 
مکان مناســب بــا تشــکیل کارگروهی با 
حضــور معاونــان وزارتخانه هــای علوم 
و بهداشــت و معــاون علمــی و فناوری 
رئیس جمهور و سایر دستگاه های ذی ربط 

حل شود.
همچنیــن در ایــن نشســت نمایندگان 
انجمن های علمی به تشــریح مشــکلات 
خود از جمله برخــوردار نبــودن از مکان 
مستقل برای اســتقرار و فعالیت، مشکلات 
مرتبط با امور مالیاتــی، ناکافی بودن منابع 
مالی، طولانی بودن فرایند تایید صلاحیت 

منتخبان انجمن های علمی پرداختند.

هزینهخانوارباسامانهخودنویسکاهشمییابد

دریادارسیاریخبرداد؛رزمایشبزرگذوالفقاراواخربهمنبرگزارمیشود

خریدار   هیات امنای صندوق توسعه ملی 
مقرر کرد که راهکارهای اجرایی ایفای نقش 
صندوق توســعه ملی در رفع ناترازی های 
انرژی و توســعه کشــور به فوریت بررسی، 
تدوین و جهت تصویب به هیــات امنا ارائه 

شود.
 نخســتین جلســه هیات امنای صندوق 
توسعه ملی در دولت چهاردهم پیش از ظهر 
روز یکشنبه به ریاست مســعود پزشکیان 
برگزار و علاوه بــر ارائه و بررســی گزارش 
عملکرد صنــدوق و تصویب بودجه ســال 
۱۴۰۴، مقرر شد پیشــنهاد ارائه شده برای 
ایفای نقش این صنــدوق در حوزه کمک به 
رفع ناترازی های انرژی و توســعه کشور، در 
کارگروهی ویژه مطرح و بررســی شــده و 
راهکارهای اجرایی آن بر اســاس قوانین و 
مقررات موجود تدویــن و جهت تصویب به 

جلسه بعدی هیات امنا ارائه شود.
براســاس این پیشــنهاد صندوق توســعه 
ملی اعلام آمادگی کرده تا براســاس شیوه 
خاص طراحی شده از ســوی کارشناسان 
این صنــدوق، در تأمین مالــی اقدامات و 
پروژه های مورد نیــاز برای رفــع ناترازی 
انرژی، در کنار بخش خصوصی مشــارکت 

کند.
با توجــه بــه محدودیت هــای موجود در 

اساسنامه صندوق توسعه ملی برای مداخله 
مالی مســتقیم این نهاد در عرصه اقتصادی 
کشور، در جلســه امروز مقرر شد پیشنهاد 
مطرح شــده، در کارگروهی ویژه با حضور 
همه اعضای هیــات امنا از قوای ســه گانه 
مطــرح و راهکارهــای اجرایی کــه ناقض 

قوانین و مقررات موجود نباشد، تهیه و ارائه 
شود. همچنین با توجه به محدودیت زمانی 
تأکید شــد که راهکارهای اجرایی مذکور 
نهایتا تا ۲ هفته آینده تهیه و در جلسه بعدی 
هیات امنــای صندوق بررســی و تصویب 

شود.

پزشکیان در این جلسه با اشاره به آمارهای 
ارائه شــده مبنی بر زیان حداقل ۱۷۵ هزار 
میلیــارد تومانی بخــش خصوصی از محل 
ناترازی های انــرژی، در ۹ ماهــه ابتدایی 
ســالی که به نام »جهش تولید با مشارکت 
مردم« نامگذاری شــده، اظهار داشــت: از 

همان آغاز رسمی فعالیت دولت چهاردهم 
به طور جدی بــه دنبال رفــع ناترازی های 
انرژی هســتیم، اما تا امــروز از هر راهی که 
خواســتیم اقدام کنیم، با یک مشکل دیگر 
مواجه شــده ایم.رئیس جمهور افزود: بنده 
به عنــوان رئیس دولت بایــد در برابر مردم 
و بخش خصوصی نســبت به این مشکلات 
پاسخگو باشــم، لذا با توجه به اینکه احداث 
نیروگاه هــای خورشــیدی ســریع ترین، 
موثرترین و به نوعی بــه صرفه ترین راهکار 
موجود در این زمینه اســت، تأکید دارم که 
نباید اجازه دهیم وقت مــا بیش از این تلف 
شــود و باید هر چه ســریع تر راهکارهای 
اجرایی را در این زمینــه تصویب و عملیاتی 
کنیم.پزشــکیان تصریــح کــرد: اینکه ما 
منابعی داشــته باشــیم، اما بــه دلیل عدم 
پیش بینی راهکارهای اجرایــی نتوانیم از 
آن برای حل مشــکلات حاد کشور استفاده 
کنیم، منطقی نیســت؛ لذا بنــده اولا همه 
تلاش خود را خواهم کرد تا هر چه سریع تر 
بتوانیــم در این زمینه راهــکاری اجرایی و 
منطبق بر قوانین و مصالح و منافع کشــور 
طراحی کنیم و دوما تعهد می دهم که همه 
توان خود را برای پیشگیری از هرگونه اتلاف 
منابع یا وقوع تخلف و فســاد در هزینه کرد 
منابع مصوب برای این منظور به کار بگیرم. 
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۴ملکسازمانخصوصیسازیواگذارمیشود
مطابق تصمیم هیئت واگذاری »چهار واحد مســکونی واقع در تهران« 
از املاک متعلق به سازمان خصوصی ســازی در مجموع به قیمت پایه 
۹۰۰ میلیارد ریال واگذار می شــود.هیئت واگذاری در جلســه اخیر 
خود با قیمت پایه و شــرایط واگذاری ســه مورد از بنگاه های مشمول 
واگذاری موافقت نمود. در این جلسه قیمت پایه ۵ درصد سهام شرکت 
»آلومینای ایران )جاجرم(« به منظور کشف قیمت سهام در روز عرضه 

اولیه در بورس به مبلغ ۵۴،۷۷۶ ریال مصوب شد.
در ۴۲۸ امین جلســه هیأت واگذاری در خصوص قیمت پایه و شرایط 
واگذاری یکــی از بنگاه های زیر مجموعه شــرکت توســعه نگهداری 
و اماکن ورزشــی کشور در اســتان همدان بحث وبررســی و مقرر شد 
»مجموعه ســوارکاری روســتای ورکانه همدان« در مجموع با قیمت 
پایه به ارزش ۰۰۰، ۰۰۰، ۳۷۰، ۱،۴۵۹ ریال و شرایط ۳۰ درصد نقد و 

مابقی در اقساط ۳ ساله طی ۶ قسط از طریق مزایده عرضه گردد.
در این جلســه که با حضور وزرای امور اقتصادی و دارایی و دادگستری 
و همچنین رؤســای اتاق های تعاون ایران و بازرگانــی صنایع معادن و 
کشاورزی ایران و نماینده ناظر مجلس شورای اسلامی تشکیل گردید، 
مقرر شد تا »چهار واحد مســکونی واقع در تهران« از املاک متعلق به 
سازمان خصوصی ســازی در مجموع به قیمت پایه ۹۰۰ میلیارد ریال و 
با شرایط ۵۰ درصد نقد و بقیه در اقســاط یک ساله طی دو قسط واگذار 

شود.

تعرفههاآغازیدررشدمنفیاقتصادی
آمریکامیشود؟

دونالد ترامــپ، رئیس جمهور منتخــب آمریکا وعده داده اســت که 
تعرفه های ۱۰ درصــدی بر واردات جهانی به آمریــکا و ۶۰ درصدی بر 
اقلامی کــه از چین وارد می شــوند و همچنین تعرفــه ۲۵ درصدی بر 

محصولات کانادا و مکزیک اعمال خواهد کرد.
بسیاری از ســرمایه گذاران که در ابتدا از چشــم انداز کاهش مقررات و 
کاهش مالیات ها در دوره دوم ریاســت جمهوری ترامپ در کاخ سفید 
اســتقبال کرده بودند، اکنــون نگرانی هایی را مطــرح کردند که این 
تعرفه ها می تواند فشــارهای تورمی را دوباره شعله ور کند، خزانه دولت 
آمریکا را تحت فشــار قرار دهد و در نهایت فضا را برای سیاست گذاران 

فدرال رزرو در کاهش بیشتر نرخ بهره محدود کند.
داده هایی از نشست دســامبر فدرال رزرو که در اوایل این هفته منتشر 
شد حاکی از این بود که کارکنان بانک مرکزی در مورد تاثیر برنامه های 
ترامپ بــرای تعرفه های واردات گســترده و اخراج گســترده بر تورم 
نامطمئن هستند.مقامات فدرال رزرو به ویژه نگران هستند که کاهش 
اخیر در افزایش قیمت ها ممکن اســت تحت تاثیر تغییرات سیاســت 
ترامپ قرار گیرد، زیرا روند کاهش نرخ تورم تا رســیدن به هدف نهایی 
فدرال رزرو یعنی رقــم، ۲ درصدی تورم می تواند بیشــتر از آنچه قبلا 

پیش بینی می شد طول بکشد.

در این صورتجلسه آمده اســت، این ترس ها، همراه با تعیین نرخ توسط 
کمیته بازار آزاد فدرال که قبلا اعلام شده بود؛ نرخ بهره به میزان کامل 
در ســال ۲۰۲۴ کاهش یافته اســت، برخی از اعضا را متقاعد کرد که 
رویکردی محتاطانه برای کاهش بیشــتر در سال جاری انتخاب کنند. 
پس از انتشــار این مطالــب، پیش بینی ها مبنی بر اینکــه فدرال رزرو 
تصمیم بگیرد نرخ بهره را در ۲ جلســه بعدی خود بــدون تغییر باقی 
بگذارد، تقویت شــد، در حالی که اولین مورد در حال حاضر تا اولین ماه 

مه پیش بینی نمی شود.
بی اطمینانی گســترده تر در بازارها روز چهارشــنبه پس از آن تشدید 
شــد که ســی ان ان گزارش کرد، ترامپ در حال بررسی اعلام وضعیت 
اضطــراری اقتصــادی ملی به منظــور ارائــه زیربنــای قانونی برای 
تعرفه هاســت. همچنین اوایل این هفته، ترامپ گــزارش جداگانه ای 
مبنی بر اینکه تیمش در حال بررسی کاهش تعرفه ها برای پوشش تنها 

کالاهای حیاتی است را رد کرد.
این اولین بار نیست که ترامپ در سیاســت تجارت بین الملل موضعی 
خصمانه اتخاذ می کند. ترامپ در دوره قبلی ریاست جمهوری خود، در 
سال ۲۰۱۸ به اختلاف تعرفه ای با چین بر ســر آنچه دولت او به عنوان 

اقدامات تجاری ناعادلانه تلقی می کرد را آغاز کرد.
اما در یادداشتی برای مشــتریان، تحلیلگران بانک یو بی اس به رهبری 
متیو میش اســتدلال کردند که جدیدترین طرح های تعرفه ای ترامپ 

می تواند برای فعالیت اعتباری جهانی بد باشد.
میش اظهار کرد: محیط اعتباری که به »ترامپ ۲.۰« منتقل می شــود 
بسیار متفاوت از ســال ۲۰۱۷ اســت؛ اکنون اســپردها از نظر مادی 
محدودتر هستند و انتظار می رود رشــد جهانی کندتر شود همچنین 
حساسیت ها نسبت به شــوک های تورمی افزایش یافته است. آغاز این 
برنامه در سال ۲۰۲۵ بیشتر شبیه به ســال ۲۰۱۸ البته با اندکی تغییر 

در افزایش تعرفه ها یا شوک های ژئوپلیتیکی است.
میش افزود: در حالی که نکول وام ها باید تا حد زیادی در ایالات متحده 
ثابت بماند، کاهش رشد و نیازهای تامین مالی مجدد باید نکول ها را در 
اتحادیه اروپا افزایش دهد و تعرفه ها و تنش های ژئوپلیتیکی احتمالا بر 

اعتبار اتحادیه اروپا بیشتر از ایالات متحده تاثیر می گذارد.

رئیس انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران: 
مطالباتانجمنانبوهسازانمسکنتهران

بهبیشاز۲.۵همترسید
رئیس انجمن انبوه سازان مسکن و ســاختمان استان تهران با اشاره به 
مطالبات بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومانی انبوه ســازان استان، از 
کندی در اجرای مسکن های حمایتی به دلیل عدم همراهی بانک ها در 
ارائه تسهیلات خبر داد. ایرج رهبر روز یکشنبه در نشست خبری افزود: 
این انجمن سابقه زیادی در اجرای مســکن حمایتی مهر، اقدام ملی و 
نهضت ملی مسکن داشته، بازوی وزارت راه و شهرسازی در این عرصه 

بوده و پیشرو انبوه سازان است.
وی گفت: در زمان حضور آقای اسلامی در راس وزارت راه و شهرسازی، 
قرارداد اجرای ۲۰ هزار واحد مســکونی در قالب جهش تولید مسکن با 
این وزارتخانه به امضا رسید که با ارزیابی انبوه سازان واجد شرایط مالی 
و فنی، ۱۱ هزار و ۳۰۰ واحد آنها در قالب نهضت ملی مســکن توســعه 

یافت و در دست ساخت است.
رهبر خاطرنشان کرد: در ابتدا با مشکل واگذاری زمین در قالب ۹۹ ساله 
به دلیل وجود معارضان و ... مواجه بودیم که اکنون برطرف شده است، 
اما اکنون مشــکل اصلی عدم همراهی بانک ها در پرداخت تســهیلات 
است.وی خاطرنشان کرد: در زمان آقای اسلامی، استفاده از توان مالی 
انبوه سازان برای پیشبرد پروژه ها پیشنهاد شد، به طوری که بتوانند به 

همان نسبت از پروژه ها سهم بگیرند.

بازار

خریدار  کار بررســی مجدد لوایح مرتبط 
با پیوســتن ایران به گروه ویــژه اقدام مالی 
)FATF( چند روزی اســت که با تشکیل 
کمیســیون تخصصی در مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام آغاز شــده اســت؛ اما باید 
دید که فعــالان اقتصادی به عنــوان لایه 
اول ذی نفعان از عضویــت ایران در این نهاد 

درباره آن چه می اندیشند؟
 ۱۹ دی ماه آیت الله صــادق آملی لاریجانی 
رئیس مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
از تشــکیل کمیســیون مشــترک مرکب 
از نمایندگان ســه کمیســیون تخصصی 
»اقتصادی«، »سیاســی، امنیتی و دفاعی« 
و »حقوقــی و قضائی« خبر داد تــا به طور 
تخصصی و با در نظــر گرفتن همه جوانب و 
ملاحظات مرتب بــا مصالح مردم، دو لایحه 
پیوستن ایران به کنوانســیون پالرمو و سی 
اف تی را مجدداً بررســی کنند و مستندات 

نهایی آن را در صحن مجمع ارایه دهند.
ایــن تصمیم پــس از رایزنی هــای رئیس 
جمهور با رهبــر معظم انقــلاب و موافقت 
ایشــان برای بررســی مجدد این لوایح در 
مجمع صورت گرفــت و آملــی لاریجانی 
نیز تاکیــد کرد کــه فضاســازی هایی که 
در ایــن خصــوص صــورت مــی گیرد، 
غیرمنصفانه اســت زیرا این یک بحث فنی 
و مرتبط با مصالح کشــور اســت که نباید با 
فضاسازی های سیاســی آن را تحت شعاع 

قرار داد.
اکنــون فعــالان اقتصــادی امیدوارند با 
تصویب نهایی این دو لایحــه که پیش نیاز 
عضویت ایــران در گروه ویژه اقــدام مالی 
اســت، تا ۳۰ درصد از هزینــه های تجارت 
خارجی ایران رفع شــود و هزینه اضافی از 

دوش مردم و اقتصاد ایران برداشته شود.

نپیوستن به FATF یعنی 
خودتحریمی

ســعید تاجیــک نایب رئیس کمیســیون 
استاندارد، محیط زیســت، توسعه پایدار و 
آب اتاق ایران نپوستن به FATF را معادل 
خودتحریمی می داند کــه در کنار تحریم 
های خارجــی به اقتصاد کشــور ضربه زده 

است.
وی با یادآوری اینکه در ۱۰ ســال گذشته، 
نرخ خالص تشکیل سرمایه در کشور، منفی 
بوده اســت، افزود: این بدان معنی است که 
به دلیل نپوستن به FATF سرمایه گذاری 

مستقیم خارجی در کشور اتفاق نمی افتد.
تاجیک به موانع موجود در مســیر مراودات 
بانکی تجار ایرانی با شــرکای خارجی خود 
اشاره کرد و گفت: در شــرایط کنونی پول 
حاصل از صادرات با طی مسیرهای مختلف 
به دست صادرکننده می رسد؛ واردات هم از 
طریق شــرکت های مختلف و با جابه جایی 
و پیچیگی های زیادی صورت می گیرد که 

هزینه ها را افزایش می دهد.

وی با انتقاد از متصل نبودن سیستم بانکی 
ایران به شــبکه جهانی اظهار داشــت: اگر 
بخواهیم بــا بانک های جهانی و سیســتم 
مراودات مالی دنیا ارتباط داشــته باشیم، 

باید قواعد FATF را بپذیریم.
ایــن فعــال اقتصادی بــا تاکید بــر اینکه 
پیوســتن به FATF مشــکلی برای کشور 
ایجاد نمی کند، افزود: اگر سیاست گذاران 
رشد اقتصادی کشــور را می خواهند، باید 
بپذیرنــد که باید بــه شــبکه بانکی جهان 

ارتباط داشته باشیم.

تحمیل هزینه های اضافی به دلیل 
FATF نپیوستن به

محمــود اولیایــی رئیــس کمیســیون 
مســئولیت اجتماعی و حاکمیت شرکتی 
اتاق ایران نیز بــا تاکید بر اینکه نپوســتن 
به FATF فشــارهای زیادی به بنگاه های 
اقتصــادی و مــردم وارد می  کنــد، گفت: 
بســیاری از مشــکلات روز کشــور در 
حوزه تجــارت، صــادرات و واردات، عدم 
ســرمایه گذاری خارجــی در کشــور بــه 

نپیوستن ایران به FATF برمی گردد.
وی با یادآوری این نکته که مصوب نشــدن 
لوایــح مرتبــط FATF باعــث تضعیف 
اقتصاد ایران شده اســت، اظهار داشت: باید 
واقعیت هــای روز کشــور را بپذیریم و در 

سیاست های خود تجدیدنظر کنیم.
این فعال اقتصادی تاکید کرد: در سال های 
گذشته سیاست گذاران اثرات عدم پذیرش 
FATF و فشارهای ناشــی از آن را بر بنگاه 
های اقتصــادی و زندگی مردم مشــاهده 

کرده اند.
اولیایی عــدم پذیــرش FATF را به منزله 
تضعیــف چارچوب هــای روابــط تجاری 
دانســت و تاکید کرد: باید پیوســتن ایران 
بــه FATF بــه طور جــدی و بــه فوریت 

بررسی شــود و این مانع از پیش پای فعالان 
اقتصادی برداشته شود.

برای رفع ناترازی ها، باید قواعد 
FATF را بپذیریم

محمدرضــا توکلــی زاده عضــو هیــات 
نماینــدگان اتاق ایــران نیز معتقد اســت 
عضویت در FATF و رعایت قواعد آن یکی 
از راههایی است که به رفع ناترازی ها کمک 
می کند و از آنجا که مهمترین مساله امروز 
کشــور ناترازی های متعدد بویژه در بخش 
انرژی اســت، باید این کار بــا فوریت انجام 
شــود.توکلی زاده به قاچاق ســوخت بویژه 
گازوئیل در کشور اشاره کرد و افزود: یکی از 
دلایل اصلی قاچاق، این است که ما از جایی 
به بعد امکان، این را نداریم مسیر سوخت را 

پیگیری کنیم.
وی بروز مشــکلات در مســیر تجــار برای 
جابجایی پول را از مشــکلات ناشی از عدم 
عضویت ایران در FATF برشــمرد و افزود: 
برای حل ناتــرازی انرژی بــه حجم بالای 
ســرمایه گذاری خارجی نیــاز داریم ولی 
چون عضو FATF نیســتیم امکان جذب 
سرمایه گذاری از طریق بانک های خارجی 

را نداریم.

بدون FATF، امکان جذب 
سرمایه گذاری خارجی وجود ندارد

محسن بهرامی ارض اقدس فعال اقتصادی 
نیز معتقد است: رفع تحریم ها و پیوستن به 
FATF در راستای هم هســتند و به دلیل 
نپیوســتن ایران به FATF و تحریم بودن 
کشــور، فشــار مضاعفی به اقتصاد تحمیل 

 شده است.
 FATF وی با بیان اینکه نپیوستن ایران به
و وجــود تحریم ها مشــکلات زیــادی به 
اقتصاد کشور تحمیل می شود، گفت: حتی 

اگر تحریم ها برداشــته شــود، امکان هیچ 
تراکنش مالی در حداقل هــای ممکن هم 

فراهم نیست.
داد:  ادامــه  اقــدس  ارض  بهرامــی 
کنونــی  شــرایط  در  صادرکننــدگان 
نمی توانند ارز حاصل از صــادرات خود را از 
طریق شــبکه بانکی به کشــور بازگردانند؛ 
واردکننده هــا هم این امــکان را ندارند که 
ارز مورد نیاز خود را از طریق شــبکه بانکی 
به طرف تجــاری خــود در قبــال خرید، 

پرداخت کنند.
عضو هیــات نمایندگان اتاق ایــران افزود: 
 FATF مادامــی  که ما در لیســت ســیاه
باشــیم، هیچ انتظاری برای سرمایه گذاری 
و اقدامی در جهت توســعه و رشد اقتصادی 
کشــور نداشــته باشــیم. البته پیش نیاز 
ســرمایه گذاری رفع تحریم ها و پیوستن به 

FATF است.

 مصلحت کشور در پیوستن
 به FATF است

علی عبداللهیان بــاروق رئیس اتاق اردبیل 
با بیان اینکه مصلحت کشــور برای توسعه 
اقتصادی پیوســتن به FATF اســت، می 
گوید: نگاه سیاسی به FATF لطماتی را به 

بخش اقتصادی وارد کرده است.
عبداللهیــان ادامه داد: ما تا بــه امروز از هر 
دو جهت آســیب دیده ایم. هم نتوانسته ایم 
ســازمان های جهانی را متوجــه تکالیف و 
وظایف اصلی شــان کنیم. هم از سوی دیگر 
در داخل کشــور بــه دلیل شــکل ارتباط 
بین الملل آســیب هایی به اقتصاد وارد شده 

است.
وی تصریح کرد: از طرفی هنوز تحریم های 
اقتصادی علیه ایران ســر جــای خود باقی 
اســت و ما به طور مــدام تحت فشــارهای 
مختلف قرار گرفته ایم. کشورهای غربی هم 

به دنبال این هســتند که ما را پیش از پیش 
در فشــار قرار دهند.عضو هیات نمایندگان 
اتاق ایران تاکید کرد: انتظار من در شــرایط 
 FATF حاضر، هم صدایی برای پیوستن به
اســت. همچنیــن انتظاری کــه از مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام می رود، این است 
که مصلحت کشور را در این بدانند که ما در 
مسیر توســعه اقتصادی موفق شویم و این 
 FATF مصلحت را در مسیر پیوســتن به

بدانند.

 FATF توسعه تجارت خارجی بدون
محقق نمی شود

محمد لاهوتی رئیس کنفدراسیون صادرات 
ایران با تاکید بر اراده دولــت چهاردهم در 
حل مشکلات در مسیر پیوســتن ایران به 
گروه ویژه اقــدام مالــی )FATF( گفت: 
توســعه و تقویت تجارت خارجــی بدون 

اف ای تی اف محقق نمی شود.
وی اظهــار داشــت: هــر چنــد تحریم ها 
تاثیر منفی بــر اقتصاد و تجــارت خارجی 
داشته اســت اما از آن مهمتر مســاله قرار 

گرفتن ایران در لیست سیاه FATF است.
وی افزود: بــا وعده های دولــت چهاردهم 
امیدواریم ســریعتر مشــکلات در مســیر 
عضویت ایران در FATF حل شــود زیرا در 
غیر این صورت ممکن است شرکای تجاری 
ایران همچون روســیه و چین را از دســت 

بدهیم.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایران ادامه 
داد: اکنون چین و روســیه تجارت عمده ای 
با کشــورهای اروپایــی و آمریکایی دارند 
به خاطــر نگرانی از اقدامــات اف ای تی اف 
)FATF( امکان معــادلات بانکی و پولی با 
این کشورها نخواهیم داشت و این بازارها را 

از دست خواهیم داد.
وی با بیان اینکه اف ای تی اف تاثیر مستقیم 
در توافقات می گذارد، گفت: اگر این مساله 
حل نشود، کســی حاضر به تعامل تجاری و 
مالی با ایرانیان نخواهد بود و مجبور هستیم 
مانند سابق از شــبکه های دور زدن تحریم 
ها و فــروش ریالی اقدام کنیم کــه این کار 
ســبب افزایش هزینه های تجاری می شود 
و قدرت رقابت در بازارها از بازرگانان ایرانی 
مــی گیرد.لاهوتی با تاکید بــر اینکه با حل 
مشــکلات بانکی و مالی و اجرای توافقنامه 
ها می توان بازارهــای جدید صادراتی مهیا 
کرد، افزود: تداوم شرایط کنونی، آثار منفی 

بر تراز تجاری کشور دارد.
این فعال حوزه بازرگانی حل مشکل اف ای 
تــی اف را مهمتر از رفع تحریم ها دانســت 
و گفت: برخی کشورها در شــرایط کنونی 
علاقه منــد به همــکاری با ایران هســتند 
که عدم عضویت ایــران در اف ای تی اف به 
مانعی در این مســیر تبدیل شده است زیرا 
بدون شــبکه بانکی جهانی ایــن تعاملات 

محقق نمی شود.

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی، از صادرات 
خرمای ایران به بیش از ۸۰ کشــور خبر داد و گفت: در 
هشت ماهه امســال ۱۹۴ هزار تن خرما به ارزش ۱۷۵ 

میلیون دلار به کشورهای هدف صادر شده است.
 محمدمهدی برومندی روز یکشنبه خرمای صادراتی 
را شــامل انواع ارقــام مضافتی، کبکاب، پیــارم، ربی، 
اســتعمران، خاصویــی، زاهــدی، شــاهانی و کلوته 
برشــمرد و افزود: این میزان صادرات از اســتان های 
خرماخیز کشــور بویژه استان سیســتان و بلوچستان 

صورت گرفته است.
وی اظهار داشت: بر اساس آمارهای گمرک 
سال گذشــته صادرات خرما ۳۹۰ هزار تن 

بود که ۳۴۶ میلیون دلار ارزآوری داشت.
معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشــاورزی 
از سیســتان و بلوچســتان به عنوان یکی از 
اســتان های پیشــرو در صادرات خرما یاد 

کرد و گفت: این اســتان بیش از ۳۲۰ هزار تن خرما در 
سطح ۵۱ هزار هکتار تولید می کند که بخشی از آن به 

کشورهای هدف صادر می شود.
برومندی در خصوص کنترل آفت چوبخوار 
خرما در نخلســتان های کشور اظهار داشت: 
مدیریت کنترل آفت ســرخرطومی حنایی 
خرما بــا محوریت ســازمان حفــظ نباتات 
براســاس مصوبه هیــات وزیــران مبنی بر 
تصویب شــیوه نامه ای برای ردیابی و کنترل 
آفــت چوبخوار خرما )ســرخرطومی حنایــی خرما( 
راه اندازی و ستادهای ملی و اســتانی آن تشکیل شده 

است.وی اضافه کرد: ســازمان حفظ نباتات به عنوان 
مجری طرح با همکاری ســازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی و معاونت امور باغبانی و دفتر مدیریت 
بحران اقدام به اجرای طرح کنترل آفت ســرخرطومی 
حنایی خرما در ســطح هفت اســتان مهم خرماخیز 
کردند.معاون امــور باغبانی وزارت جهاد کشــاورزی 
افــزود: اجرای ایــن طرح، حفــظ و ارتقــای کیفیت 
محصول بــا ارزش خرما را در پی داشــته و زمینه های 

صادرات آن را بیش از پیش فراهم خواهد کرد.

خرما

معاونوزیرجهادکشاورزی:صادراتخرمابه۸۰کشور۱۷۵میلیوندلارارزآوریداشت

جهانبهسویرشداقتصادیپیشمیرود؟
خریدار  رئیس صنــدوق بین المللی پول، 
رشد ثابت جهانی در سال ۲۰۲۵ را با تداوم 

کاهش تورم پیش بینی کرد.
 کریســتالینا جورجیــوا، مدیــر صندوق 
بین المللی پول گفــت: صندوق بین المللی 
پول با انتشــار چشــم انداز به روز شده خود 
از اقتصاد جهانی در ۱۷ ژانویه، رشــد پایدار 
جهانی و تداوم کاهش تــورم را پیش بینی 

می کند.
جورجیوا اظهار کرد: اقتصاد ایالات متحده 
کمی بهتر از حد انتظار عمل می کند، اگرچه 
عدم اطمینان زیادی در مورد سیاست های 
تجاری دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
منتخب وجود دارد که بــه موارد مخالف در 
اقتصــاد جهانی می افزایــد و باعث افزایش 

نرخ های بهره بلندمدت بالاتر می شود.
او بیــان کــرد: فــدرال رزرو می توانــد با 
نزدیک تر شــدن تورم به هدفی که مدنظر 
آن اســت و داده هایی از ثبات بازار کار، قبل 
از کاهش بیشــتر نرخ بهره منتظر اطلاعات 
بیشتر باشد و در مجموع، انتظار می رود که 
نرخ های بهره بــرای مدتی تا حدودی بالاتر 

باقی بماند.
صندوق بین المللــی پــول در ۱۷ ژانویه، 
چند روز قبــل از روی کار آمــدن ترامپ، 

به روزرســانی چشــم انداز جهانی خود را 
منتشر خواهد کرد. این اظهارات جورجیوا، 
اولین نشانه از چشــم انداز جهانی در حال 
تحول صنــدوق بین المللی پول در ســال 
جاری است، البته او هیچ پیش بینی دقیقی 

ارائه نکرد.
در مــاه اکتبــر، صنــدوق بین المللی پول 
پیش بینی هــای رشــد اقتصادی ســال 
۲۰۲۴ خود را بــرای ایالات متحده، برزیل 
و بریتانیا افزایش داد، امــا پیش بینی های 
رشــد اقتصادی برای چین، ژاپن و منطقه 
یورو کاهش یافت و دلیل آن خطرات ناشی 
از جنگ های تجــاری جدید، درگیری های 
مسلحانه و سیاست های پولی سخت گیرانه 

بود.
اکونومی نوشــت، در آن زمان، پیش بینی 
صندوق برای رشــد جهانی ســال ۲۰۲۴ 
بــدون تغییــر در ۳.۲ درصــد پیش بینی 
شــده در ماه جولای باقی ماند و پیش بینی 
جهانی برای رشــد ۳.۲ درصدی در ســال 
۲۰۲۵ یک دهــم درصد کاهــش یافت و 
صندوق هشــدار داد که رشــد میان مدت 
جهانی به ۳.۱ درصد در پنج ســال کاهش 
خواهد یافت که بسیار پایین تر از روند قبل 

از همه گیری است.

جورجیوا گفــت: با توجه به انــدازه و نقش 
اقتصاد ایالات متحده، جای تعجب نیســت 
کــه در ســطح جهــان، علاقه زیــادی به 
جهت گیری های سیاســت دولــت آینده، 
بــه ویــژه در مــورد تعرفه هــا، مالیات ها، 
مقررات زدایی و کارایی دولت وجود داشته 

باشد.
 نرخ این عــدم اطمینان به ویــژه در مورد 
مسیر سیاســت تجاری در آینده بالاست و 
به مــوارد مخالفی که اقتصــاد جهانی با آن 
مواجه خواهد شــد، می افزاید، به ویژه برای 
کشــورها و مناطقی که بیشــتر در زنجیره 
تامین جهانی، اقتصادهای متوســط و آسیا 

به عنوان یک منطقه ادغام شده اند.
او ادامه داد: بســیار غیرعادی است که این 
عدم اطمینان در نرخ هــای بهره بلندمدت 
بالاتر نمایان شــود، حتی اگر نرخ های بهره 
کوتاه مدت کاهش یابد، روندی که در تاریخ 

اخیر دیده نشده است.
 صندوق بین المللی پول شــاهد روندهای 
متفاوتــی در مناطق مختلف بوده اســت، 
به طوری که انتظار می رود رشد تا حدودی 
در اتحادیه اروپــا متوقــف و در هند کمی 
ضعیف شــود و برزیل تا حــدودی با تورم 

بالاتری روبرو بود.

مدیر صنــدوق بین المللی پــول گفت که 
صندوق بین المللی پــول در چین، دومین 
اقتصاد بزرگ جهان پــس از ایالات متحده، 
شــاهد کاهش فشــار تــورم و چالش های 
مداوم با تقاضای داخلی اســت و همچنین 
کشــورهای بــا درآمــد پایین، بــا وجود 
تلاش های اصلاحی، در موقعیتی قرار دارند 
که هرگونه شوک جدید به آنها ضربه کاملا 

منفی وارد می کند.
جورجیوا خاطرنشان کرد: قابل توجه است 
که نرخ هــای بهــره بالاتر مورد نیــاز برای 
مبارزه با تورم، اقتصاد جهانی را به ســمت 
رکود ســوق نداده اســت، اما تحولات تورم 

اصلی متفاوت و به این معنی است که بانک 
مرکزی باید به دقت داده های محلی را رصد 

کند.
او گفــت: دلار قوی ایالات متحــده به طور 
بالقوه می تواند منجر بــه هزینه های مالی 
بیشــتر برای اقتصادهای در حــال ظهور 
و به ویــژه کشــورهای کم درآمد شــود. 
اکثر کشــورها پس از هزینه هــای بالا در 
طول همه گیــری کووید، نیــاز به کاهش 
هزینه های مالــی داشــتند و اصلاحاتی را 
برای تقویت رشــد به روشــی بادوام اتخاذ 
کردند که در بیشــتر موارد با هدف حفاظت 

از چشم انداز رشد آنها صورت گرفت.
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رقمسبدمعیشتیامسالنبایدکمتر
از۲۶میلیونتومانباشد

مســئول کمیته مزد کارگروه مزد شــورای اســلامی کار کشور گفت: 
عدد سبد معیشــتی که ما با توجه به اطلاعات منتهی به تورم و داده ها 
اقتصادی مهر ماه اســتخراج کردیم، معادل ۲۶ میلیــون و ۴۷۶ هزار 

تومان است.
تعیین مزد جامعه کارگری هر ســاله یکی از چالش های حوزه کار بوده 

که همیشه نسبت به نرخ تورم فاصله زیادی داشته است.
سال گذشته بر اســاس نرخ تورم ۴۲.۵ درصدی بهمن ماه، همچنین بر 
مبنا دهک چهارم و بعد خانوار ۳.۳ )طبق سرشماری سال ۱۳۹۵( و نیز 
مطالعات انستیتو تغذیه ایران، عدد ســبد معیشتی مطلوب استخراج 
شــده از ســوی جامعه کارگری ۲۱ میلیون و ۶۶۸ هزار تومان بود که 
بدون در نظر گرفتن تورم انتظاری امســال یعنی ۱۴۰۳ تعیین شــده 
بود؛ اما در نهایت دســتمزد جامعه کارگری بــدون در نظر گرفتن این 
عدد مشخص شد.محســن باقری، عضو هیئت مدیره کانون هماهنگی 
شوراهای اسلامی کار در خصوص عدد ســبد معیشتی گفت: جلسات 
تعیین مزد شــورای عالی کار هنوز شــروع نشــده و به شکل رسمی 

مذاکره ای انجام نشده است.
این مسئول کمیته مزد کارگروه مزد شــورای اسلامی کار کشور افزود: 
ما در این کمیته ماهانه مبلغ سبد معیشــتی را به روزرسانی می کنیم و 
بر اساس اطلاعاتی که از مرکز آمار ایران و بانک مرکزی گرفته می شود 

تلاش داریم مبلغ سبد را به روز و ماه رصد کنیم.
وی توضیح داد: عدد سبد معیشــتی که ما با توجه به اطلاعات منتهی 
به تورم و داده ها اقتصادی مهر ماه، استخراج کردیم، میانگین کشوری 
آن، چون ما از دهک اول تا دهــم مطالعاتی داریم و بــه تفکیک، آن را 

استخراج می کنیم، معادل با ۲۶ میلیون و ۴۷۶ هزار تومان است.
باقری عنوان کرد: این عددی است که بر اساس استاندارد سبد مصوب 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی و آخرین آمار و ارقام مرکز 

آمار ایران که منتهی به مهر ماه بود، استخراج شده است.

ناامیدیصنعتگران؛صنایعدرآذر
نیمهتعطیلشدند

قطعی گسترده برق هزینه های بســیاری را بر شرکت ها تحمیل کرده 
است و بسیاری از شــرکت ها در آذرماه نیمه تعطیل بوده اند و با ظرفیت 
پایین تولید کرده اند.شاخص مدیران خرید کل اقتصاد در آذر ۱۴۰۳، 
معادل ۴۳.۹ محاسبه شــده که کمترین مقدار از اردیبهشت ماه است 
و پس از تعدیل فصلی نیز این شــاخص ۴۵.۵ برآورد شده که کمترین 
مقدار از تیرماه محســوب می شود.بر همین اســاس مشکلات اصلی از 

دید برخی از فعالان اقتصادی در آذر ۱۴۰۳ به شرح زیر است؛
- قطعی گسترده برق هزینه های بسیاری را بر شرکت ها تحمیل کرده 
است و بسیاری از شــرکت ها در آذرماه نیمه تعطیل بوده اند و با ظرفیت 

پایین تولید کرده اند.
- حذف ارز نیمایی و همچنین زمان بر بودن فرایند تخصیص ارز از سوی 
وزارت صمت و بانک مرکزی، از طرف دیگر قطعی های برق و گاز باعث 
شده تا بسیاری از شرکت ها متضرر شوند و برای کاهش هزینه ها ناچار 

به تعدیل نیروی انسانی شوند.

- تخصیص ناعادلانه تسهیلات و کمبود شــدید نقدینگی و پیش بینی 
ناپذیری اقتصاد، بسیاری از شرکت ها را در آســتانه تعطیلی قرار داده 

است.
- افزایش شــدید نرخ ارز بر کمبود مواد اولیه اثر گذاشــته و با توجه به 
مشــکلات تأمین منابع مالی، مواد اولیه خارجی را بسیار گران کرده و 

فرآیند تولید بسیار هزینه بر شده است.
- حذف ارز نیمایی هزینه تولید را برای شــرکت ها افزایش داده است و 
هم زمان به دلیل افزایش نرخ ارز و تورم بــالای نهاده ها انتظار افزایش 

قیمت های فروش برای ماه های آتی وجود دارد.
- فعالان اقتصادی با توجه به شــرایط تورمی نــرخ ارز و نااطمینانی و 
ریسک های بازار، انتظارات منفی و ناامیدی بیشتری نسبت به ماه های 

آتی دارند.
- برخی از شــرکت ها در فرآیند ترخیص واردات مواد اولیه در گمرک 

مشکلات زیادی دارند.
- فرآیند ثبت سفارش مواد اولیه در سامانه با چالش های زیادی همراه 
است، همچنین عدم ارائه تســهیلات و تخصیص ناعادلانه تسهیلات، و 
بی ثباتی قیمت ها و نرخ ارز شرکت ها را با کمبود منابع مالی برای ادامه 

فعالیت ها روبرو کرده است.

حرکتچرخاقتصادبااتصالبهفیبرنوری
بررســی ها حاکی از آن اســت که حوزه ارتباطات ثابت نیــاز به توجه 
ویژه تری دارد بنابراین تا زمانی که مشترک به شبکه فیبر نوری متصل 

نشود، در واقع کاری انجام نشده و چرخ اقتصاد به حرکت در نمی آید.
 امروز ارتباطات به بخشــی جدایی ناپذیر از زندگی مردم تبدیل شــده 
و چند سالی اســت تلاش وزارت ارتباطات مبتنی بر این است که یک 
شبکه پرسرعت، با کیفیت و امن بر مبنای فیبرنوری را برای مردم کشور 
فراهم کند و بر بســتر آن، انواع خدمات متنوع و با کیفیت را ارائه دهد.

درباره لزوم توســعه فیبرنوری اینگونه توضیح داده شده که کابل های 
قدیمی که امــروزه در منازل بــرای انتقال داده هــای اینترنتی مورد 
استفاده قرار می گیرند، ظرفیت لازم را برای انتقال با سرعت بالا ندارند 
و اگرچه شــاید به زعم برخی، کاربران عادی اینترنت نیازی به اینترنت 
با سرعت های چند ده مگابیتی نداشــته باشند، اما گسترش فناوری به 
مرور به این ســمت حرکت خواهد کرد و همین موضوع لزوم حرکت به 

سمت فیبر نوری را آشکار می کند.   
اجرای این کلان پروژه از همان ابتدای مطرح شــدنش ســخت و زمان 
بر اعلام شــده اما عزم و اراده وزارت ارتباطات با همراهی همه بازیگران 
این حوزه قطعی است تا همه شــهروندان به تدریج طعم تجربه شیرین 

سرعت های چندصد مگابیتی را تجربه کنند.  
براساس آخرین آمار اعلام شده تاکنون ۷۲۰ شهر مجوز حفاری گرفته 
اند و در ۳۵۰ شــهر عملیات عمرانی آغاز شده اســت؛ البته در دو سال 
گذشــته بیش از ۱۴ هزار کیلومتر حفاری و داکت گذاری شــده که در 

نهایت ۸ میلیون خانوار تحت پوشش این فناوری قرار گرفته اند.  
بنابراین در ســال های اخیر به دلیل اهمیت این پروژه قرار شد حساب 
توسعه شبکه فیبرنوری با ســرمایه اولیه هزار میلیارد تومان ایجاد شود 
موضوعی که اخیرا سخنگوی شــورای نگهبان در همین راستا، از تأیید 

اساسنامه صندوق توسعه فیبرنوری خبر داد.      
از آنجایی که طرح توســعه پروژه فیبرنوری یکی از اولویت های وزارت 
ارتباطات از گذشــته تا به امروز بوده است، سید ســتار هاشمی- وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت چهاردهم-  معیار خدمت رســانی 

دولت چهاردهم در این کلان پروژه را  اتصال اعلام کرده است.

توسعه

عضو اتاق ایران گفت: وقتی قیمت گذاری دســتوری 
برای کالاهای مصرفی اعمال شــود، این اقدام باعث از 

دست رفتن سلامت اقتصاد کشور خواهد شد.
معمولاً دولت ها برای مقابله بــا افزایش قیمت و تورم، 
اقدام به ســرکوب قیمت هــا و تعیین دســتوری نرخ 
می کنند تا کالاها بــا قیمت پایین تر به دســت مردم 
برسد با این حال طبق پیش بینی کارشناسان این اقدام 
نه تنها تاکنون به تثبیت قیمــت کالاها کمکی نکرده 
بلکه خود به عاملی برای جهش تقاضا و التهاب بیشــتر 
بازار، رانت و دلال بازی و خــروج بازار از فرایند طبیعی 
خود تبدیل شده است چراکه قیمت گذاری دستوری 
رابطه ذی نفعــان را از وضعیت تجاری شــفاف خارج و 
در چارچوب های دســتوری غیرقابل اجرایی قرار داده 
اســت با این حال هیچ گاه عرضه و تقاضا در چارچوب 
دستورات محدود نشده و در نهایت به ضرر یک حلقه از 

زنجیره در جریان بوده است.

در این رابطه محمدرضا بهرامن، نایب رئیس 
اتاق ایران با بیان اینکــه دخالت های متعدد 
دولت در اقتصاد موجب کاهش شــدید نرخ 
سرمایه گذاری در ایران شــده است، اظهار 
کرد: ریشــه و پایه ســرمایه گذاری، امنیت 
اســت و تا زمانی که هر نوع دخالت دولت در 
بازار وجود داشــته باشــد، به دلیل غیرقابل 

پیش بینی بودن، ریسک ســرمایه گذاری بالا می رود و 
در شرایط پرریسک، سرمایه گذاری صورت نمی گیرد.

وی با اشاره به اینکه انگیزه، نوع و میزان سرمایه گذاری 
به وضعیت محیط کسب وکار وابسته است، افزود: امروز 
شرایط برای ســرمایه گذاری در مسیر توسعه مطلوب 
نیســت و به جای آن ســرمایه به جای اینکه در بخش 
تولید هزینه شــود، وارد بازار ارز و طلا می شــود چون 
در حال حاضر تولید، محل امنی برای ســرمایه مردم 
نیســت و همه فقط به زودبازده بودن سود توجه دارند 

و بابــت ســرمایه گذاری بلندمــدت نگران 
هستند.

نایب رئیس اتــاق ایران خاطرنشــان کرد: 
ســرمایه گذار و تولیدکننــده در قیمــت 
دستوری بیش از قیمت القایی تولید می کند 
و مجبور به فروش دســتوری اســت که این 
روند به نفع تولیدکننده نیست. این شرایط، 
چارچوب اشــتباهی اســت که در اقتصاد مــا حاکم و 
این رویه اعتبار مســئولان و تولیدکنندگان را کاهش 

می دهد.
وی تصریح کــرد: قیمت گذاری دســتوری باید برای 
کالاهای اساســی کــه در این زمینه بودجــه ای برای 
آن در نظر گرفته شده است، اســتفاده شود؛ اما وقتی 
قیمت گذاری دســتوری برای کالاهای مصرفی اعمال 
شــود، این اقدام باعث از دســت رفتن سلامت اقتصاد 

کشور خواهد شد.

بهرامــن تأکید کــرد: مســائلی مانند از بیــن رفتن 
اشتغال زایی، به خطر افتادن صنایع کشور و سود بردن 
عده ای دلال از دیگر پیامدهای اقتصاد دستوری است 

که رفع جدی آن مورد توجه مسئولان قرار گیرد.
وی اضافه کرد: تداوم روند اقتصاد دســتوری در کشور 
حاصلی جز تعطیلی و از کار افتــادن کارخانه ها ندارد 
که این اتفاق باعث بیکار شــدن کارگرها و افزایش نرخ 

بیکاری خواهد شد.
نایب رئیس اتاق ایران با تاکید بــر اینکه اقتصاد ایران 
به ســرمایه گذاری جدید نیاز دارد و اگر بــه نیاز مهم 
توجه نکنیم، ســرمایه گذاری های قبلی را هم از دست 
می دهیم، افزود: دولــت باید از انــواع دخالت خود از 
قیمت گذاری گرفته تا تصدی گــری خودداری کند تا 
جذابیت ســرمایه گذاری بالا برود؛ هر نوع دخالت، نرخ 
بازدهی و سود را پایین می آورد و این یک چالش جدی 

در برابر سرمایه گذاری است.

اتاق

خریدار  رئیــس کمیســیون تخصصی 
موبایــل و لوازم جانبی اتــاق اصناف با بیان 
اینکه شرکت های واردکننده پس از خروج 
شرکت های مادر ناچار به استفاده از قطعات 
تلفن هــای نو بــرای ارائه خدمــات پس از 
فــروش شــدند،گفت:بعضاً بــا روش های 
مختلف ســقف و ســابقه واردات کم و زیاد 

می شد.
سیدحســین ســادات حســینی، رئیس 
کمیسیون تخصصی موبایل و لوازم جانبی 
اتاق اصناف ایران، در گفتگو با تســنیم، در 
پاســخ به ســوالی در مورد تعداد شــرکت 
ارائه دهنــده خدمات پــس از فروش تلفن 
همراه و همچنین وضعیــت کنونی آنها در 
ارائه خدمات اســتاندارد گفت: حدوداً ۲۲۰ 
شــرکت خدمات پس از فروش تلفن همراه 

در کشور داریم.
 از این تعــداد حدود ۱۸۰ تا ۱۹۰ شــرکت 
متمرکــز در تهــران هســتند. در مجموع 
حــدود ۳۰ تا ۴۰ نمایندگــی خدمات پس 
از فروش در شهرســتان های دیگر فعالیت 
دارنــد. البته هر کــدام از این شــرکت ها 
می توانند شــعب مختلف در مناطق دیگر 

داشته باشند.
وی افزود: ممکن اســت بســیاری از حدود 
۲۰۰ شرکتی که به آنها اشاره شد مشترک 
باشند. به طور مثال ۵ شرکت واردکننده دو 
شــرکت خدمات دهنده دارند. این مسئله 
اشتباه است و این شرکت ها باید در یکدیگر 
ادغام شــده و تنهــا یک شــرکت خدمات 
دهنده داشته باشــند. در حقیقت مجموعاً 
حدود ۸۰ تا ۹۰ شرکت خدماتی استاندارد 

می توانیم داشته باشیم.

اوراق تلفن های همراه نو برای ارائه 
خدمات پس از فروش

رئیس اتحادیه مخابراتی تهران در خصوص 
کیفیت خدمات پس از فروش شــرکت ها 
نیز گفت: خروج شــرکت های مــادر مانند 
سامسونگ، ال جی و ســونی از ایران سبب 
شد تا تامین قطعات و خدمات پس از فروش 
برعهده شرکت های موبایلی قرار بگیرد. به 
عبارت دیگر در گذشته شرکت سامسونگ 
در ایران نمایندگی داشــت و هر کسی که 
قصد اســتفاده خدماتی ماننــد تعویض ال 
ســی دی موبایل را داشــت، از کره تامین 

قطعات صورت می گرفت.
در گذشــته، قطعات موبایل بــا هماهنگی 
کامل شــرکت مادر وارد ایران می شــد. در 

چند ســال اخیر که دچار تحریم شده ایم، 
به جزو مــوارد معدود کمتــر پیش می آید 
که شــرکتی دسترســی واردات قطعات را 
داشته باشــد. در نتیجه معمولاً باید قطعات 
 ،)disassemble( تلفن های همراه نو را باز

و از قطعات آنها برای تعمیر استفاده کنند.

کاهش قدرت واردکنندگان کیفیت 
خدمات را کاهش داد

حســینی در مورد علــت و عوامل کاهش 
کیفیت خدمات پس از فــروش در ماه های 
اخیر گفت: ضعیف شــدن واردات و برخی 
از شــرکت های واردکننــده در چند وقت 
گذشــته، و کاهش درآمد آنها باعث شد تا 

خدمات پس از فروش آنها نیز ضعیف شود.

روایتی از بی عدالتی در تخصیص
 ارز موبایل

وی در پاســخ به ســوالی در مورد چگونگی 
تضعیف شــرکت ها با وجود شــرط سقف و 
ســابقه برای تخصیص ارز نیمایی واردات 
تلفن های همــراه کمتــر از ۶۰۰ دلار که تا 
پیش از سیاســت های جدید ارزی دولت به 
این دســته از کالاهای ضــروری تخصیص 
پیدا می کــرد، گفت: در بــازه زمانی که ارز 
نیمایــی بــرای واردات تلفن هــای همراه 
کمتر از ۶۰۰ دلار تخصیص داده می شــد، 
ان الگوریتم  خاص که برای شــرکت ها باید 

اجرا می شد، اجرا نشد.

برخی شرکت ها بسیار بیشــتر از از سهمی 
که باید ارز دریافت کردنــد و به برخی دیگر 
ارز نرســید. این مســئله باعث شد تا برخی 
شــرکت های ضعیف تر، بیشــتر از گذشته 
تضعیف شوند و به این ترتیب حق آنها ضایع 
شود. به دنبال این مســئله خدمات پس از 
فروش آنهــا نیز تضعیف شــد. حتی برخی 
شرکت ها تعطیل شــدند. این اتفاقات برای 

صنف چندان مطلوب نبود.

ورودی و خروجی بی ضابطه شرکت های 
متفرقه به حوزه تلفن همراه

رئیس کمیســیون تخصصی موبایل و لوازم 
جانبی اتاق اصنــاف با بیان اینکه مســئله 
دیگری نیز کــه بر روی موضــوع خدمات 
پس از فــروش تاثیرگذار بــود، ورود برخی 
شــرکت های غیر موبایلی بــه حوزه صنف 
موبایل اســت، گفت: به دلیــل تخصیص 
ارز نیمایی و سود بســیار زیادی که این کار 
داشت، شــرکت های غیر موبایلی که منابع 
مالی قابل توجه دراختیار  داشتند وارد این 

صنف شده  و واردات انجام می دادند.

تغییر سقف و سابقه واردات
 با شگردهای خاص

وی در پاسخ به این سوال که چطور با وجود 
قاعده تعیین حجم واردات براســاس سقف 
و ســابقه و وجــود محدودیــت ۵۰۰ هزار 
دلاری بــرای واردکننده های تــازه وارد به 

غیر از رویه واردات از محــل صادرات خود،  
چگونه شرکت های جدید توانسته اند اقدام 
به واردات گسترده کنند، گفت: با روش های 
مختلف بعضاً سقف و ســابقه ها بالا و پایین 
می رفت. این اتفاق، اتفاق خوبی نبود و باعث 
شد تا شــرکت هایی که تا پیش از آن در این 
صنف فعال نبودند وارد شوند که در این بین 

سوء استفاده هایی نیز صورت گرفت.
با وجود ایــن اتفاقات، از زمانــی که نرخ ارز 
افزایش پیدا کرد، خیلی از این شرکت ها در 
حال خروج از صنف موبایل هســتند و فقط 
افرادی که اهلیــت دارند باقــی می مانند. 
صنف موبایل، صنفی است که سود کم دارد 
ولی گردش مالی آن بالاست.  این سود کم و 
گردش بالا برای خود افراد صنف قابل قبول 

است.
حسینی تاکید کرد: کسی که پنج تا ده سال 
این مدل کاســبی انجــام داده می تواند در 
این صنف بماند. افــرادی که جدید وارد این 
صنف می شوند و به دنبال سود ۲۰ درصدی 
یا ۵۰ درصدی باشــند، وقتی ببینند چنین 
ســودی کســب نخواهند کرد، خودشان 

خارج می شوند.

بروز چالش خدمات پس از فروش به 
علت کوتاهی واردکنندگان تازه وارد

وی با اشــاره به واردات تلفن هــای همراه 
تقلبــی و بــا کیفیــت پایین تــر توســط 
واردکننــدگان جدید حوزه تلفــن همراه 

گفت:  افرادی که اهلیت نداشــتند و برای 
کسب ســود بالا وارد این صنف شده بودند، 
به دلیل اینکه خرید خود را از مبادی معتبر 
انجام نمی دادنــد، احتمال زیــادی وجود 
داشت تا گوشــی های تقلبی و گوشی های 
کم کیفیت خریداری کنند. این شــرکت ها 
در بحث خدمــات نیز به مشــکل برخورد 

می کردند.

وعده بهبود قابل توجه خدمات
 پس از فروش تلفن همراه در 1404

رئیس کمیســیون تخصصی موبایل و لوازم 
جانبی اتاق اصناف در خصوص اقداماتی که 
به منظور بهبود وضعیت نامطلوب و غیرقابل 
قبول در حال انجام اســت، گفت: از سمت 
کمیســیون تخصصی اتاق اصنــاف ایران 
ســفرهای اســتانی را آغاز کردیم. طی این 
سفرها اتحادیه های اســتان ها را به منظور 
بازرســی خدمات پس از فروش شرکت ها 

آموزش می دهیم. آموزش می دهیم.
بحث شــرایط خدمات پس از فــروش رو 
به بهبود است و اســتقبال خوبی نیز از این 
مسئله شده اســت. در حال پیگیری جدی 
بحــث خدمات پــس از فروش را از ســوی 
وزارت صمــت، اتحادیه و کمیســیون ها 
هســتیم. همچنیــن بحــث گارانتی های 
تقلبی را نیز شــدیدا پیگیری می کنیم. این 
قول را می توانیم بدهیم که در ســال ۱۴۰۴ 
به صورت بســیار چشــمگیر و محسوس 
خدمات پس از فروش در کشــور بهبود پیدا 

خواهد کرد.

تکنسین های تلفن همراه رتبه بندی 
می شوند

وی با بیان اینکه این قول را به عنوان متولی 
خدمات پس از فروش در کشــور از ســمت 
اتحادیه و کمیســیون می دهم که حدوداً ما 
سال دیگه ۷۰ تا ۸۰ شرکت خدمات پس از 
فروش با استاندارد مناسب خواهیم داشت، 
گفت: همچنین تمام تکنیسین های تلفن 
همراه در ســال ۱۴۰۴ رتبه بندی خواهند 
شد. ضمن اینکه تمام شرکت های خدمات 

پس از فروش نیز رتبه بندی خواهند شد.
قرار اســت تــا رصد کلــی انجام شــود و 
برنامه ریزی های دقیقی بــرای این منظور 
انجام شده است. امیدوار هستیم که شرایط 
به نحــوی تغییر کند که وقتــی مردم تلفن 
همراه را بــا گارانتی می خرند، خیالشــان 

راحت باشد.

خریــدار  سرپرســت معاونت توســعه 
کار  وزارت  اشــتغال  و  کارآفرینــی 
راهبــرد اتصــال ظرفیت هــا و منابع برای 
حداکثرســازی بهره وری را محــور اصلی و 
جایگزین الگوی توزیع صرف منابع مالی در 

دولت چهاردهم عنوان کرد.
 ســید مالک حسینی، سرپرســت معاونت 
توســعه کارآفرینــی و اشــتغال وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی گفت: در این 
راه اجرای طــرح اتصال بنگاه هــای خرد و 
کوچک بــه بنگاه های بزرگ و اســتفاده از 
ظرفیت نهادهای توســعه ای اشتغال مانند 
مراکز مشــاوره و خدمات کارآفرینی برای 
ارتقا بهــره وری منابع تخصیصی و شــفاف 
ســازی وضعیت بــازار کار، از رویکردهای 
اصلی ما محسوب می شــود.وی در نشست 
هم اندیشــی با نمایندگان دســتگاه های 
اجرایی به تشــریح اقدامــات و برنامه های 
وزارت کار در زمینــه مــاده ۶ برنامه هفتم 
پیشرفت جمهوری اسلامی ایران در زمینه 

توسعه اشتغال در کشور پرداخت.
حســینی با بیان اینکــه الگــوی اعطای 
تســهیلات به تنهایی موجب ایجاد اشتغال 
پایدار نمی شــود، گفت: اعطای تسهیلات 
بدون ارائه خدمات مشــاوره ای و پشتیبانی 

موفق نبوده است. باید با ایجاد ساختارهای 
نظارتی نوین فرایند ایجاد شغل را ارزیابی و 
پایداری آن را رصــد کنیم. همچنین توزیع 
تســهیلات و تعهد اشتغال دســتگاه های 
اجرایی باید بــر مبنای برنامــه محوری و 
دو رویکرد اشــتغال زا و زنجیــره ای بودن 
فعالیت هــای اقتصــادی انجام شــود که 
متأسفانه در گذشــته کمتر مورد توجه قرار 

گرفته است.
حســینی یکــی از رویکردهــای محوری 
معاونت اشتغال وزارت کار را ایجاد مفاهمه 
عمیق با جامعه و مردم عنــوان کرد و افزود: 
باید بین آمارهایی کــه ارائه می کنیم و فهم 
جامعــه از عملکرد ما در آن حــوزه حداقل 
شکاف و اختلاف وجود داشته باشد تا مردم 
با برنامه های ما همراه شــوند. هر قدر فاصله 
میان آمارهای مــا با فهــم عمومی جامعه 
اختلاف بیشتری داشته باشد فرصت برای 
بهره مندی از سرمایه اجتماعی در پیشبرد 

برنامه ها کاهش می یابد.
وی با بیان اینکــه حل مســائل و برنامه ها 
و اقدامات بایــد مبتنی بــر تقاضا محوری 
طراحی شــود، اضافه کرد: در بســیاری از 
برنامه ها ما به رغم عدم تحقق اهداف برنامه 
بر تکرار آن اصــرار داریــم. در برنامه هایی 

که برای اشــتغال طراحــی می کنیم نباید 
بدون مشــارکت همه فعالین این حوزه به 
ویژه نهادهای غیر دولتــی، صنفی و علمی 
تصمیم گیری کنیم.وی با اشــاره به یکی از 
الزام های برنامه هفتم برای رشــد اقتصادی 
۸ درصد که ســرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد 
دلاری خارجی اســت اضافه کــرد: مقدمه 
ایجاد ســالانه یک میلیون شــغل در طول 
برنامه هفتم، رشــد اقتصــادی ۸ درصدی 
اســت و قطعاً بهبود فضای کســب و کار و 
افزایش رشــد اقتصادی نسبت مستقیمی 
دارد بنابراین با توجه بــه محدودیت هایی 
که در جذب سرمایه گذاری خارجی وجود 
دارد تمرکز بــر افزایش بهره وری، بســیج 
و هم افزا کــردن منابع و امکانــات مغفول 
مانده اجتناب ناپذیر است.حســینی با بیان 
اینکه منابع و تســهیلات باید بــا مطالعه و 
مبتنی بر نگاه توســعه متــوازن منطقه ای 
توزیع شــود، گفت: برای سال آتی در منابع 
بودجــه حــدود ۲۰۰ همت برای توســعه 
اشتغال کشــور پیش بینی شده که هر چند 
این منابع نســبت به تقاضا و الزامات تحقق 
یک میلیون شــغل خالص کســری جدی 
دارد اما اگر برنامه ریزی منســجمی صورت 
گیرد می توان به حداکثر ســازی اثربخشی 

آن امید داشت.سرپرســت معاونت توسعه 
کارآفرینی و اشــتغال وزارت کار، مهم ترین 
الگوی ارزیابی ایجاد اشــتغال در کشــور را 
رهگیری هزینه دســتمزد و بیمه اجتماعی 
افراد دانست و گفت: فرایند اثبات اشتغال به 
کار از طریق خوداظهاری محل شکاف بین 
آمارهای دولتی و فهم عمومی جامعه است.

وی تصریح کرد: در این راستا نیازمند ایجاد 
اطلس اشتغال کشــور با بهره گیری از داده 
موجود، تجمع داده ها و داده کاوی هوشمند 
هستیم.حسینی بر نقش سازمان مردم نهاد 
به عنوان حلقه میانی دولــت و مردم تاکید 
کرد و گفت: افزایش ســهمیه سالانه ایجاد 

کســب و کار برای هریک از نهادها با رشــد 
حداقل ۱۰ درصدی پیش بینی شده است.
وی با اشــاره به تکلیف وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و وزارت امور اقتصاد و دارایی 
به منظور ایجاد مشوق های لازم برای توسعه 
و تقویت نهادهای پشتیبان کسب و کارهای 
خرد خانگی افزود: در منابع اشــتغال زایی 
در ســال آینده امکان جابجایی ســهمیه 
دســتگاه های اجرایی میان استان ها وجود 
دارد. و دستگاه و استانی که عملکرد پایینی 
داشته باشد ناگزیر بخشــی از منابع خود را 
از دست خواهد داد و به اســتان های دیگر 

اختصاص خواهد یافت.

نایبرئیساتاقایرانمطرحکرد؛دلالان،منتفعاناصلیقیمتگذاریدستوری
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ازناترازیدرمنابعتاناترازیدراراده
سیدکامران یگانگی، عضو هیات علمی دانشــگاه   ایــران به عنوان 
کشوری با منابع غنی طبیعی، انســانی و فرهنگی، نمونه ای بارز از جایی 
اســت که مشــکل اصلی نه در کمبود منابع، بلکه در مدیریت و اراده ای 
است که این منابع را به کار گیرد. این شــکاف، به نوعی ناترازی دوگانه 
تبدیل شده است؛ شکاف بین ظرفیت های موجود و توانایی بهره برداری 

از آن ها.
ایران یکی از معدود کشورهایی است که از منابع سرشار طبیعی همچون 
نفت، گاز، معادن و همچنین موقعیت جغرافیایی استراتژیک برخوردار 
اســت. این کشــور همچنین از نیروی انســانی تحصیل کرده و جوان 
بهره مند است که در بسیاری از زمینه ها توان رقابت جهانی دارند. با این 
حال، بهره وری پایین، فرسودگی زیرســاخت ها و تخصیص غیربهینه 
منابع، و بکارگیری افرادی ناتوان در جایــگاه های مدیریتی تصویری از 

ناترازی را ایجاد کرده است.
در بســیاری از مــوارد، ناترازی در منابع نتیجه ســوءمدیریت اســت، 
نه کمبود واقعــی. زمانی که منابع به درســتی تخصیــص نیابند یا در 
مســیرهایی به کار گرفته شــوند که بازدهــی لازم را ندارند، تصویری 
از کمبود شــکل می گیرد. این در حالی اســت که با اصلاح ساختارها و 

سیاست ها می توان به استفاده بهینه از منابع دست یافت.

ناترازی در اراده؛ چالشی پنهان اما تاثیرگذار
اگرچه منابع کشــور قابل توجه هستند، اما آنچه بیشــتر بحران آفرین 
اســت، ناترازی در اراده مدیریتی اســت. این ناترازی به دو شکل بروز 

می کند:
الف. اراده برای تصمیم گیری شــجاعانه: بســیاری از مسائل ساختاری 
کشــور، نیازمند تصمیماتی بلندمدت و شــاید غیرمحبوب هستند. اما 
نبود اراده کافی بــرای مواجهه با چالش ها و اتخاذ تصمیمات ســخت، 

باعث تداوم مشکلات شده است.
ب. اراده برای اجرای موثر: حتی زمانی که سیاست های درستی تدوین 
می شــوند، اراده و توانایی لازم برای اجرای آن ها به طــور کامل وجود 
ندارد. این موضوع به دلیل ضعف در نظام مدیریتی، نبود انسجام نهادی 

و گاهی فساد اداری تشدید می شود.

یک نگاه تاریخی
این مفهوم از ناترازی در اراده و مدیریت، در تاریخ نیز ســابقه دارد. برای 

مثال:
افول امپراتوری ساسانیان: در دوران افول امپراتوری ساسانیان، علیرغم 
برخورداری از منابع غنی و زیرســاخت های قوی مانند سیســتم های 
پیشــرفته آبیاری و جاده ســازی، ناترازی در اراده سیاسی و مدیریتی 
منجر به تضعیف کشور و ناتوانی در مواجهه با تهدیدات خارجی شد. این 
ضعف ها، نهایتاً در برابر حملات اعراب، به فروپاشی امپراتوری انجامید. 
تاریخ بارها نشان داده است که حتی در حضور منابع سرشار، نبود اراده و 

مدیریت کارآمد می تواند یک ملت را به ورطه نابودی بکشاند.
دوران افول صفویه: در اواخــر دوره صفوی، علیرغم برخورداری از منابع 
طبیعی و تجاری گسترده، ضعف مدیریتی، فســاد اداری، و بی توجهی 
به مشــکلات داخلی، پایه های حکومت را تضعیف کرد. این ناترازی در 
اراده و تصمیم گیری باعث شد که در برابر حملات خارجی، مانند حمله 

افغان ها، مقاومت کافی صورت نگیرد و امپراتوری سقوط کند.

هم افزایی ناترازی ها
ناترازی در منابع و اراده، نه تنها به صورت مســتقل بحران ساز هستند، 
بلکه در بســیاری از موارد یکدیگر را تقویت می کنند. برای مثال، وقتی 
اراده ای برای اصلاح نظام توزیع منابع وجود نداشــته باشد، ناترازی در 
منابع نیز تشــدید می شــود. به همین ترتیب، وقتی منابع به درســتی 
تخصیص نیابند، انگیزه و اراده لازم بــرای تصمیم گیری و اجرا کاهش 

می یابد.

راهکارهایی برای بازتعریف تعادل
برای غلبه بر این ناترازی ها، باید به راهکارهایی جامع و سیســتماتیک 
اندیشید:اصلاح نظام مدیریتی: شفافیت، پاسخگویی و تخصص گرایی 
باید بــه ارکان اصلی مدیریت کشــور تبدیل شــوند. بــدون یک نظام 

مدیریتی کارآمد، حتی منابع عظیم نیز بی اثر خواهند بود.
تقویت اراده جمعی: ایجاد انسجام ملی و همبستگی میان مردم و نهادها 
می تواند به تقویت اراده برای حل مشکلات کمک کند. این امر مستلزم 

بازسازی اعتماد عمومی و مشارکت جویی واقعی است.
بازنگری در سیاست های کلان: سیاســت ها باید بر اساس واقعیت ها و 
نیازهای کشور تدوین شــوند، نه بر اساس فشارهای کوتاه مدت یا منافع 

گروهی.
ســرمایه گذاری در بهره وری: افزایش بهــره وری در تمامی بخش ها، از 

تولید تا مصرف، می تواند به استفاده بهینه از منابع موجود کمک کند.
تصمیم گیری شجاعانه: مدیریان عالی باید جســارت کافی برای اتخاذ 
تصمیمات سخت و بلندمدت داشته باشند، حتی اگر این تصمیمات در 

کوتاه مدت محبوبیت نداشته باشند.
برای عبور از ناترازی ها، کشــور باید از نگاه صرف به منابــع فراتر رود و 
به اصلاح ســاختارهای مدیریتی و تقویت اراده بــرای اجرای تغییرات 
بپردازد. همان طــور که مقام معظم رهبری فرموده انــد: ما از نظر منابع 
طبیعی و انسانی هیچ چیز کم نداریم، آنچه که ما احتیاج داریم مدیریت 
صحیح و اســتفاده درست از این منابع اســت. این جمله به خوبی تاکید 

دارد که چالش اصلی نه در منابع بلکه در کیفیت مدیریت آن هاست.
تنها در این صورت است که می توان منابع را به درستی به کار گرفت و از 
ظرفیت های بالقوه کشور برای ساختن آینده ای پایدار بهره برد. مدیران 
واقعی نه تنها باید توانایی تحلیل شــرایط و تدوین سیاست های کارآمد 
را داشته باشند، بلکه باید اراده ای مســتحکم و عزمی راسخ برای اجرای 
این سیاست ها نشــان دهند. آینده ایران در دســتان مدیرانی است که 
بتوانند ناترازی های موجود را به فرصت های طلایی تبدیل کنند و راه را 

برای توسعه ای پایدار هموار سازند.

نیممیلیونکنتورهوشمندبرقدرسالآینده
درتهراننصبمیشود

نیم میلیون کنتور هوشمند برق در سال آینده در تهران نصب می شود
مدیرعامل برق پایتخت خبر داد: تا پایان ســال آینده بالغ بر ۵۰۰ هزار 

کنتور هوشمند برق در شهر تهران نصب خواهد شد.
 به نقل از وزارت نفت، کامبیز ناظریان مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق تهران بــزرگ، با بیان این که رصد و پایش مصرف برق مشــترکان 
می تواند نقش بسیار مؤثری در مدیریت صحیح بار شبکه توزیع انرژی 
داشته باشــد گفت: با اقدامات انجام شــده و تلاش های همکاران ما در 
حال حاضر تمامی مجتمع های تجاری بزرگ و ادارات و دســتگاه های 
اجرایی شــهر تهران مجهز به کنتورهای هوشمند هســتند و علاوه بر 
نظارت لحظه ای بر مصرف برق این دســته از مشترکان، گروهی ۲۵۰ 
نفره از کارشناسان این شــرکت نیز به صورت روزانه مسئولیت بازدید 

میدانی و رصد عملکرد مشترکان را در حوزه برق بر عهده دارند.
وی با بیان این که طبق برنامه ریزی انجام شــده مقرر شــده اســت تا 
پایان سال آینده بالغ بر نیم میلیون کنتور هوشــمند در شهر تهران با 
اولویت مشــترکان پرمصرف خانگی و تجاری نصب شــود گفت: با این 
اقدام شــاهد افزایش توان مدیریت لحظه ای وضعیت شــبکه از طریق 

رصدخانه شبکه برق و انرژی شهر تهران خواهیم بود.

یادداشت

کنتور

 اســتخراج کنندگان مجاز رمزارز به گفته مدیرعامل 
شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیــع نیروی برق 
می توانند برق مورد نیــاز خود را یا با کمــک از انرژی 
تجدیدپذیر و یا خرید برق از تابلوی سبز بورس تامین 
کنند.شبکه برق کشورمان چند سالی است که با پدیده 
نوظهوری به نام اســتخراج رمزارز روبرو شــده است؛ 
استخراج کنندگان رمزارز برای این کار خود نیاز دارند 

از برق پایدار بهره گیرند.
با این وجود برق نســبتاً رایگان در کشور طمع عده ای 
برای سوء اســتفاده از این برق را بیشــتر کرده است به 
طوری که با سود آورترشدن رمزارزها تعداد بیشتری از 
افراد به استفاده از برق غیرمجاز برای استخراج رمز ارز 

روی آورده اند.
گرچه صنعت برق همــوراره بر برخورد جــدی با این 
پدیده تاکید کرده اســت از طرف دیگر فعالان صنعت 

اســتخراج رمزارز معتقدند اگر زمینه برای 
فعالیت مجاز اســتخراج رمزارز فراهم شود 
کســانی که می خواهند از برق سواستفاده 

کنند کاهش خواهند یافت.
در همین رابطه مصطفی رجبی مشــهدی 
با اشــاره به کشــف بیش از ۲۳۴ هزار ماینر 
غیرمجاز با بــرآورد مصــرف ۸۰۰ مگاوات 

برق در کشور گفت: این میزان، معادل برق مصرفی دو 
استان خراسان شمالی و جنوبی است.

وی در عین حال از فراهم شدن امکان استخراج قانونی 
رمزارز در کشور خبرداد و گفت: کسانی که می خواهند 
رمزارز اســتخراج کنند، باید مجــوز لازم را از وزارت 
صمت اخذ کنند و ما براســاس این مجوز، میزان برق 
مورد نیازآنها را تامیــن کنیم.مدیرعامل توانیر افزود: 
آنچه قانونگذار در ایــن زمینه تاکید بیشــتری بر آن 

داشــته، اســتفاده از برق تجدیدپذیر است، 
البته بــا توجه اینکــه ماینرها ۲۴ ســاعته 
مشغول کار هســتند و پنل های خورشیدی 
در تمام ۲۴ ساعت شــبانه روز قادر به تولید 
برق نیستند، صنعت برق در ساعاتی از شبانه 
روز که امکان اســتفاده از بــرق تجدیدپذیر 
وجود نداشته نباشــد، برق مورد نیاز آنها را 
تامین خواهد کرد.رجبی مشــهدی خاطرنشان کرد: 
قیمت برق بــرای ماینینگ ۳۲۰۰ تومــان به ازای هر 
کیلووات ساعت است که این نرخ همان نرخ خرید برق 

از تولیدکنندگان برق تجدیدپذیر است.
وی گفت: اگر کســی اقدام به تولید بــرق تجدیدپذیر 
نکرد، می تواند از تابلوی ســبز برق اقدام به خرید برق 
مورد نیاز خود کند.مدیرعامل توانیر با اشــاره به اقدام 
های تنبیهی پیش بینی شده در قانون برای استخراج 

کننــدگان غیرمجاز رمزارز، ادامــه داد: در مرحله اول 
علاوه بر اخطار، معادل ۱۰۰ برابر نــرخ برق محلی که 
از آن برای استخراج رمزارز اســتفاده شده، جریمه در 
نظر گرفته شده است. ضمن آن که تجهیزات استخراج 
رمزارز نیز جمــع آوری و در اختیار مقــام قضایی قرار 
می گیرد تا امحا شود البته در نوبت دوم، اقدام به جمع 

آوری انشعاب مشترک متخلف هم خواهیم کرد.
رجبی مشــهدی ضمن تشــکر از همکاری هموطنان 
برای معرفی مراکز و افرادی که به طور غیرمجاز رمزارز 
استخراج می کنند، گفت: پرداخت یک میلیون تومان 
پاداش بــه ازای گزارش هر دســتگاه ماینر غیرمجاز تا 

سقف ۵۰ میلیون تومان، درنظر گرفته شده است.
وی در پایان از مردم درخواســت کــرد تا گزارش های 
خود را از طریق ســامانه ۳۰۰۰۵۱۲۱ به شرکت توانیر 

اعلام کنند.

برق

فاطمه صفری دهکردی  وزیر نفت گفت: 
۱۲۰ میلیارد دلار برای رســیدن به اهداف 
کمّی برنامــه هفتــم توســعه در افزایش 
ظرفیت تولید نفــت و گاز نیاز اســت و در 
اجرای این طرح ها علاوه بر افزایش ظرفیت 

باید از افت تولید جلوگیری شود.
به نقل از وزارت نفت، محســن پاک نژاد روز 
گذشــته در نشست شــورای معاونان وزیر 
نفت با حضــور محمدرضا عــارف، معاون 
اول رئیس جمهوری اســلامی ایران با اشاره 
به اینکــه از وزارت نفت به عنوان پیشــران 
اقتصادی کشور یاد می شود، اظهار کرد: در 
دوران اخیر هم که موضوع محدودیت های 
اقتصــادی مطــرح اســت و از آن به عنوان 
جنگ اقتصادی یــاد می کنیم، صنعت نفت 

در خط مقدم این جنگ اقتصادی قرار دارد.
وی با بیــان اینکه نمی شــود در خط مقدم 
جنگ اقتصادی بــود و به عنوان پیشــران 
توســعه اقتصادی عمل کرد، اما از حمایت 
و پشتیبانی تمام ارکان حاکمیت برخوردار 
نبود، ادامه داد: در چند ماهی که از آغاز به کار 
دولت چهاردهم می گــذرد، حمایت مؤثر و 
دلگرم کننده رئیس جمهــوری، معاون اول 
رئیس جمهوری و همــه ارکان دولت کمک 
مؤثری بوده تا صنعت نفــت در کوتاه مدت 

بتواند اهداف چشمگیری را رقم بزند.

پوشش یک نقیصه بزرگ پشت لغت 
زیبای »ناترازی«

وزیر نفت بــا بیان اینکه نخســتین چالش 
صنعــت نفــت در دولت جدیــد، مدیریت 
سوخت زمســتانی بود، گفت: اصطلاحی به 
نام »ناترازی انرژی« در کشور رایج شده که 
ترجیح می دهم از آن به عنوان کمبود انرژی 
یاد کنم، زیرا ناترازی لغت زیبایی اســت که 
برای پوشــاندن یک نقیصه بزرگ استفاده 

می کنیم.
پاک نژاد تصریح کرد: با وجود اینکه به اذعان 
تمام دست اندرکاران این بخش، در ابتدای 
دولت شرایط ذخایر ســوخت مایع به ویژه 
نیروگاه ها نامطلوب بود، امــا به لطف خدا و 
همت همکاران مــا در صنعت نفت به جایی 
رســیدیم که خیالمان تا حد زیادی راحت 
شــده اســت و امیدواریم تا پایان سال را با 

همین شرایط خوب پشت سر بگذاریم.
وی با اشــاره به اینکه عملکرد صنعت نفت در 
دولــت چهاردهم به لحــاظ کمــی، کیفی و 
عملکردی ستودنی اســت و از همه همکارانم 

برای رســیدن به این اهداف تشــکر می کنم، 
گفت: در این چند ماه کــه از دولت چهاردهم 
می گذرد، روزانــه ۶۰ هزار بشــکه به ظرفیت 
تولید نفت خــام و ۳۰ میلیــون مترمکعب به 

ظرفیت تولید گاز خام کشور افزوده شده است.

افزایش تولید گاز از میدان های »دی« 
و »خانگیران«

وزیر نفت با بیان اینکه بخشی از این افزایش 
تولید نفــت و گاز در کشــور بــا ابتکارات 
عملیاتی و بخشی نیز با توسعه های ابتکاری 
محقق شده اســت، تأکید کرد: برای نمونه 
در چند روز گذشــته چند حلقه از چاه های 
میــدان گازی »دی« در اســتان فارس به 
بهره برداری رســیده اســت. در این شرایط 
ســخت که کمبود گاز داریم، دســتیابی به 
ظرفیت تولیــد ۳ تا ۴ میلیــون مترمکعب 
در روز تولیــد گاز خــام در مرکــز کشــور 
ارزشمند اســت.پاک نژاد با یادآوری اینکه 
هفته گذشــته نیز در حوزه »خانگیران« با 
بهره برداری از چاه های جدید، تولید گاز ۱.۵ 
تا ۲ میلیون مترمکعب افزایش یافت، گفت: 
شمال شرق کشور به دلیل افت فشار، نقطه 
آسیب پذیری در شــبکه گاز است و افزایش 

تولید گاز در آن منطقه بسیار اهمیت دارد.
وی با اعــلام اینکــه همزمان بــا افزایش 
خوراک پالایشــگاه های نفت خام، افزایش 
تولید ۱۰ میلیون لیتــر بنزین و ۱۱ میلیون 

لیتر نفت گاز در روز نیز محقق شــد، افزود: 
افزایــش تولیــد فرآورده هــای نفتی مانع 
از خروج حجم زیــادی ارز از کشــور برای 

واردات این محصولات شد.

سرمایه گذاری 18 میلیارد دلاری برای 
فشارافزایی پارس جنوبی

وزیر نفت به انتقال حجــم عظیمی از گاز با 
مدیریت شــرکت ملی گاز ایــران از جنوب 
کشور تا مناطق شمالی اشــاره کرد و ادامه 
داد: ســال ۱۴۰۱ در این روزهــا در منطقه 
شمال شرق کشــور برخی مناطق با قطعی 
گاز به دلیل افت فشــار شبکه روبه رو شدند. 
امسال با وجود شرایط بدتری که در ابتدای 
شــهریور تحویل گرفتیم و ذخایر سوخت 
نیروگاهی کمتر بود و لازم بود گاز بیشتری 
به آنها تحویل دهیم اما خوشبختانه قطعی 
گاز نداشتیم و امیدواریم تا پایان سال نیز با 

این مشکل مواجه نشویم.
پاک نژاد بــا تأکید بــر اینکــه در موضوع 
کمبود حامل های انرژی بــا دو مؤلفه تولید 
و مدیریت مصرف روبه رو هســتیم، گفت: 
مؤلفه نخست افزایش تولید است. در حوزه 
افزایش تولید گاز خام، ابرپروژه فشارافزایی 
پارس جنوبی در دســتور کار قرار دارد که 
همه جا تأکیــد دارم این طرح از نان شــب 
برای کشور واجب تر است و امیدوارم دولت 

اجرای آن را حمایت کند.

وی با بیان اینکه دســتاوردهای اجرای این 
طرح در پنج ســال آینده محقق می شــود، 
اما کار را باید به ســرعت آغاز کنیم، افزود: 
فشــارافزایی پارس جنوبی هفــت هاب یا 
مرکز دارد که هرکدام از ایــن مراکز حدود 
۲.۵ تــا ۳ میلیارد هزینه اجرایــی دارند. در 
مجموع اجرای این طــرح ۱۸ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری نیاز دارد.
وزیر نفت از مدیریت تقاضا و بهینه ســازی 
مصــرف به عنــوان مؤلفه دوم بــرای حل 
مشــکل کمبود انرژی در کشــور یاد کرد و 
گفت: کمبود انرژی فقط بــا افزایش تولید 
برطرف نمی شود. تولید با سرمایه گذاری و 
در زمان مشخص اضافه می شود، اما مصرف، 
لجام گسیخته و شــتابان افزایش می یابد، 
بنابراین باید به ســمت مدیریــت تقاضا و 
بهینه ســازی مصرف برویم. هــر دو راهکار 
قیمتی و غیرقیمتی را باید بــه کار بگیریم. 
اگرچــه اولویــت اســتفاده از راهکارهای 
غیرقیمتی اســت، اما نمی توانیم چشم را بر 

اصلاح قیمت در حامل های انرژی ببندیم.

اهداف برنامه هفتم در بخش نفت و گاز
پاک نژاد بــا بیــان اینکه در زمینــه تولید 
نفت خام نیز طرح هــا و پروژه هایی تعریف 
شــده تا بتوانیم به اهداف تعیین شــده در 
قانون برنامه هفتم توســعه برســیم، اظهار 
کرد: برای رســیدن به ظرفیــت تولید ۴.۶ 

میلیون بشــکه در روز نفت خــام در پایان 
برنامه هفتم توسعه حدود ۵۰ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری نیاز است.
وی ادامــه داد: همچنین بر اســاس اهداف 
برنامه هفتم توســعه، ظرفیــت تولید گاز 
خام کشــور باید بــه یک میلیــارد و ۳۵۰ 
میلیون مترمکعــب در روز افزایش یابد که 
برای دســتیابی به تولید این حجم گاز، ۷۵ 
میلیارد دلار سرمایه گذاری باید انجام شود.

وزیر نفت با تأکید بر اینکه در مجموع ۱۱۰ 
تا ۱۲۰ میلیارد دلار برای رسیدن به اهداف 
کمی برنامه هفتم توسعه در افزایش ظرفیت 
تولید نفت و گاز نیاز است، گفت: در اجرای 
طرح های توســعه ای باید به این نکته توجه 
کرد که افزون بر افزایش ظرفیت باید از افت 

تولید نفت و گاز نیز جلوگیری کرد.

استفاده از سرمایه های داخلی 
و خارجی

پاک نژاد با بیــان اینکه تأمیــن این میزان 
از منابــع مالی کار دشــواری اســت و باید 
ســازوکارهایی برای آن تعریف شــود که 
بخشــی اســتفاده از منابع صندوق توسعه 
ملی و بخشی نیز استفاده از منابع فاینانس 
خارجی اســت، اظهــار کــرد: در صنعت 
پالایش نیز افزایش ظرفیت پالایشگاهی تا 
سقف ۵۰۰ هزار بشکه در روز در دستور کار 
قرار دارد که افزون بر تأمیــن مالی نیازمند 
دســتیابی بــه فناوری های روز اســت. در 
محصولات پتروشیمی نیز افزایش ظرفیت 

تولید خواهیم داشت.
وی به موضــوع توجه به نیروی انســانی در 
صنعت نفت اشــاره کرد و با بیان اینکه اگر 
منابع انسانی را پویا و شــاداب نگه داریم بر 
پویایی این صنعــت اثر گذاشــتیم، ادامه 
داد: همــکاران ما در صنعت نفــت با انرژی 
و صلابت بــه کار خــود در مناطق مختلف 
عملیاتی ادامه می دهند و تنها خواسته آنها 

توجه به موضوع سقف حقوق است.
وزیر نفت با اشاره به اینکه سقف حقوق ظلم 
بزرگی است، زیرا حتماً باید بین شخصی که 
دور از خانواده روی سکوهای نفت و گاز یا در 
مناطق عملیاتی کار می کند با شــخصی که 
در تهران مشغول است، تفاوت وجود داشته 
باشد، تأکید کرد: تقاضای من این است که 
سقف حقوق از ابتدای سال برداشته شود تا 
نیروی انسانی فعال در صنعت نفت با انگیزه 

بیشتری کار کند.

استخراجکنندگانمجازرمزارزازچهطریقیمیتوانندازبرقاستفادهکنند؟

آیاناترازیجدیددربخشانرژیدرراهاست؟
خریدار  تصمیم بــه ورود LPG مازاد به 
سبد سوخت خودروها، که به نادیده گرفتن 
دیگر برنامه هــای اســتفاده از LPG مازاد 
منجر می شود، تبعات عجیب و غریبی نیز به 
دنبال خواهد داشــت که از جمله آن تبدیل 
ایران از صادرکننده LPG به واردکننده آن 

است.
 روز گذشته کرامت ویس کرمی، مدیرعامل 
شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی از 
برنامه ورود LPG به سبد سوخت خودروها 
خبر داد و گفت: براساس قانون برنامه هفتم 
متنوع سازی سبد ســوخت در دستور کار 

قرار گرفته است.
وی افزود: از ابتدای ســال تاکنون روزانه ۷ 
هزار و ۳۰۰ تن ال پی جی در  کشور تولید و ۲ 
هزار و ۹۰۰ تن ال پی جی توزیع شده است، 
این مقدار توزیع داخلی LPG نسبت به دو 

سال قبل ۵۰ درصد کاهش یافته است.
ویس کرمی با بیان اینکه هم اکنون ظرفیت 
بسیار خوبی در بحث مازاد بر نیاز داخلی در 
بحث گاز مایع داریم کــه امیدواریم بتوانیم 
در بحث متنوع سازی سبد سوخت خودرو از 
آن استفاده کنیم، تصریح کرد: در نظر داریم 
احداث جایگاه های ال پی جی را در نزدیکی 
پالایشگاه هایی که مازاد ال پی جی بر مصرف 
داخلــی دارند، اجرایــی کنیم تــا بتوانیم 
ال پی جی را به سبد سوخت خودروها اضافه 

کنیم.به گفته وی، اســتاندارد جایگاه های 
ال پی جی تدوین  شده اســت و تا پایان سال 
مکان یابی مناسب برای احداث جایگاه های 

ال پی جی انجام می شود.
صحبــت مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران در راســتای بند 
ب ماده ۴۶ قانون برنامه هفتم توسعه است 
که در این بند آمده: بــه منظور رفع ناترازی 
بنزین، ایجاد تنوع در ســبد سوختی کشور 
و اجرای تکالیف پدافنــد غیرعامل و قانون 
هوای پاک مصوب ۱۳۹۶/۴/۲۵، ســازمان 
مکلف اســت با همــکاری وزارتخانه های 
نفت، کشــور و صنعت، معــدن و تجارت، 
ســازمان حفاظت محیط زیست و سازمان 
ملی اســتاندارد ایران، برنامه جامع تأمین 
و تخصیص حامل های انرژی شــبکه حمل 
و نقل کشــور را شــامل بنزیــن، نفت گاز، 
گازمایع، برق و گازطبیعی فشــرده حداکثر 
ظرف شــش ماه از لازم الاجرا شــدن این 
قانون تهیه نموده و به  تصویب هیأت وزیران 

برساند.
اگرچــه خبــری از تصویب برنامــه جامع 
تأمین و تخصیص حامل های انرژی شــبکه 
حمل ونقل کشــور توســط هیئت وزیران 
نیســت، اما نکته جالب اینجاست که یکبار 
در شورای عالی انرژی، سند ۲۰ ساله بخش 
حمل ونقل کشــور مصوب و ابلاغ شــده و 

به نظر می رسد این ماده برنامه هفتم توسعه، 
با نادیده انگاشــتن مصوبه شــورای عالی 

انرژی، تدوین شده است.
در متن ســند تأمین انــرژی بخش حمل 
و نقل کشــور تا افــق ۱۴۲۰ بــا تأکید بر 
کارآیی و بهینه ســازی مصرف سوخت که 
در مهرماه سال ۹۹ به تصویب شورای عالی 
انرژی کشــور رســیده، آمده است: عرضه 
LPG صرفا بــرای مصارف عمدتــاَ پخت و 
پز خانوارهایی کــه به شــبکه گازطبیعی 
دسترســی ندارند انجام می شــود، لذا این 
سوخت در سبد آتی ســوخت خودروها در 

کشور سهمی ندارد.
با این حال به نظر می رســد شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی در راستای اجرای 
قانون برنامه هفتــم توســعه، برنامه ورود 
LPG به سبد ســوخت بخش حمل و نقل 

کشور را وارد فاز اجرایی کرده است.
طبق گفته، مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
 LPG فرآورده های نفتــی، هم اکنون تولید
در پالایشــگاه های نفتــی کشــور معادل 
۷.۳ هزار تن در روز اســت که از این مقدار 
۲.۹ هــزار تن توزیــع می شــود. در واقع با 
ســاماندهی عرضه LPG در سامانه سدف، 
کاهش ۵۰درصدی توزیع آن که ناشــی از 
حذف انحراف ســوخت یارانه ای و احتمالا 

قاچاق آن بوده، رقم خورده است.

LPG تولیدی پالایشــگاه های گازی که به 
صادرات اختصاص یافتــه و LPG  تولیدی 
در پتروشــیمی ها نیز یا صادر می شــود و 
یــا در طرح های پتروشــیمی مورد مصرف 
قرار می گیرد؛ اما مــازاد فعلی روزانه حدود 
۴ هزار تنی LPG تولیدی پالایشــگاه های 
نفتی می خواهد برای ورود به سبد سوخت 

خودروها برنامه ریزی شود.
تصمیمــات متفاوتی نیز در ســازمان های 
دیگر برای این LPG مازاد اتخاذ شــده، از 
جمله مصرف به عنوان ســوخت جایگزین 
در نیروگاه های حرارتــی و تأمین خوراک 
واحدهای PDH برای تولیــد پروپیلن؛ اما 
تصمیم به ورود LPG مازاد به سبد سوخت 
خودروها، کــه بــه نادیده گرفتــن دیگر 
برنامه های استفاده از LPG مازاد منجر می 
شــود، تبعات عجیب و غریبی نیز به دنبال 

خواهد داشت.

از جمله این چالش ها، عــدم آینده پژوهی 
نســبت بــه شــرایط تقاضــای LPG در 
سال های پیش رو در بخش خودرویی است؛ 
در صورتی که رســما LPG به سبد سوخت 
خودروها افزوده شــود، نمی تــوان میزان 
تقاضا را در حد ۴ هزار تن مازاد نگه داشــت 
 LPG و در ابتدا شــاهد انحراف ســوخت
یارانه ای جمعیت حــدود ۴ میلیون نفری 
فاقد دسترسی به شبکه گاز کشور به سمت 
اســتفاده در خودروها خواهیم بود، سپس 
صادرات گاز مایع ایران متوقف شــده و گاز 
مایع صادراتی باید بــه خودروها تخصیص 
داده شــود و در ادامه، بدون شــک ایران از 
صادرکننده LPG بــه واردکننده LPG در 
ســال های آینده تبدیل خواهد شد. با این 
 LPG مسیر، در ســال های آینده، ناترازی
هم به ناترازی بنزین و گاز و گازوئیل افزوده 

خواهد شد.



 یزد –ســمیه شــرف دینی  سرپرست 
سازمان ساماندهی مشاغل شــهری و فرآورده 
های کشــاورزی شــهرداری یزد با اشــاره به 
اقدامات شــهرداری یــزد در راســتای کاهش 
قیمت میوه در شــهر یزد گفــت: مطابق قانون 
یکی از حوزه هایی که شهرداری ها می توانند به 
آن ورود کنند حوزه تنظیم گــری و مداخله در 

بازار به جهت بهبود معیشت خانواده ها است که 
در برخی اســتان ها با تلاش بیش تر و در برخی 
استان ها متناسب بوم اســتان، با تلاش کم تری 

انجام شده است.
محمد رضا پاکدل با اشــاره به اقدامات شورای 
اسلامی شهر و حمایت های استاندار در راستای 
اجرای طرحی با هدف بهبود وضعیت معیشــت 

مردم در شهر یزد اظهارداشت: با مداخله جدی 
ســازمان های ذی ربــط از جمله شــهرداری، 
پروژه ای تحت عنــوان شــبکه میادین تنظیم 
بازار در شــهر یزد کلید خورده کــه این پروژه را 
می توان راه حلی ریشــه ای برای بهبود معیشت 
و کنترل قیمت اقلامی همچون میوه در اســتان 

یزد دانست. 
وی افزود: گام های اولیه ایــن پروژه در ماه های 
اخیر برداشــته شــده و در این پروژه قرار است 
مراکزی با طراحی، فضا و دکوراتیو کاملًا یکسان 
در چهار گــروه کالایی میوه و تره بــار، لبنیات، 
غلات و حبوبــات و به طور کلــی ۵۰ قلم کالای 
تخصصی، اساسی و پرمصرف با شرایط ویژه ای 

به شهروندان یزدی عرضه شود.
پاکدل تصریح کرد: شــرایط ویــژه عرضه اقلام 
در ایــن میادین شــامل عرضــه کالا باقیمت 
عمده اســت بدین صــورت کــه کالا به صورت 
خرده فروشــی و با اعمال تخفیفــات ویژه برای 
شــهروندان به فروش می رســد که این اتفاق با 
رایزنی شــهرداری با تولیدکننــدگان داخل و 

خارج از استان امکان پذیر است.
سرپرســت ســازمان ســاماندهی مشــاغل و 

فرآورده های کشاورزی شــهرداری یزد با اشاره 
به هدف ایجاد شــبکه میادین میوه و تره بار در 
اســتان یزد گفت: هدف اصلی این پروژه ایجاد 
یک شبکه تخصصی برای تنظیم بازار در سطح 
شهرستان یزد است که در مراحل بعدی امکان 
گسترش آن به ســایر نقاط اســتان نیز وجود 
دارد که علاوه بــر این برنامه هایــی برای ایجاد 
ســامانه های الکترونیکــی و خریــد اینترنتی 
در نظر گرفته شده اســت تا دسترسی مردم به 

کالاها تسهیل شود.
این مسئول خاطر نشان ســاخت : همچنین با 
اجرای این طرح و احداث یک بســتر نرم افزاری 
واحد تلاش می شــود تا اقلام و قیمت ها کنترل 
و هرزمان که بازار در یکی از اقلام مثلًا گوشــت 
قرمز و… دچار نوسان شد این شبکه تنظیم بازار 
بتواند با مداخلات خود با کم ترین قیمت، کالای 

مورد نیاز مردم را تأمین کند. 
وی گفــت: همچنــان در تــلاش هســتیم تا 
دسترسی عموم مردم به این شــبکه با بهترین 
شــکل انجام شــود و با نــگاه محله محوری و 
تمرکز بر روی مراکز مختلف شهری پراکندگی 
مطلوبی برای شــبکه های میادین تنظیم بازار 

در شــهر یزد برای دسترسی آسان تر شهروندان 
داشته باشیم.

پاکدل تصریح کــرد: یکی دیگــر از برنامه های 
این پروژه استفاده از ظرفیت ســامانه یزد من و 
فعال کــردن کارت های شــهروندی و اعتباری 
برای شهروندان یزدی و ایجاد بستر شبکه های 
فروش اینترنتی است و همچنین در حوزه های 
مختلف با استفاده از ظرفیت تمام افراد توانمند 
چه در داخــل و چه در خــارج از اســتان برای 

مدیریت بازار استفاده خواهد شد. 
وی تصریح کرد: این طــرح به صورت مرحله ای 
اجرا خواهد شــد که در فاز اول آن ســه نقطه از 
شــهر برای افتتاح فروشــگاه های تنظیم بازار 
تا پایان ســال ۱۴۰۳ هدف گذاری شــده است 
که با مداخله شــهرداری در تأمین و واردکردن 
کالا تأثیر عمیقــی در گروه های کالایی مختلف 
خواهد گذاشــت که به عنوان نمونه اجرای این 
پروژه در بازار میوه حداقل بین ۳۰ تا ۴۰ درصد 
کاهش قیمت در مراکز نســبت به ســطح شهر 
ایجــاد می کند و با این کاهــش، قیمت عمومی 
میوه در سطح شــهر نیز می تواند تحت الشعاع 

قرار بگیرد.

سرپرست سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری  اعلام کرد :

میدان داری شهرداری یزد برای کاهش قیمت میوه

مدیرکل شیلات استان اردبیل: 

 جشنواره طبخ آبزیان و غذاهای دریایی 
در شهرستان مشگین شهر برگزار می شود

 اردبیل-افســون جبارزاده  مدیرکل شیلات اســتان اردبیل ازبرگزاری 
اولین جشنواره طبخ آبزیان و غذا های دریایی همزمان با ولادت امام علی )ع( در 

شهرستان مشگین شهر خبر داد. 
دکتر محمد اله بخش در جلســه برنامه ریزی به منظور برگزاری اولین جشنواره 
طبخ آبزیان و غذاهای دریایی که با حضور فرماندار شهرســتان و سایر مسئولین 
استانی و شهرســتانی برگزار گردید، اظهار داشــت: با توجه به برنامه ریزی های 
انجام گرفته اولین جشنواره طبخ آبزیان و غذاهای دریایی با مشارکت فرمانداری، 
میراث فرهنگی و سایر دســتگاه های اجرایی، روز سه شنبه 2۵ دی ماه همزمان 
با ولادت امام علــی )ع( و روز پدر، در مجموعه تفریحی و گردشــگری پل معلق 
این شهرستان برگزار خواهد شد.  مدیر کل شــیلات استان اردبیل افزود: توسعه 
صنعت شیلات و آبزی پروری  به اصلاح ســبک زندگی مردم و ایجاد اشتغال در 
منطقه کمک می کند که در این راستا جشــنواره طبخ آبزیان و غذاهای دریایی 
دراین شهرستان برگزار می شــود.  اله بخش تصریح کرد: با توجه به نقش ماهی 
وسایر آبزیان در ســلامت غذایی خانواده ها و در راســتای افزایش سرانه مصرف 
ماهی در سبد غذایی خانواده ها، اهمیت برگزاری چنین جشنواره هایی ضروری 
اســت  وی تأکید کرد: این جشــنواره فرصت خوبی بــرای معرفی ظرفیت های 
شهرستان مشگین شهر در حوزه شیلات به عنوان قطب تولید ماهیان سردآبی و 
همچنین فرهنگ سازی مصرف آبزیان در جامعه می باشد  دکتر اله بخش از تداوم 
برگزاری این جشنواره ها در سایر شهرســتانها خبر داد وگفت: جشنواره صید با 
قلاب و همچنین طبخ آبزیان، طی ماه های آتی در دیگر شهرستان ها نیز برگزار 
خواهد شد  مدیرکل شیلات استان اظهار داشــت : تحویل غذاهای طبخ شده از 
ساعت 9 الی ۱۱ صبح روز ســه شــنبه انجام گرفته و نهایتا بعد از داوری غذاها، 
به نفرات برتر جوایز ارزنده ای اهدا خواهد شــد. لازم به ذکر است در حاشیه این 

مراسم مسابقات طناب کشی، دارت و نقاشی کودکان نیز اجرا خواهد شد

  
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه استان : 

 بیش از 6هزار و 200کارت هوشمند سوخت
 در گلستان رمزگشایی شد

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گلستان از رمزگشایی شش هزار و 2۱۱ کارت هوشمند سوخت از ابتدای 

سال ۱۴۰۳ تا نیمه ماه)دی( جاری در سطح منطقه خبر داد.
 محمد حســینی ضمن اعلام این خبر گفت: با توجه به رمزدار بودن کارت های 
هوشمند سوخت شخصی و احتمال اشکال در هنگام سوخت گیری به دلیل وارد 
کردن رمز اشتباه، همه ساله با مراجعه مردم به نواحی این شرکت در شهرستان ها، 
تعداد زیادی کارت هوشمند سوخت رمزگشایی می شود و در اختیار شهروندان 
قرار می گیرد. وی افزود: دارندگان کارتهای سوخت شخصی در صورت فراموش 
کردن رمز کارت خــود می توانند با مراجعه به نزدیک ترین ناحیه شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان در شهرســتانهای گرگان، کردکوی، 
گنبدکاووس و مینودشت و ارائه مدارک شناســایی نسبت به رمزگشایی کارت 
خود اقدام کنند  مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان از 
هموطنانی که به هر دلیل فاقد کارت سوخت می باشند تقاضا نمود با مراجعه به 
دفاتر پلیس +۱۰ و ارائه مدارک مربوطه نسبت به ثبت درخواست و دریافت کارت 
ســوخت اقدام و جهت مدیریت مصرف و جلوگیری از قاچاق فراورده های نفتی 

هنگام سوختگیری حتما از کارت سوخت شخصی خود استفاده نمایند.

 
رئیس سازمان بسیج رسانه استان:

 حل مشکلات مردم استان فارس جز با نگاه جهادی
 و حضور میدانی میسر نیست 

شیراز  رئیس سازمان بسیج رسانه استان فارس گفت: در برابر امپراتوری رسانه 
ای دشــمن که باهدف تحقیر ملت ها وتامین منافع خود شکل گرفته است جهت 
حفظ آرمان ها وارزش های انســانی واســلامی  جامعه و همچنین حفظ تمامیت 

ارضی از
توطئه ها باید همه ظرفیت های رســانه ای را با علایق وسلایق مختلف سیاسی  در 

برابر صفوف رسانه ای دشمن بسیج کرد.
دکتر هادی رضایی در سخنرانی قبل از خطبه های نماز جمعه شیراز که به مناسب 
2۱ دی ماه سالروز شهادت شهید غلامرضا رهبرو روز بسیج رسانه انجام شد ضمن 
تبریک ایام ماه مبارک رجب و فرا رســیدن میلاد مســعود امام علی )ع( به تشریح 
فلسفه تشکیل بسیج رسانه پرداخته و افزود: بسیج رسانه  جهت بسیج کردن اصحاب 

رسانه در جبهه رسانه ای انقلاب تشکیل شده است.
رضایی یادآور شد: ترفند های رسانه ای دشــمن تفرقه افکنی، سیاه نمایی و لجن 
پراکنی در جهت نا امید سازی نسل های بعدی انقلاب است و هر کس امروز در هر 
لباس و جایگاهی بر طبل اختلافات مذهبی، فرهنگی و قومی بکوبد در زمین دشمن 

بازی کرده و درر استای  تضعیف ایران قوی گام برداشته است.
وی تاکید کرد: دشمن در عملیات رسانه ای خود به دنبال زشت نشان دادن زیباییها 
وزیبا نشان دادن زشتی ها تا جایی است که یک ملت را دچار خود تحقیری کند وآنها 
را از داشته های خود ناامید سازد. وی با اشــاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در 
جمع مردم قم مبنی بر هدف دشمن برای فاصله انداختن بین واقعیت های موجود 
و افکار عمومی با ابزار رسانه عنوان کرد:رسانه کم هزینه  و پر اثرترین ابزاری است که 
دشمن به عنوان سلاح برای حمله به افکار عمومی ملتها استفاده می کند و ملت ها  
در صورت عدم اگاهی از عملیات روانی  رسانه ای دشمن ممکن است مرعوب شده 
وحضور استعمار واستکبار را در کشور خود جشن بگیرند چرا که دشمن همواره با 

وعده آزادی برابری عدالت و با برند حقوق بشر دنبال تضییع حقوق ملت هاست.
رئیس سازمان بسیج رســانه استان فارس همچنین با اشــاره به تحولات منطقه 
خاطرنشان ساخت: امروز نباید ترسید و نباید ترساند زیرا دست ایران قوی به پهنای 
کره خاکی بلند شده است و دستی برای گرفتن دستان مظلوم و مشتی بر دهان هر 

ظالم در اقصی نقاط دنیا است.

 
در ۹ ماه سال جاری انجام شد:

 جذب ۲۱ هزار مشترک جدید گاز طبیعی
 در استان کرمانشاه

کرمانشاه-حسنافخازاده  مدیرعامل شــرکت گاز استان کرمانشاه گفت: 
در 9 ماهه سال جاری 2۱ هزار مشــترک جدید گاز طبیعی در استان کرمانشاه 

جذب شده است.
 ناصر حسینی با بیان اینکه از این تعداد ۱2هزار مشــترک در بخش شهری و 9 
هزار مشترک در بخش روستایی بوده اســت اظهارداشت: برای جذب این تعداد 

مشترک، ۱9۸ کیلومتری شبکه گذاری انجام و ۸۰۸9 علمک نصب شده است.
 مدیرعامل شــرکت گاز استان کرمانشــاه بیان داشــت: مجموعه اقدامات در 
شرکت گاز باعث شده در حال حاضر ضریب نفوذ گاز در بخش شهری استان به 
۱۰۰درصد برسد. حســینی با بیان اینکه ضریب نفوذ گاز در بخش روستایی در 
حال حاضر به 99.۳ درصد رسیده است، گفت: تا پایان سال نیز تمام روستاهای 

دارای قابلیت گازرسانی استان از نعمت گاز طبیعی برخوردار خواهند شد.

شهر

اصفهان-مریم مومنی  مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان 
به مناسبت سالروز تأســیس ذوب آهن اصفهان با حضور در 
برنامه زنده رود ســیمای مرکز اصفهان به تشریح دستاوردها 

و شرایط روز این شرکت پرداخت.
اردشیر افضلی ضمن تبریک فرارســیدن 2۳ دی ماه سالروز 
تأسیس ذوب آهن اصفهان به تمامی تلاشگران عرصه صنعت 
کشور به ویژه صنعت فولاد، از همت و تلاش فولادمردان ذوب 
آهن اصفهان که دراین صنعت سخت جهادگرانه به تولید ملی 
خدمت می کنند و تلاشــگران عرصه معدن که در دل زمین با 

تمام توان به این صنعت خدمت می کنند قدردانی نمود.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه قرارداد تأســیس 
این مجتمع 2۳ دی ماه ۱۳۴۴ امضا شــد، در ســال ۱۳۴۶ 
کلنگ آن احداث آن به زمین خورد و در ســال ۱۳۵۰ اولین 
ذوب را تولیــد کرد، گفــت: از ابتدای تأســیس این مجتمع 
تا کنون بیــش از ۸۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تــن انواع محصول 
فولادی تولید شــده کــه در صنعت ســاختمان، پروژه های 

عمرانی کشور و حمل ونقل ریلی مورد اســتفاده قرار گرفته 
است. 

وی افزود: کیفیت محصولات ذوب آهــن اصفهان نه تنها در 
کشور حرف اول را می زند بلکه در خاورمیانه و در برخی موارد، 
در ســطح جهانی به عنوان کیفیت برتر مطرح اســت. همین 
امر باعث شــد که محصولات ذوب آهن به کشورهایی مانند 

انگلیس و آلمان نیز صادر شود.
مدیرعامــل ذوب آهن اصفهــان گفت: ایــن مجتمع عظیم 
صنعتی به عنــوان اولین تولید کننده فولاد کشــور خدمات 
بســیاری به این صنعت ارائه داده اســت. در حال حاضر برای 
حدود ۱۸ هزار نفر به طور مستقیم اشــتغال ایجاد کرده و به 
صورت غیر مستقیم اشــتغال بیش از ۸۰ هزار نفر در مناطق 
مختلف کشور از جمله برخی معادن حاصل فعالیت ذوب آهن 

اصفهان است.
افضلی در پاسخ به سوالی در خصوص شرایط زیست محیطی 
ذوب آهــن اصفهان گفت: فعالیت صنعتــی بدون آلایندگی 

نیست اما مهم این اســت که تمام اقدامات لازم برای کاهش 
آن انجام شود. 

این مجتمع بــا اقداماتی که انجــام داده در بخش آب وخاک 
آلایندگی ندارد اما در بخش آلایندگی هوا مشــکلاتی داریم 

که مربوط به بخش کنورتور فولادسازی است.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفــت: اقدامات لازم برای حل 
مشــکل آلایندگی این بخش نیز آغاز شــده و هم اکنون نیز 

بیش از ۴۰ درصد آن کاهش یافته است. 
اگر تصویر زنــده ای از ذوب آهن اصفهان داشــتیم این تغییر 
محسوس را مشاهده می کردید. این اقدامات تا حل کامل این 

مشکل ادامه دارد.
افضلی در خصوص کاهش مصــرف آب در این مجتمع گفت: 
مصرف آب با مجموعه فعالیت های صورت گرفته طی سالیان 
اخیر ۵۰ درصد کاهش یافته اســت. هم اکنون پروژه تصفیه 
پساب نیز در مراحل پایانی اســت و در پروژه انتقال آب خلیج 
فارس نیز مشــارکت داریم، در مجموع با ســایر اقداماتی که 

همزمان انجام می شود برداشــت آب از زاینده رود به حداقل 
می رسد. 

افضلی در پایان ابراز امیدواری نمود که با هم افزایی و همدلی 
و بهره گیری از دانش و تکنولوژی روز بتوانیم میراث دار خوبی 
برای آیندگان باشــیم و این صنعت مهم کشــور را به جایگاه 

واقعی خود برسانیم.

اصفهان
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

ذوب آهن اصفهان گام های مهمی برای کاهش آلایندگی و مصرف آب برداشته است

قزوین-مریم نقدی  محمد نوذری اســتاندار قزوین در 
بازدید از واحدهای نیروگاه شــهید رجایــی، بر همت جدی 
در کمک به صنعت تولید برق این اســتان تاکید نمود. محمد 
نوذری استاندار قزوین با اشاره به نقش این نیروگاه ها در کمک 
به صنعت کشور گفت: نیروگاه شــهید رجایی قزوین یکی از 

نیروگاه های بخصوص و حیاتی در کشور است. 
نوذری  تصریح کــرد: در بازدید از نیروگاه شــهید رجایی، در 
جریان مسائل و مشکلات این صنعت قرار گرفتم، از این روی 
همه دستگاه های اجرایی اســتان همراهی خواهند کرد که 
این نیروگاه بتواند خدمت مناســب به مردم اســتان و کشور 

داشته باشد. 
استاندار قزوین در ادامه به فصل سرما و لزوم مدیریت صحیح 
مصرف انرژی اشــاره کرد و افزود: با توجه به این که در فصل 
سرما قرار داریم و مصرف گاز و برق در کشور افزایش داشته ، از 

مردم خواهش دارم در مصرف سوخت گاز و برق صرفه جویی 
داشته باشند تا علاوه بر پیشــگیری از کمبود در عرصه تولید 

برق، به نیروگاه ها نیز فشارهای مضاعفی وارد نشود. 
وی ادامه داد: امیدوار هستم مردم اســتان و کشور در رعایت 
الگوی صحیح مصرف در حوزه سوخت گاز و برق و واحدهای 
دولتی،  صنعتی و مردم با برنامه ریزی در بهینه سازی مصرف 
برق، این موضوع را جدی تلقی نمایند و همچنین رســانه ها و 
مطبوعات استان هم در اطلاع رســانی ها به مردم نقش بسار 

مهمی دارند. 
نوذری با اشاره به اینکه استان قزوین یک استان مستعد برای 
تولید برق خورشــیدی است  بیان داشــت: گرچه می دانیم 
عمده مصرف برق اســتان مربوط به صنعت می باشــد، اگر 
بتوانیم شهرک خورشیدی اســتان را به بهره برداری برسانیم 
می توانیم 2۰۰الی ۳۰۰ مگاوات به تولید برق در استان اضافه 

نماییم. 
وی در پایــان نیــز ادامــه داد: امیدواریم با همــکاری همه 
مسئولین، صنعت برق کشــور بتواند معادل ۱۵ هزار مگاوات 
به توان تولید برق کشــور اضافه نماید و این مهم کمک مهمی 
به استان است. در ادامه، ابوالفضل موتابها مدیرعامل نیروگاه 
شــهید رجایی به تشــریح وضعیت تولید و فرآیند تعمیرات 
واحدهای این نیروگاه پرداخت و با اشــاره به ضرورت تامین 
برق پایدار برای خدمت رسانی به مردم در حوزه های مصارف 
خانگی، صنعت و کشاورزی، خواســتار توجه بیشتر از سوی 
مسئولان استان برای رفع مســائل پیش روی صنعت تولید 

برق در قزوین شد. 
رئیس هیات مدیره نیروگاه شــهیدرجایی، با اشاره به جایگاه 
استراتژیک نیروگاه شــهید رجایی در شبکه تولید برق اظهار 
داشت: این نیروگاه با سهم تولید سالانه ۱2 میلیارد کیلووات 

ســاعت انرژی الکتریکی، برق حدود ســه و نیم  درصد از نیاز 
مصرف کنندگان کشور را تامین می کند که این رقم، نیروگاه 
شهید رجایی را در جایگاه نیروگاه های بزرگ کشور قرار داده 

است.

وین قز
استاندار قزوین در بازدید از نیروگاه شهید رجایی:

وگاه های حیاتی کشور است وگاه شهیدرجایی یکی از نیر نیر

گرگان-مهنــاز محمدزمانی  سرپرســت ســازمان 
آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری گرکان از افزایش 
تعداد نیروی آتش نشان در شــهر گرگان از ۱۵۰ نفر به 2۰۰ 
نفر تا پایان ســال جاری خبر داد و گفت: برخی از شهروندان 
نذر خدمت دارنــد و باید از ظرفیت خیــران علاقمند بیش از 
گذشته بهره مند شــویم وی از افزوده شــدن2۵ آتش نشان 

جدید به آتش نشــانان مرکز استان گلســتان )گرگان( خبر 
داد و خاطرنشــان کرد: مناطق مختلف در استان گلستان، به 
خصوص شــهر گرگان که احتمال وقوع حــوادث ناگوار و در 
هنگام بروز حوادث، خسارت جبران ناپذیر را دارد، شناسایی 
شــده اند ذبیح اله میقانی در نشســت با خبرنگاران، رسالت 
اصحاب قلم و رسانه را بسیار خطیر و ارزشمند دانست و اظهار 

کرد: در عرصه رسانه مهم این است که وظایف آگاهی بخشی 
به شکل درست انجام شود و هیچ فردی دلخور و گله مند نشود. 
وی با بیان اینکه همه تلاش ها بر این اســت که تأسیســات و 
ماشین آلات آتش نشــانی در خدمت جامعه باشد، ادامه داد: 
چندین دستگاه جدید با صرف هزینه ۱۰ میلیارد تومانی نیز 

در تعدادی از ایستگاه های آتش نشانی بکارگیری شد.

گلستان
 سرپرست سازمان آتش نشانی گرگان خبرداد:

وی  آتش نشان  گرگان تا پایان سال جاری   افزایش نیر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خرم آباد-فرزانــه هداوند   مدیــرکل منابع طبیعی 
و آبخیزداری لرســتان گفــت: عمده کانــون آلودگی، آفت 
برگ خوار و جوانه خوار بلوط در شهرســتان پلدختر و جنوب 
خرم آبــاد بوده اســت. حســین میرزایی اظهار کــرد: آفت 
جوانه خوار بلوط در اسفندماه درختان را درگیر می کند. وی 
اضافه کرد: پس از رصد و پایش بهتریــن زمان برای مقابله با 

این آفت اسفندماه است. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری لرســتان با بیان اینکه 
این آفت در ارتفاعات پایین طغیان می کند، بیان کرد: کانون 
آلودگی را محلول پاشــی می کنیم. میرزایی ادامه داد: گانون 

آلودگی در استان را ۴۰ هزار هکتار برآورد کردیم که امسال 
2۰۰۰ هکتار را با محلول بی خطر )BT( محلول پاشی کردیم. 
وی تصریح کرد: از اســفندماه که فعالیت این آفت شــروع 

می شود مقابله ما نیز آغاز می شود. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری لرستان خاطرنشان کرد: 
این محلول روی برگ بلوط پاشیده می شود و زمانی که آفت 
جوانه خوار از آن تغذیه می کند این ســم وارد بدنش شــده و 
از بین مــی رود. میرزایی اضافه کرد: حریــق و آفات در نیمه 
اول سال با آنها درگیر هســتیم. وی اظهار کرد: عمده کانون 
آلودگی آفت برگ خــوار و جوانه خوار بلوط در شهرســتان 

پلدختر و جنوب خرم آباد بوده است. 
مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری لرســتان گفت: وقتی 
درخت بلوطی خشک می شود این خسارت غیرقابل جبران 
بوده و با هیچ رقمــی نمی توان آن را ارزش گــذاری و ارزش 
اکولوژیکی کرد. میرزایی با بیان اینکه ارزش هر درخت بلوط 
را 2۰۰ هزار دلار برآورد کردند، خاطرنشان کرد: پژوهش ها 
نشــان می دهد که یک درخت ۳۳ خدمت  به انســان ها ارائه 
می دهد. وی گفــت: ۴۰ درصد آب زاگــرس را جنگل های 
بلوط تامین می کنند و زیبنده نیســت که ارزش مادی روی 

آن گذاشت.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان خبرداد:

محلول پاشی در ۲۰۰۰ هکتار از عرصه های منابع طبیعی لرستان

در ۹ ماه  امسال صورت پذیرفت:

مصرف بیش از ۶۱ میلیون متر مکعب گاز در جایگاه های CNG چهارمحال و بختیاری
 CNG هـاي  جایـگاه  شـهرکرد-زهرامصطفوی  
اسـتان چهارمحـال و بختیـاری در نـه ماهـه امسـال بیـش از 
۶۱میلیـون و ۶۰۰ هـزار متـر مکعـب گاز مصـرف کردنـد. به 
گـزارش روابط عمومـی شـرکت ملـی گاز ایـران، جهانبخش 
سـلیمیان مدیرعامـل شـرکت گاز اسـتان چهارمحـال و 
بختیـاری گفـت: در نـه ماهـه امسـال مجمـوع مصـرف گاز 
طبیعـی در ۴2 جایگاه CNG اسـتان ۶۱ میلیـون و ۶۴۷ هزار 
متر مکعـب بـوده که نسـبت بـه مدت مشـابه سـال قبـل 2۳ 

درصـد افزایـش را نشـان مـی دهـد. 

مدیـر عامـل شـرکت گاز اسـتان چهارمحـال و بختیـاری 
ادامـه داد: در دسـترس بـودن گاز طبیعـی در کشـورهای 
تولیدکننـده، درصد بـالای ایمنی و بازدهی مطلوب سـوخت، 

از جملـه مزایـای ایـن سـوخت بـه شـمار می آیـد.  
همچنیـن، حذف رسـوبات سـرب از مـواد حاصـل از احتراق، 
کاهـش هزینه های تعمیـر و نگهداری وسـایل نقلیه گازسـوز 
نسـبت بـه سـایر وسـایل نقلیـه بـا سـوخت فسـیلی و عمـر 
بالاتـر روغـن موتـور از دیگـر مزایـای اسـتفاده از گاز طبیعی 

اسـت.  

به عـلاوه، کاهـش گازهـای گلخانـه ای در مقایسـه با وسـایل 
نقلیـه بنزینی به میـزان ۸۰ درصـد و ارزان تر بودن آن نسـبت 
به بنزیـن یا دیـزل، دلایـل قانع کننـده ای بـرای انتخـاب این 

سـوخت محسـوب می شـود.
سلیمیان در پایان با اشــاره به اینکه در اســتان چهارمحال و 
بختیاری ۴2 جایگاهCNG  فعال اســت، خاطر نشان کرد: به 
 CNG منظور تســهیل در ناوگان حمل و نقل جایگاه های گاز
اســتان به صورت شــبانه روزی در حال خدمات رســانی به 

شهروندان هستند.



تابشخورشید،چراغبانکهاراروشنمیکند
بانکوبیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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بازدیدرییسهیاتمدیرهپستبانکایران
وهیاتهمراهازطرحتسهیلاتیسردخانه
نامآورانساحلسایایشهرستانبوشهر

سید اصغر جلیلی نیا رییس هیات مدیره پست بانک ایران به اتفاق داود 
قزلباش مدیر امور اســتان ها و بازاریابی، محمد غلامی رییس اداره کل 
حوزه مدیریت، بهروز جعفر خانی رییــس اداره کل اعتبارات، مجتبی 
حقی رییس اداره کل امور بین الملل، ســید رحمان حسین پور رییس 
اداره کل روابط عمومی، آناهیتا امیر حســینی رییس اداره کل سرمایه 
انسانی و رفاه و حمید دشــتی مدیر شعب استان بوشــهر در روز چهار 
شنبه ۱۹ دی ماه ۱۴۰۳ از وضعیت و روند ساخت بنا و خطوط نگهداری 
و بسته بندی ماهی و میگوی آن سرد خانه بازدیدکرد و با امید شهرآزاد 
مدیر عامل شرکت نام آوران ساحل سایا و سایر مدیران حاضر در جلسه 
در خصوص توسعه همکاری های مشترک و حمایت و تامین مالی بانک 

برای راه اندازی و افزایش خطوط آن شرکت، گفتگو کردند.
گفتنی اســت؛ واحد فوق مبلغ ۶۰۰ میلیارد ریال با مشــارکت بانک از 
مدیریت شعب پست بانک اســتان بوشهر تســهیلات گرفت و تعداد 
اشــتغالزایی طرح به طور ثابت ۴۲ نفر خواهد بود و میزان بسته بندی 
ســالانه ۴۵۰۰ تن و ظرفیت ســردخانه نیز ۴۰۰۰ تن می باشد و با راه 
اندازی واحد فوق برنامه های توســعه ایی برای بسته بندی محصولات 
برای صادرات به کشور های خارجی از رویکرد های مهم و آتی مدیریت 

آن سرد خانه می باشد که ارز آوری مطلوبی را به همراه خواهد داشت.

بازدیدرییس هیات مدیره پست بانک ایران از طرح تسهیلاتی 
پرورش شتر مرغ گوشتی شهرستان تنگستان

ســید اصغر جلیلی نیا رییس هیات مدیره پســت بانک ایران به اتفاق 
آناهیتا امیر حســینی رییس اداره کل سرمایه انســانی ورفاه و محمد 
کرمی معاون مدیریت شعب استان بوشــهر در روز چهار شنبه۱۹ دی 
ماه ۱۴۰۳ از فرایند و فعالیت طرح تسهیلاتی پرورش شتر مرغ گوشتی 
تنگستان بازدید کرد و با محمد محســنی مدیر عامل شرکت تولیدی 
فوق ،گفتگو کردند .گفتنی است؛ میزان تســهیلات پرداختی به واحد 
تولیدی فوق به مبلغ ۱۲ میلیارد ریال بوده که طریق شعبه پست بانک 
شهرستان اهرم مدیریت شعب استان بوشــهر انجام و در حال حاضر ۴ 

نفر در آن واحد تولیدی ، مشغول فعالیت هستند.

باجه بانکی روستایی چاه پیر شهرستان اهرم توسط رییس 
هیات مدیره پست بانک ایران بازدید شد

ســید اصغر جلیلی نیا رییس هیات مدیره پســت بانک ایران به اتفاق 
آناهیتا امیر حســینی رییس اداره کل سرمایه انســانی و محمد کرمی 
معان مدیریت شعب استان در روز چهارشــنبه ۱۹ دی۱۴۰۳ از باجه 
چاه پیر تحت نظارت شــعبه اهرم، بازدید بعمل آوردند. در این بازدید 
وضعیت منابع ، مصارف، میزان تحقق هدف ســپرده ایی تعیین شده، 
طرح ســفیران ،نحوه اجرای نطام نامه آراســتگی و رعایــت الگو های 
استاندارد برند بانک و تعداد مشــتریان باجه فوق مورد بحث و بررسی 
و ارزیابی قرار گرفت و ضمن تقدیر از زحمات مســئول آن باجه بانکی ، 

رهنمود های لازم ارائه شد.

باجه بانکی روستای سمل شهرستان اهرم جنوبی بازدید شد
ســید اصغر جلیلی نیا رییس هیات مدیره پســت بانک ایران به اتفاق 
آناهیتا امیر حســینی رییس اداره کل سرمایه انســانی و رفاه به اتفاق 
محمد کرمی معان اســتان در روز چهارشــنبه ۱۹ دی۱۴۰۳ از باجه 
بانکی روســتایی ســمل جنوبی تحت نظارت شــعبه شهرستان اهرم 
بازدید بعمل آوردند. در ایــن بازدید وضعیت منابــع ،مصارف ، میزان 
تحقق هدف سپرده ایی تعیین شــده ، طرح سفیران ،نحوه اجرای نطام 
نامه آراستگی و رعایت الگو های استاندارد و تعداد مشتریان باجه مورد 

بحث و بررسی و ارزیابی قرار گرفت.

بازدید رییس هیات مدیره پست بانک ایران از شعبه اهرم
ســید اصغر جلیلی نیا رییس هیات مدیره پســت بانک ایران به اتفاق 
آناهیتا امیر حســینی رییس اداره کل سرمایه انســانی و رفاه و محمد 
کرمی معاون مدیریت شعب اســتان در روز چهارشنبه ۱۹ دی۱۴۰۳ 
از شعبه اهرم مدیریت شــعب استان بوشــهر بازدیدکردند و وضعیت 
منابع ، مصارف، نحوه و فرایند تشــکیل پرونده های تسهیلاتی ، طرح 
های رحمت و ســفیران ، وضعیت خدمات بانکداری الکترونیک و سایر 
شــاخص های بانکی را مورد بحث وبررســی قرار دادو در پایان ضمن 

تقدیر از زحمات آنان ،رهنمود های لازم را ارائه کردند.

بانکجایگزینتراستیهادرسیاستجدیدارزی
اگرچه بازار ارز توافقی با هدف حذف رانت، ایجاد نظام پرداخت رسمی 
و در نهایت انتقال مرجعیت نرخ ارز به داخل کشــور راه اندازی شد، اما 
هنوز این ســامانه در تحقــق اهدافی چون کاهش نقش تراســتی ها و 

کاهش رانت ارزی به طور کامل موفق نبوده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، بــازار ارز توافقی با 
هدف حذف رانت ارزی، شفاف ســازی معاملات و انتقال مرجعیت نرخ 
ارز از خارج به داخل کشور به صورت رســمی آغاز به کار کرد. این بازار 
که بر اســاس مکانیســم توافق میان خریداران و فروشندگان فعالیت 
می کند، ســعی دارد تا گامی مهم در جهت کاهــش اختلاف نرخ های 

ارزی و ایجاد تعادل در بازار بردارد.
اگرچه اعلام می شــد با راه اندازی این بازار، نرخ ارز به مرور تحت تأثیر 
قیمت گذاری های خارج از کشــور یا بازارهای غیررسمی نخواهد بود و 
به صورت شــفاف و بر اســاس عرضه و تقاضای واقعی در داخل کشور 
تعیین می شود، اما بررســی ها نشــان میدهد هنوز در تحقق این امر 

چندان موفق نبوده است.
همچنین برخی کارشناســان معتقد بودند که این بازار علاوه بر حذف 
رانت ارزی و جلوگیری از نوســانات غیرمنطقی، امکان تأمین ارز برای 
واردکنندگان و متقاضیان را تسهیل کرده و فشار بر بازار آزاد را کاهش 

می دهد، اما هنوز این اتفاق به طور کامل رخ نداده است.
احمــد مهدوی ابهــری دبیرکل انجمــن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی ایران ضمن تشــریح ســاز و کار بازار توافقی ارز گفت: در 
گذشته ســامانه نیما این گونه عمل می کرد که عرضه کننده ارز اجازه 
نداشــت از نرخ تعیین شــده، نرخی بالاتر یا پایین تر بفروشــد. اما هم 
اکنون با راه اندازی سامانه توافقی، عرضه کنندگان ارز نرخ مدنظر خود 
را به بانک های عامل اعلام مــی کنند و این نرخ بــه نزدیک نرخی که 
توسط فروشنده گذاشته شده اســت وصل می شود. به عنوان مثال اگر 
فروشنده ارز نرخ ۶۵ هزار تومان را قرار دهد و نزدیک نرخ خرید ۶۶ هزار 

تومان باشد معامله در ۶۵ هزار و ۵۰۰ تومان صورت میگیرد.
ابهری در پاسخ به این ســوال که آیا با راه اندازی ســامانه توافقی نقش 
تراستی ها کمرنگ تر خواهد شد گفت: تا قبل از این سامانه تراستی ها 
مســتقیم ارز را به خریدار میدادند اما هم اکنون ما به تراستی ها اعلام 
می کنیم که ارز را به بانک های عامل بدهند و بانک ها اعتبار ســنجی 
های لازم را انجام داده و ســپس با قیمتی که تعییــن میکنیم، آن را به 
فروش می رســانند. در واقع در این میان یک واســطه به اسم بانک به 
وجود آمده که به هــر حال می تواند جنبه نظارتــی کار را کمی تقویب 

کند.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی ایران در پاسخ به 
سوال خبرنگار تسنیم در خصوص بازگشت مرجعیت نرخ ارز به داخل 
کشور با راه اندازی سامانه ارز توافقی گفت: راه افتادن سامانه ارز توافقی 

ارتباطی با مرجعیت دادن به نرخ ارز در داخل کشور ندارد.

شعبه

مدیر فناوری اطلاعات بانک توســعه صادرات ایران 
گفت: با توجه به گســتردگی دامنه استفاده از هوش 
مصنوعی در حــوزه های مختلف اعــم از بانکداری، 
بیمــه، بهداشــت و درمان و حمــل و نقــل، نیاز به 
رگولاتوری و شــفافیت در این حوزه بیش از گذشته 

ضروری است.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، 
ضیا بهشــتی فرد مدیر فناوری اطلاعــات این بانک با 
اعــلام این مطلب در نشســت تخصصی» ابرمســائل 
حقوقی و تنظیم گری هوش مصنوعی دهمین همایش 
تراکنش ایران، افزود: اگرامروز رگولاتوری در ســامانه 
هایی با مدیریت یک کاربر انجام می شود؛ در مدل های 
هوشمند، این خود محصول است که تصمیم ساز و در 

بسیاری موارد تصمیم گیر است.
وی با تاکید بر ســرعت بالای توســعه هوش مصنوعی 
و فناوری های نوین، گفت: آمارها نشــان می دهد ۷۵ 

درصــد بانک هــا از انواع مــدل های هوش 
مصنوعی اســتفاده می کننــد و ۲۲ درصد 
هزینه های عملیاتی خود را با استفاده از این 

نوآوری کاهش داده اند.
مدیر فناوری اطلاعات بانک توسعه صادرات 
ایــران، چالش هــای تنظیم گــری هوش 
مصنوعی را بالا دانســت و اظهارداشــت: ما 

در ابتدای راه هســتیم و عمده مســاله ما این است که 
چگونه می توان به تصمیمی که توسط هوش مصنوعی 

گرفته می شود، اعتماد کرد.
بهشــتی فرد یادآور شــد: تجربیات جهانی در حوزه 
تنظیم گری هــوش مصنوعی در حال به روز رســانی 
اســت و سیاســتگذاری ها بــرای تببین مقــررات و 
قوانین، کاملا به نگــرش حاکمیت آن کشــوربه این 
مدل از نوآوری ها مربوط می شود و در برخی کشورها 
سختگیرانه و برخی دیگر برخورد آســانگیرانه تری با 

این موج دارند.
وی با بیــان اینکه باید رویکرد کلان کشــور 
در قبال هوش مصنوعی و ســایر تکنولوژی 
های نوین مشخص شــود گفت: این موضوع 
که مــا در حوزه هوش مصنوعــی بهره بردار 
هستیم و زیر ساخت های فناورانه را نداریم، 
زمینه بروز چالش های اساســی را ایجاد می 
کند و لازم اســت پیش از وقوع بحران، رویکرد خود را 

مشخص کنیم.
بهشــتی فــرد نداشــتن رگولاتــوری را از داشــتن 
رگولاتــوری بد، بهتر دانســت و گفــت: لازمه تببین 
مقــررات و طراحی رگولاتــوری مطلــوب درهوش 
مصنوعی، همــکاری عناصر و نهادهــای تاثیرگذار و 

تعامل همگرا با یکدیگر است.
به گفته مدیر فناوری اطلاعات بانک توســعه صادرات 
ایران از آنجایی کــه فناوری های نویــن در گذر زمان 

به روز رســانی می شــوند، نیازمند تنظیم گری پویا و 
داینامیک هستیم.

بهشــتی فردگفت: بایــد از عملکرد بخشــی در این 
حوزه پرهیز کرد؛ جمع بندی و طراحی شــاخص های 
تنظیم گری هوش مصنوعی باید توســط کمیته های 

تخصصی انجام بپذیرد.
گفتنی است نشســت تخصصی ابرمســائل حقوقی و 
تنظیم گری هوش مصنوعی با حضور بهشتی فرد مدیر 
فناوری اطلاعات بانک توســعه صادرات ایران ، شهره 
طباطبایی مدیر گروه هوش مصنوعی شرکت خدمات 
انفورماتیک، محمدحسین هاشــمی نژاد، مدیرعامل 
شرکت مدیریت و توسعه فناوری آرمان )دبیر نشست 
( و محمد صبری مدیرعامل شرکت دیبا رایان، برگزار 
شــد؛ اعضای پنل در گفتگــو با یکدیگــر، چالش ها و 
موانع تنظیم گری هوش مصنوعی و مقررات و قوانین 

پیرامون این فناوری نوین را بررسی کردند.

توسعهصادرات

خریدار  نظام بانکی کشــور بــه عنوان 
یکی از مصرف کنندگان بــرق تلاش دارد 
به گفته رئیس کل بانــک مرکزی خود را به 
سامانه های خورشیدی مجهز کرده و بتواند 

نیازهای برقی خود را برطرف کند.
براساس مصوبه ســال ۱۳۹۵ هیات وزیران 
وزارتخانه ها، مؤســـسات و شــرکت های 
دولتــی و و نهادهای عمومــی غیردولتی 
بر اســاس فهرســتی کــه توســط وزارت 
نیــرو تعییــن و اعــلام می کنــد، موظف 
شــده اند حداقل ۲۰ درصد بــرق مصرفی 
ســاختمان های خــود را از انرژی هــای 
تجدیدپذیر تأمیــن کننــد؛ در این زمینه 
تاکید شده موسسه ها و شرکتهای دولتی و 
غیردولتی اگر نتوانند خود نسبت به احداث 
نیروگاه اقدام کنند باید برای تامین بخشی 

از برق از طریق بورس انرژی اقدام کنند.
اجرای این مصوبه ســال ها با اما و اگرهای 
زیادی روبرو شــد تــا اکنون کــه ناترازی 
انرژی ضــرورت توجــه به توســعه انرژی 
هــای تجدیدذیــر را دوچندان ســاخته 
اســت و توســعه انرژی های نوین به یکی 
از ضرورت های کشــورمان بــرای غلبه بر 

ناترازی انرژی تبدیل شده است.
بروز خاموشی های برقی در سال های اخیر 
نیز مزید بر علت شــده تا بسیاری از سازمان 
ها، نهادها و دستگاه های اجرایی تلاش خود 

را برای اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
برای تولید برق به کار گیرند که یکی از این 
نهادها نظام بانکی کشــور است که توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر را در شــعب بانکی 

مورد توجه قرار داده است.
نظام بانکی براساس برخی گزارش ها دارای 
۲۱ هزار ۴۵۴ شعبه در سراسر کشور است 

که چنانچه هر شعبه نســبت به راه اندازی 
حداقل یک مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر 
بر بام خود اقدام کنــد، ظرفیت انرژی های 
تجدیدپذیر افزایش چشــمگیری خواهد 
یافت ضمن آنکــه بار مصرف برق شــبکه 
بانکــی از روی دوش شــبکه سراســری 

برداشته خواهد شد.

در این راســتا محمدرضا فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی یکی از راهبردهای نظام بانکی 
برای تامین برق مورد نیاز خود را بهره گیری 
بانک ها از انرژی هــای تجدیدپذیر عنوان 
کرده اســت که تحقــق آن نیازمند تامین 
منابع مالی، اختصاص زیرساخت های لازم 

و بررسی همه جوانب امر دارد.

محسن طرزطلب معاون وزیر نیرو و رئیس 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
برق ایران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا از این تلاش نظام بانکی برای توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر اســتقبال کرد و 
گفــت: یکی از موانع توســعه انــرژی های 
تجدیدپذیر تامین مالی اســت و از آنجا که 
نظام بانکی در این بخش مشکل ندارد، بهتر 
می توانــد در توســعه تجدیدپذیرها عمل 

کند.
معاون وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: اگر نظام 
بانکی برای توســعه تجدیدپذیرها به ساتبا 
مراجعه کند، همراهــی لازم را برای تامین 

تجهیزات انجام خواهیم داد.
براساس آخرین آمار ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر ظرفیــت این نــوع انرژی در 
کشور که در ابتدای دولت چهاردهم ۱۲۳۱ 
مگاوات بود، با رشد ۲۸۹ مگاواتی، در پایان 

آذرماه به هزار و ۵۲۰ مگاوات رسیده است.
در حاشــیه چهاردهمین نمایشگاه انرژی 
های تجدیدپذیر که دی مــاه جاری برگزار 
شــد، چندین قرارداد و تفاهم نامه احداث 
نیروگاههای تجدیدپذیر به امضا رســید که 
از جمله می توان به ســاخت هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر توســط مپنا و ۲۸۰۰ 
مگاوات نیروگاه خورشــیدی توسط وزارت 

دفاع اشاره کرد.

فرزاد حسن زاده  روز دوشنبه ۲۴ دی ماه، 
دو عرضه اولیه بزرگ شامل شرکت توسعه 
نیشــکر و فرآورده های لبنی بهــار دالاهو 
)غانیزان( در بازار ســرمایه انجام می شود. 
این عرضه ها مجموعاً حــدود ۷۰۰ میلیارد 
تومان نقدینگــی را جــذب خواهند کرد. 
بررســی ها نشــان می دهد کــه این حجم 
جذب ســرمایه تأثیر قابل توجهی بر تعادل 
بازار نخواهد داشــت و انتظار مــی رود بازار 
پس از پایان معاملات به روند متعادل خود 

بازگردد.
در روز دوشــنبه ۲۴ دی ماه ما شاهد عرضه 
اولیه های نیشکر و و غانیزان خواهیم بود. به 
همین بهانه بررسی خواهیم کرد که آیا این 

دو عرضه آن هم در یک روز می تواند فشــار 
فروش زیادی را به بازار تحمیل کند یا خیر؟

عرضه اولیه ســهام شــرکت توسعه نیشکر 
یک عرضه اولیــه ترکیبی اســت و طی دو 
مرحله انجام می شود.  در مرحله اول تعداد 
سهام قابل عرضه نیشــکر ۵۷ میلیون است 
که توسط صندوق های ســهامی و مختلط 
خریداری می شــود. قیمــت ارزش گذاری 
شــده برای نیشــکر، ۴ هزار و ۷۴۲ تومان 

است. 
معمــولاً قیمتی کــه در عرضــه اولیه های 
ترکیبی کشف می شــود حدود ۱۰ درصد 
بالاتر یا پایین تر از قیمت ارزش گذاری شده 
است. اگر قیمت کشف شــده برای نیشکر 

را کمتــر از قیمت ارزش گــذاری را در نظر 
بگیریم، قیمــت خریداری شــده برای هر 
کد تقریبا ۴ هزار و ۲۶۷ تومان می باشــد و 
اگر قیمت بالاتر باشــد ۵ هزار و ۲۱۶ تومان 

خواهد بود.
درصورتی که نیشــکر با قیمت ۴ هزار ۲۶۷ 
تومان برای هر ســهم در مرحله دوم عرضه 
شود برای ســرمایه گذاران حقیقی، شرکت 
نیشکر مبلغی بیش از ۴۵۰ میلیارد تومان را 

از راه عرضه اولیه بدست می آورد.
ولی اگر باقیمت ۵ هــزار ۲۱۶ تومان برای 
هر سهم در مرحله دوم برای سرمایه گذاران 
حقیقی عرضه شود، شرکت نیشکر مبلغی 
قریب به ۶۰۰ میلیــارد تومان را از راه عرضه 

اولیه تامین مالی می کند.
عرضه اولیه بعدی که در روز دوشــنبه ۲۴ 
دی ماه عرضه می شود شرکت فرآورده های 

لبنی بهار دالاهو )غانیزان( می باشد.
تعداد سهام قابل عرضه غانیزان بیش از ۱۰۹ 
میلیون برگ سهم است که معادل ۹ درصد 
از کل سهام شرکت هســت. دامنه قیمتی 
غانیزان برای عرضه اولیــه از ۹۴۴ تومان تا 

۱۰۶۴ تومان است.
پیش بینی می شــود که نماد غانیزان بتواند 

مبلغی بیش از ۱۰۰ میلیــارد تومان جذب 
ســرمایه کند. چرا که معمولا خریداران در 
ســقف قیمتی اردر های خود را ثبت کرده 
و با توجه به تعداد ســهام عرضه شده، عدد 

مذکور دور از ذهن نیست.

میانگین ارزش معاملات خرد
در نتیجه می توان محاسبه کرد که احتمالاً 
عرضــه اولیه هــای روز دوشــنبه ۲۴ دی 
مبلغی نزدیک بــه ۷۰۰ میلیارد تومان را به 
سمت خود جذب خواهند کرد. این در حالی 
اســت که میانگین ارزش معاملات خرد در 
هفته ای که نماد سیســکو به بازار سرمایه 

آمد بیش از ۱۴ همت بود. 
با این حســاب می توان گفت که عرضه های 
روز ۲۴ دی حجم قابل توجهــی را به خود 
اختصاص نمی دهند و ما انتظــار داریم که 
بازار روز دوشــنبه بعد از پایــان معاملات 
عرضه های اولیه به تعادل برســد و با توجه 
به تعطیلی روز سه شنبه بازار سرمایه در روز 

چهارشنبه مثبت باشد.
شــرکت توســعه نیشــکر و صنایع جانبی 
با نماد نیشکر در روز دوشــنبه ۲۴ دی ماه 
عرضه می شــود. این شــرکت ارزشــی در 

حدود ۱۰۰ همت دارد کــه می توان گفت 
جزو عرضه اولیه های بزرگ بازار ســرمایه 
اســت. همچنیــن بانــک ملی و شــرکت 
سرمایه گذاری گروه مالی سپهر صادرات از 
سهامداران این شــرکت هستند. همچنین 
ســود خالص این شرکت در ســال ۱۴۰۲ 

بیش از ۳ همت بود.
شــرکت فرآورده های دامــی و لبنی بهار 
دالاهو )مانیزان( با نماد غانیزان دیگر عرضه 
اولیه ای اســت که قرار است در روز دوشنبه 
۲۴ دی ماه عرضه شود.این شرکت لبنیاتی 
۹ درصد از سهام خود را عرضه خواهد کرد. 
سهامدار عمده مانیزان تصمیم گرفته اند به 
کسانی که این ســهم را در روز عرضه اولیه 
می خرند و تا ۲۴ دی ســال بعد نزد خود نگه  
می دارند اگر کمتــر از ۳۰ درصد بازدهی را 
بدســت آورند مابه تفاوت آن را به حســاب 
سهامداران پرداخت کند.مانیزان یک لبنی 
صادرات محور است که بخش قابل توجهی 
نیز از بازار لبنیات عراق را به خود اختصاص 
داده اســت. مانیزان همچنین می خواهد با 
 ESL راه اندازی خطوط جدید تولید شــیر
قصد صادرات محصولات خود به کشور قطر 

را دارد.

تنظیمگریوشفافیتدرهوشمصنوعیضروریاست

طبق مصوبــه کارگــروه ارز حاصــل از صــادرات همه 
صادرکنندگان مشمول بند یک ماده ۸ آئین نامه اجرایی 
ارز حاصل از صادرات خود را از اول بهمن ماه صرفاً در بازار 

ارز تجاری مرکز مبادله به فروش رسانند.
مصوبات بیست و هفتمین نشســت کارگروه ارز حاصل 
از صادرات ابلاغ شــد که طبق آن همــه صادرکنندگان 
مشــمول بند )۱( ماده )۸( آئین نامــه اجرایی ارز حاصل 
از صادرات خود را از تاریــخ ۱۴۰۳/۱۱/۱ صرفاً در بازار ارز 

تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران به فروش رسانند.
همچنین در خصوص صادر کنندگان از محل ورود موقت 
ماده ۵۱ قانون امور گمرکی که در سال ۱۴۰۳ و از طریق 
ایجاد قبض محصول در ســامانه گمرک اقدام به صادرات 
از محل ورود موقت نموده اند با خواهند نمود و بر اســاس 
مصوبات قبلی کارگروه امکان ارائه لوح فشــرده اطلاعات 
صادرات از محــل ورود موقت را ندارند بــه جهت امکان 

بهره مندی از تســهیلات در نظر گرفته شده و عدم اعمال 
محدودیت های تجاری برای این دسته از صادر کنندگان 
مقرر شد این دســته از صادر کنندگان درخواست خود را 
که اطلاعات مورد نیاز و نحوه ارســال بر اساس اعلام بانک 
مرکزی و گمرک ایران تعیین خواهد شد به گمرک ورود 
موقت کننده ارائه نمایند تا بعد از تأیید آن گمرک و ارسال 
از طریق گمرک ایران به بانک مرکــزی محدودیت های 
تجاری اعمال شــده از تاریخ اعلام موضوع توسط گمرک 

به بانک مرکزی برای مدت سه ماه لغو شود.
در این مصوبه آمده اســت: بــا عنایت به ابلاغ بیســت و 
هفتمین جلسه کارگروه بازگشــت ارز حاصل از صادرات 
موضوع نامه شماره ۲۴۹۸۸۴/۰۳ مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۳ 
معاونت ارزی بانک )مرکزی( هم تصمیمات اتخاذ شــده 
جهت استحضار بهره برداری و دستور اقدام مقتضی ایفاد 
می گردد:- مشــمولین بند ۲-۲- مصوبات دوازدهمین 

نشست کارگروه بازگشــت ارز حاصل از صادرات موضوع 
ابلاغیــه شــماره ۱۴۱۱۱۳/۰۲ مــورخ ۱۴۰۲/۶/۱۲ 
)صادرکنندگانی که ارزش پایه صادراتی آنها اصلاح شده 
اما در اظهارنامه های صادراتی قبــل از تغییر قیمت پایه 
صادراتی اعمال نگردیده اســت و صادرکنندگان مدعی 
فروش کمتر از قیمت مندرج در اظهارنامه های صادراتی 
هســتند( برای صادرات تــا پایان ســال ۱۴۰۲ فرصت 
دارند تا حداکثر ظرف مدت ۱۵ روز پــس از ابلاغ مصوبه 
درخواســت خود را به ســازمان توســعه تجارت ارسال 

نمایند.
- نظر به راه اندازی بــازار ارز تجاری مقــرر گردید کلیه 
صادرکنندگان مشــمول بنــد )۱( مــاده )۸( آئین نامه 
اجرایی ارز حاصل از صادرات خود را از تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۱ 
صرفاً در بازار ارز تجاری مرکــز مبادله ارز و طلای ایران به 

فروش رسانند.

- در خصــوص صادرکنندگان از محــل ورود موقت ماده 
۵۱ قانون امور گمرکی که در سال ۱۴۰۳ و از طریق ایجاد 
قبض محصول در سامانه گمرک اقدام به صادرات از محل 
ورود موقت نموده اند یا خواهند نمود و بر اساس مصوبات 
قبلی کارگروه امکان ارائه لوح فشرده اطلاعات صادرات از 
محل ورود موقت را ندارند به جهــت امکان بهره مندی از 
تسهیلات در نظر گرفته شده و عدم اعمال محدودیت های 
تجاری برای این دســته از صادر کنندگان مقرر شد این 
دسته از صادر کنندگان درخواســت خود را که اطلاعات 
مورد نیاز و نحوه ارســال بر اســاس اعلام بانک مرکزی و 
گمرک ایران تعیین خواهد شــد به گمــرک ورود موقت 
کننده ارائــه نمایند تا بعد از تأیید آن گمرک و ارســال از 
طریق گمرک ایران بــه بانک مرکــزی محدودیت های 
تجاری اعمال شــده از تاریخ اعلام موضوع توسط گمرک 

به بانک مرکزی برای مدت سه ماه لغو گردد.

ارز

فروشارزحاصلازصادراتدرمرکزمبادلهازاولبهمن

 دو عرضه اولیه در یک روز، بازار سرمایه را تحت فشار قرار می دهد؟

پیشبینیبورسدرهفتهجاری

بازارمالی



مروریبرتنظیمگریرسانههادردنیا
صدیقه غریبی، پژوهشگر حوزه رســانه های مجازی با گذر زمان و 
پیشرفت فن آوری، رســانه ها به یکی از اجزای اساسی زندگی روزمره افراد 
و جوامع تبدیل شــده اند. تاثیر رســانه ها بر فرهنگ، سیاســت، اقتصاد و 
جنبه های اجتماعی جوامع انکارناپذیر است. همان طور که رسانه ها توسعه 
می یابند، ضــرورت تنظیم گری موثر برای اطمینان از انتشــار محتواهای 
مســئولانه و محافظت از حقوق مخاطبان افزایش می یابــد. این مقاله به 
بررســی مفهوم تنظیم گری رســانه ها و نحوه اجرای آن در کشــورهای 

مختلف می پردازد.

مفهوم تنظیم گری رسانه ها
تنظیم گری رســانه ها به مجموعه ای از قوانین و مقررات گفته می شود که 
نهادهای مســئول در راســتای هدایت و کنترل فعالیت های رسانه ای به 
منظور حفاظت از منافع عمومی و اطمینان از رعایت استانداردهای اخلاقی 
و اجتماعی وضع می کنند. این فرایند شــامل نظارت بــر محتوا، مدیریت 
دسترســی به اطلاعات، حفاظت از حریم خصوصی و همچنین حمایت از 

تنوع و گوناگونی فرهنگی است.

ضرورت تنظیم گری رسانه ها
۱. حفاظت از حقوق مخاطبان: رســانه ها قدرت بالایی در شــکل دهی به 
افکار عمومی دارند. تنظیم گری به جلوگیری از انتشــار اطلاعات نادرست 
یا گمراه کننده کمک و از مخاطبان در برابر اطلاعــات مضر یا توهین آمیز 

محافظت می کند.
۲. حمایت از تنــوع و گوناگونی فرهنگی: تنظیم گری رســانه ها اطمینان 
می دهد که تمامی فرهنگ هــا و زبان ها محتوای خــود را در قالب فضایی 

سالم و فرصتی برابر برای نمایش داشته باشند.
۳. حفاظــت از کــودکان و نوجوانان: بــا تنظیم گری مناســب، محتوای 

نامناسب برای گروه های سنی حساس فیلتر و محدود می شود.
۴. جلوگیری از انحصــار و ایجاد رقابت ســالم: تنظیم گــری می تواند به 
جلوگیری از انحصار در صنایع رسانه ای کمک کند و رقابت سالم و تعادل در 

بازار رسانه ای را تضمین کند.

مدل های تنظیم گری رسانه ها در جهان
تنظیم گری رسانه ها در سراسر جهان به اشــکال متفاوتی انجام می شود و 
این تفاوت ها عمدتاً به وابســتگی به سیستم سیاسی، اقتصادی و اجتماعی 

هر کشور بستگی دارد. برخی از مدل های رایج عبارتند از:
۱. تنظیم گری دولتی: در این مدل، دولت ها مســئولیت مستقیم نظارت و 
تنظیم مسائل رسانه ای را به عهده دارند. این شــیوه به ویژه در کشورهایی 
که نظام سیاســی قوی دارند و یا دولت نقش مهمی در بازار رســانه ای ایفا 

می کند، رایج است.
۲. تنظیم گری مستقل: برخی از کشورها از نهادهای مستقل برای نظارت بر 
رسانه ها استفاده می کنند. این نهادها عموماً از نظر مالی و فنی مستقل بوده 
و از دخالت های دولتی به دور می مانند. نمودارهایی مانند آفکام در بریتانیا 

نمونه ای از این نوع تنظیم گری هستند.
۳. خودتنظیم گری: در این شــیوه، خود نهادهای رسانه ای مسئول تنظیم 
و مدیریت فعالیت های خود هســتند. این مدل بر پایــه اعتماد عمومی و 

مسئولیت پذیری رسانه ها عمل می کند.
۴. تنظیم گری مشارکتی: ترکیبی از تنظیم گری دولتی و خودتنظیم گری 
است که در آن دولت و نهادهای رسانه ای به طور مشترک در تنظیم مسائل 

مرتبط با رسانه ها همکاری می کنند.

نمونه هایی از اجرای تنظیم گری رسانه ها در جهان
نیاز به تنظیم گری رســانه ها در دوران معاصر، به دلیل تأثیر گســترده ای 
که رســانه ها بر جوامع و فرهنگ ها دارند، بیش از پیش احساس می شود. 
تنظیم گری رســانه ها به منظور حفظ تعادل بین آزادی بیان متناســب با 

مجوزهای خود و حفاظت از حقوق شهروندان و جامعه صورت می گیرد.
Of� )به عنوان نمونه اول در بریتانیا، ســازمان های تنظیم گر مانند آفکام 

com( وظیفه نظارت بر رســانه های تلویزیونی و رادیویی را بر عهده دارند. 
آفکام با هدف حفظ اســتانداردهای کیفی و اخلاقی، نظــارت بر محتوای 
رســانه ها، بررســی شــکایات و اعطای مجوز به شــبکه های جدید عمل 
Landes�می کند. یا در آلمان، رســانه ها تحت نظارت نهادهایــی مانند 
medienanstalten قرار دارند که وظیفه تنظیم گری رسانه های پخش 
داخلی را بر عهده دارند. این نهادها به تنظیم محتوای رســانه ها، تمرکز بر 
مســائل مربوط به محافظت از کودکان و نوجوانان و ترویج تنوع محتوایی 
در رسانه ها می پردازند.در ایالات متحده آمریکا، سازمان فدرال ارتباطات 
)FCC( نقش تنظیم گر اصلی رســانه ها را ایفا می کنــد. FCC بر طیف 
وســیعی از قوانین و مقررات مربوط به رســانه های رادیویی، تلویزیونی و 
اینترنتی نظارت می کند. این سازمان به عنوان یکی از تنظیم گران اجرایی و 
کلیدی، به حفاظت از منافع عمومی و ترویج رقابت در بازار رسانه ها اهتمام 
می ورزد. در فرانسه، شورای عالی ســمعی و بصری )CSA( تنظیم گری 
رسانه های ســمعی و بصری را انجام می دهد و به حمایت از تنوع فرهنگی 
و ارتقای کیفیت محتوای رســانه ای می پردازد و حتی در اســترالیا، اداره 
ارتباطات و رسانه های اســترالیا )ACMA( وظیفه نظارت بر رسانه های 
دیجیتال و شــبکه های مخابراتی را دارد و این نهاد به طور مداوم با قوانین و 

تکنولوژی های جدید سازگار می شود.
در نهایت هر کشوری بر اساس فرهنگ، قوانین و نیازهای خاص خود، نظام 
تنظیم گری رسانه ای را پیاده سازی می کند. این نظام ها با وجود تفاوت ها، 
نقاط مشــترکی نیز دارند؛ از جمله حفــظ تعادل بین آزادی رســانه ها و 
حفاظت از ارزش هــا و حقوق جامعه. حفظ حقــوق مخاطب، حفظ حقوق 
و منافع حکمرانــی و تنظیم گری موثر رســانه ها، می تواند نقش مهمی در 

تقویت دموکراسی و حفظ اعتماد عمومی ایفا کند.

چالش های تنظیم گری رسانه ها
تنظیم گری رســانه ها بــا چالش های متعددی مواجه اســت که شــامل 
پیشرفت های ســریع فناوری، ظهور رســانه های اجتماعی، نیاز به حفظ 
تعادل بین آزادی بیان و قوانین کشــورها و همچنیــن مدیریت اطلاعات 
غلط و جعلی می شــود. تطبیق با تحولات فناورانه و ایجاد قوانین منعطف 
از جمله موارد مهمی اســت که در تنظیم گری موفق بایــد مورد توجه قرار 
گیرند و اما تنظیم گری رســانه های صوت و تصویر فراگیر شــامل مسائلی 
متنوع و پیچیده اســت کــه حوزه های مختلفــی را در بــر می گیرد. این 
چالش ها می توانند شامل مســائل قانونی و حقوقی باشند که نیازمند وضع 

قوانین جامع و به روز برای کنترل و مدیریت محتواهای رسانه ای هستند.
از سوی دیگر، مسائل فنی و تکنولوژیکی نیز مطرح می شوند که با پیشرفت 
ســریع تکنولوژی ارتباط نزدیکی دارند و نیازمند زیرساخت های مناسب 
و نوآورانــه برای تنظیم گــری صحیح این رســانه ها هســتند. همچنین، 
موضوعــات فرهنگــی و اجتماعی نیــز نقش به ســزایی ایفــا می کنند، 
زیرا باید به نحوی عمل شــود کــه فرهنگ و ارزش های جامعــه در تولید و 
پخش محتواهای رســانه ای حفظ و تقویت شــود. علاوه بر اینها، مســائل 
سیاســی و اقتصادی نیز می توانند بر تنظیم گری تأثیــر بگذارند، به طوری 
که سیاست های کلان دولتی و منابع مالی در دســترس باید برای حمایت 
از صنعت صــوت و تصویر به درســتی مدیریت شــوند تا بتــوان به اهداف 
تنظیم گری دست یافت. در نهایت، همکاری میان نهادی بین سازمان های 
مختلف در بخش رسانه و ارتباطات نیاز اســت تا تلاش ها برای تنظیم گری 
هماهنگ و مؤثر باشد. تنظیم گری رسانه های صوت و تصویر فراگیر نیازمند 
توجه به تمامی این جوانب و تعامل ســازنده میان تمامی ذی نفعان است تا 
به نحو احسن اجرا شــود.در پایان خاطرنشان می شود تنظیم گری رسانه ها 
یک فرایند ضروری و حیاتی برای حفظ استانداردهای محتوایی، حمایت از 
حقوق مخاطبان و تضمین دسترسی به اطلاعات صحیح و عادلانه در جوامع 
و همچنین تسهیل گری اســت. اجرای موثر این فرآیند می تواند به تقویت 
دموکراسی و افزایش اعتماد عمومی به رسانه ها منجر شود. با توجه به نقش 
رســانه ها در دنیای معاصر، لازم است تا کشــورهای جهان به طور پیوسته 
رویکردهای خود را بــرای تطبیق با تغییرات جهانــی و نیازهای مخاطبان 
متنوع کنند. تنظیم گری مسئولانه نه تنها به تقویت اعتماد عمومی بلکه به 

ارتقای کیفیت محتوا و حفظ ارزش های فرهنگی جوامع کمک می کند.«

بازیجدیدمالکپاساژعلاءالدینبرای
عدمایمنسازی

شــهردار ناحیه یک منطقــه ۱۱ تهران بــا تاکید بر اینکه اگر پاســاژ 
علاءالدین ایمن سازی نشود بدون شک پلمب خواهد شد، گفت: نصب 
پرده های ســفید رنگ روی ســازه این مجتمع تجاری، بــازی با افکار 
عمومی اســت.فرداد عدالتخواه شــهردار ناحیه یک منطقه ۱۱ تهران 
اعلام کرد: پاســاژ علاءالدین پایان کار ندارد، تأمین ۱۳۸۷ پارکینگ را 
به مدت ۱۳ ســال انجام نداده، تخلفات متعدد شهرسازی دارد، ناایمن 
است و سازه آن برای شهروندان و کســبه خطرناک است و کلکسیونی 
از تخلفات عدیده است.وی افزود: هفته گذشته با فشار رسانه ها و اقدام 
شــهرداری بر شفاف ســازی و تبیین وضعیت این ســاختمان، مالک 
در اقدامی ســوال برانگیز پرده های مشکی که یک ســال روی سازه را 
پوشانده بود برداشت و ظن اقدام برای ایمن ســازی ایجاد شد اما هیچ 
مراجعه و اقدامی برای ایمن سازی نشد تا اینکه روز گذشته شاهد پرده 

گذاری مجدد روی بنا بودیم و این بار با رنگ سفید.
عدالتخواه گفت: آقای علاءالدین بازی با افکار عمومی را باید تمام کند 
و حقوق شهری و شــهروندی را محترم بداند و برای ملکش اقدام کند. 
این بازی های سیاه به ســفید فقط برای این است که فشار اهالی رسانه 
را بی پاســخ نگذارد و بگوید در حال کار هســتیم اما اولین اقدام برای 
کار مراجعه به شــهرداری و اعلام همکاری برای ایمن ســازی و شروع 

عملیات تحت قوانین و رفع آسیب های چندین ساله است.
حمیدرضــا صارمی معاون شــهردار تهران نیــز با بیــان اینکه مالک 
علاءالدین خارج از کشــور اســت، اعلام کرد: مالک این مجتمع اعلام 
کرده وقتی برگشــت در این زمینه صحبت می کند ما هــم با نماینده 
مالک جلســه گذاشــتیم و اعلام کردیم که اگر ایمن سازی نکند بدون 

شک »ملک را پلمب خواهیم کرد«.
 

مبارزهبیامانباقاچاقچیانمسلحموادمخدر؛
۴۸۹کیلوشیشهکشفشد

فرمانده مرزبانی فراجا از کشف بیش از نیم تن مواد افیونی در درگیری 
با قاچاقچیان مسلح مواد مخدر در مرزهای جنوب شرق کشور خبر داد.

 ســردار احمد علی گودرزی فرمانده مرزبانی فراجا گفت: در راســتای 
کنترل و مراقبت از مرزها و برخورد قاطع بــا هرگونه قاچاق مواد مخدر، 
مرزداران استان سیستان و بلوچستان طی عملیاتی با اشراف اطلاعاتی 
و رصد تحرکات در مناطق مرزی به سرنخ هایی از قصد قاچاقچیان برای 
ورود محموله سنگین مواد مخدر به داخل کشور مطلع شدند.وی افزود: 
مرزبانان با انجام اقدامات گســترده اطلاعاتی مسیرهای احتمالی تردد 
قاچاقچیان و همچنین زمان برنامه ریزی شــده جهــت انتقال محموله 
مواد مخدر به عمق کشور را شناســایی و در قالب چندین تیم پوششی 
و عملیاتی با اجرای کمین هدفمند منطقه مــورد نظر را در کنترل خود 
قرار دادند.ســردار گودرزی در ادامــه تصریح کــرد: مرزبانان طی این 
عملیات موفق شدند، مقدار ۵۰۴ کیلوگرم انواع مواد افیونی شامل؛ ۴۸۹ 
کیلوگرم شیشــه و ۱۱ کیلوگرم تریاک، ۴ کیلوگرم حشیش، ۲۰ قبضه 

سلاح جنگی از نوع کلت و دو قبضه نارنجک جنگی را کشف کنند.

فرمانــده مرزبانی انتظامــی جمهوری اســلامی ایران با بیــان اینکه 
دســتگیری ســوداگران مرگ در دســتور کار مرزداران قــرار دارد 
خاطرنشان کرد: دشــمنان قسم خورده ایران اســلامی باید بدانند که 
امروز مرزداران غیــور بیش از هر زمانی آمادگی و توان پاســخگویی به 
هر گونه تجاوز و تعرض به خــاک میهن عزیزمان را دارنــد و همواره با 
چشمانی باز، امنیتی مثال زدنی را برای امت اسلامی به ارمغان خواهند 

آورد.

مدیرعامل شرکت شهربان و حریم بان اعلام کرد
تجهیز۱۴۰۰البسهوخودرویشهربانوحریمبان

بهدوربین
مدیر عامل شرکت شهربان و حریم بان با اشــاره به ساماندهی و انتقال 
دستفروشان معابر به مراکز مشــخص، گفت: نگاه شهرداری این است 
که بخش قابل توجهی از دستفروشــان نیازمند هستند و باید مراکزی 
برای ادامه کار آن ها آماده شــود.امیر یزدی به اســتمرار ســاماندهی 
دستفروشان در معابر سطح شهر تهران اشــاره و اظهارکرد: نگاه آقای 
زاکانی این است که بخش قابل توجهی از دستفروشان نیازمند هستند 
و دستور داده است شرکت ساماندهی مشاغل فضاهایی را آماده کنند و 
امکانات فراهم شود تا دستفروشان در این فضاها متمرکز و ساماندهی 
شــوند.وی ادامه داد: برای دستفروشــانی هم که حاضر نیستند به این 
مراکز مشخص بروند، تلاش می کنیم نظمی را به وجود بیاوریم که مانع 
رفت و آمد مردم نشود. ان شاءالله بتوانیم این دستفروشان را هم متقاعد 
کنیم تا به مراکز مشــخص ما برونــد و از فضای آن اســتفاده کنند. در 
حال برنامه ریزی هستیم که معابر ســاماندهی شوند و هر ساله این کار 
را انجام می دهیم. بخشی از این دستفروشــان هم به صورت فصلی در 
معابر حضور دارند و درآمدی حاصل می کنند و بعد از آن هم به شهرها و 
خانه های خودشان برمی گردند.مدیرعامل شرکت شهربان و حریم بان 
درباره اضافه شــدن دوربین به البسته نیروهای شــهربان و حریم بان و 
نظارت بر عملکرد نیروهای این شرکت، گفت: موضوع دوربین البسه را 
نیز به صورت پایلوت اجرا کرده ایم تا ســاماندهی بهتری در سطح شهر 
داشــته باشــیم؛ این دوربین ها به صورت آنلاین از طریق مانیتورینگ 

مرکز کنترل می شوند. 
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خریدار  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در اولین 
نشســت رســانه ای خود به تبییــن رویکردها و 
سیاست های حوزه های مختلف فرهنگ و هنر در 

دولت چهاردهم می پردازد.
 ســید عبــاس صالحی وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی در اولین نشســت رســانه ای خود که 
صبح امروز یکشنبه بیست و ســوم دی با حضور 
خبرنگاران مختلف حوزه فرهنگ، هنر، رســانه و 
قرآن و عترت در مجتمع باغ زیبای تهران در حال 
برگزاری است، قرار اســت به تبیین رویکردها و 
سیاست های حوزه های مختلف فرهنگ و هنر در 

دولت چهاردهم بپردازد.
این مراســم با آیاتــی از کلام الله مجید و پخش 

سرود جمهوری اسلامی ایران آغاز شد.
نیکنام حســینی پــور مدیرکل روابــط عمومی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ابتدای این 
نشســت رســانه ای بیان کرد: طی این مدتی که 
بنده در خدمت اصحاب رسانه بودیم سعی کردیم 
در روابط عمومی صداقت داشــته و در هر زمینه 
بتوانیم پاسخگوی درستی داشــته باشیم و این 
نگاه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی است که چه در 
برابر رســانه های مخالف و چه در برابر رسانه های 

موافق پاسخ لازم را داشته باشیم.
وی افزود: موضوع امید و نشــاط یکی از مهم ترین 
رویکردهایی اســت که می تواند توسط اصحاب 
رسانه روایت شود و این نکته ای است که امیدوارم 

همه اهالی رسانه در این زمینه همراه ما باشند.
سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در ادامه این نشست رســانه ای گفت: حوزه رسانه 
همواره یک نگاه بیدار و رصدگــری دارد و ما باید 
خوشحال باشیم که چنین فضایی بتواند همراه ما 
باشــد و به ما در ارائه پیشنهادها و طرح نقد کمک 
کند. من هم خودم را از جنس رســانه می دانم و 
این حس مثبــت را دارم که اگر رســانه به عنوان 
رکن چهــارم دموکراســی در کنار دولت باشــد 
قطعاً بخش زیادی از نواقــص در حوزه حکمرانی 
بر طرف می شود. ما باید بتوانیم بیشتر در خدمت 
اهالی رسانه باشیم تا بتوانیم از نقدهای درست و 

ارزشمند آنها بهره مند شویم.

معرفی 4 کلان برنامه وزارت فرهنگ و ارشاد
وی ضمــن ارائه گزارشــی از رونــد فعالیت های 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی طی چهار ماه 
گذشــته بیان کرد: یکی از مهم تریــن موارد که 
می توانم به آن اشــاره کنم ارائه گزارشی از چهار 
کلان برنامه ای اســت کــه به مجلس شــورای 
اســلامی ارائه دادیم که اولین آن به ارائه خدمات 
فرهنگی به مردم کشــورمان باز می گردد. در این 
منظر علاوه بــر ادامه کارهای گذشــته کارهای 
جدیدی را آغاز کردیم. در این حوزه بحث فرآیند 
اصلاحات قانونی در حوزه نظارت و مجوزها است 
که امیدوارم با برنامه ریزی هایی که در این زمینه 

صورت گرفته شاهد اتفاقات خوبی باشیم.
صالحی افزود: از دیگر اقدامات جدی که برایمان 
مهم بود بحث راه اندازی کمیته شــفاف ســازی 
بود که در این زمینه تاکنون بیش از ۲۰۰ ســند 
به صورت شــفاف در اختیار مردم قرار داده شده 
و ما سعی کردیم در پشــت دیوارهای شیشه ای 
شرایطی را فراهم کنیم که به نظرم ایمن تر از قرار 
گرفتن در دیوارهای پنهان اســت. بحث مدیریت 
موسســات جمعی به عنوان رسیدگی به شکایات 
اصحاب فرهنگ و هنر یکی دیگر از اقداماتی است 
که روی آن تمرکز ویژه ای داشتیم. بحث عدالت 
نیز یکی دیگر از مســائلی بود که بســیار روی آن 
توجه کردیم. در این حوزه برخی کارها به صورت 
نمادین اســت و برخی هــم باید جنبــه عملی و 
اجرایی داشته باشــد. این موضوع بسیار برای ما 
مهم است. در این راه نگاه عدالت گرایانه قومیتی، 
جنسیتی و جغرافیایی بحث اصلی بود که اجرایی 

شد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: دبیرخانه 
ســامانه انتشــار دسترســی به اطلاعات یکی از 
مهم ترین رویکردهای ما در حوزه مردمی ســازی 
و عدالت فرهنگی اســت که می بایست شرایطی 
فراهم شــود تا برخــی اطلاعــات غیرمحرمانه 
نیز پیش روی مخاطبان قرار گیــرد. ما در حوزه 

اقتصاد فرهنگ هم تلاش هایی را انجام دادیم که 
از دولت گذشــته آغاز شــد و ما هم در این دولت 
به شــدت پیگیر آن هســتیم. در این مسیر بحث 
توسعه شبکه شهرهای خلاق فرهنگ و هنر یکی 
از مهم ترین رویکردهایی اســت که می توانند در 
حوزه اقتصادی و فرهنگی مورد توجه قرار گیرد؛ 
مســیری که در دولــت دوازدهم آغاز شــد و ما 

تصمیم داریم آن را در این فضا ادامه دهیم.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگــی ادامه داد: 
موضوع بحث گــذر فرهنگ و هنر و اســتقرار آن 
در شهرهای مختلف کشور یکی دیگر از اقدامات 
اجرایی ما در حوزه توســعه منطقه های شــهری 
است که می بایســت هرچه سریع تر اجرایی شود. 
ما در بحــث فناوری های نوین به عنــوان برنامه 
ســوم دولت در عرصه فرهنگ و هنر برنامه های 
زیادی را تهیه کردیم که به زودی نتایج آن اعلام 
می شود و می تواند یکی اهداف جدی ما در حوزه 
توسعه دولت الکترونیک باشد. ما در حوزه برنامه 
چهارم در قالب توســعه هویت ایرانی اسلامی نیز 
برنامه های زیادی را طراحــی کردیم که بتوانند 
در قالب ۲ بازوی بســیار مهم کارهای متعددی را 
انجام دهند. در این زمینه نقشــه فرهنگی هنری 
استان ها در بیست اســتان طراحی و تهیه شده و 

خیلی جدی هم دنبال آن هستیم.

کاهش سرمایه اجتماعی مهمترین چالش 
عرصه فرهنگ و هنر

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه این نشست 
خبری که به پاسخگویی به رســانه ها اختصاص 
داشــت، در جواب یکی از خبرنــگاران مبنی بر 
معرفــی چالش های پیــش روی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی در حوزه های مختلف هنر که از 
آن به عنوان شــکاف، ممنوع الکاری و توسعه هنر 
زیرزمینی یاد می شــود، توضیح داد: چالش های 
عرصه فرهنگ و هنر چالش های متعددی بودند 
اما اگر بخواهم بــه یک چالش مهم اشــاره کنم 
موضوع چالش ســرمایه اجتماعی اســت که به 
شدت کاهش پیدا کرده اســت. متاسفانه اعتماد 
مردم به نظام حکمرانی کمتر شــده اســت. این 
موضوع در حوزه فرهنگ و هنر نیز شتاب بیشتری 
پیدا کرد. بــرای من هم این موضــوع تلخ بود و ما 
شــاهد قهر و دوری اهالی فرهنــگ و هنر در این 
زمینه بودیم. ما نباید سرمان را مثل کبک به زمین 
ببریم و این موضوع را انــکار کنیم. این مهم ترین 
چالش و مســئله ای اســت که اگر ما اعتماد ذی 
نفعان را نداشته باشیم هیچ کاری پیش نمی رود 
و همه کارها براســاس این دیوار بــی اعتمادی 
فرو می ریزد. این موضوع هنوز هم چالش بســیار 
مهمی اســت و ما تلاش کردیم تا بر اســاس هم 
فکری همکاران و اصحاب رســانه و فرهنگ این 
کار سخت را به نتیجه برسانیم. تلاش من هم این 
بوده که بتوانیم اصحاب فرهنگ و هنر را با فضای 
ایران و بحران های پیش رو، همراه کرده تا بتوانیم 
حرف هم دیگر را بهتر بفهمیم. مــا باید پاره ای از 
ســوتفاهم ها را با تغییر منش ها و روش ها از میان 

برداریم.

آسیب شناسی دلائل علاقه نوجوانان
 به موسیقی کره ای

صالحی در جواب سوال یکی از خبرنگاران مبنی 
بر رویکردهای وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
در حوزه موســیقی از جمله بازگشت هنرمندان 
خارج از کشــور، صدور مجوز برای موسیقی رپ و 
ماجرای پرچالش بازارچه شــمالی موزه هنرهای 
معاصر گفت: من به عنــوان یک ایرانی باید بگویم 
این مقدار علاقه ای که به موسیقی کره ای به وجود 
آمده باید برای ما معنای بســیار عمیقی داشــته 
باشــد. اینکه ما کجا اشــتباه کردیم و می کنیم 
که این طور ذائقه موســیقی ایران را تغییر دادیم 
و کــودک و نوجوان ما در مســیری قرار می گیرد 
که شیفته موســیقی کره ای شود. این یک چالش 
بســیار بزرگ اســت که باید به آن پاســخ داد. 
طبعاً نمی خواهم بگویم این پرســش ها مســئله 
ما نیست اما مسئله اصلی این اســت که ما وقتی 
مجال را برای موســیقی ایرانی، موسیقی جدید و 
موســیقی مدرن تنگ می کنیم چنین فضاهایی 

پدید می آید. پس به نظرم توســعه سند موسیقی 
یکی از مهم ترین رویکردهای ما است. همین که 
موسیقی دارای یک سند شــده به نظرم مطلوب 
اســت. حتی همین هفته قبل در شــورای هنر 
جلسه ای را با اهالی خانه موسیقی برگزار کردیم. 
همه این مخاطرات بحث های جدیدی را به وجود 
آورده کــه این می توانــد امیدوار کننده باشــد. 
بنابراین فکر می کنم براســاس ســند موسیقی و 
اصلاحات آن می توانیم به حل مشــکلات نزدیک 

شویم.
رئیس شورای هنر در پاسخ به پرسش خبرنگاری 
مبنی بر ماجرای معرفی فیلم های ایرانی به جایزه 
اســکار و همچنین حضور بخشــی از فیلم های 
ســینمایی در مجامع بین المللی که اجازه حضور 
در جشــنواره های خارجی را دارنــد اما در داخل 
کشور با مشکلاتی مواجه هســتند، اظهار کرد: تا 
آن جایی که من مطلع هستم آثاری که در مسیر 
انتخاب حضور در جشنواره فیلم فجر قرار نگرفته 
منطبق بر قوانین جاری جشنواره فیلم فجر است 
که طبیعتاً یکی از آنها نداشــتن یا داشتن مجوز 
بوده که طبیعتــاً ممیزی کیفــی در آن اولویت 
نیســت. در واقع آنچه در این زمینه انجام گرفته 

مبنای آیین نامه ای دارد تا مسئله دیگر.

فروش بالای کمدی ها مایه افتخار نیست
صالحــی در جواب ســوالی مبنی بر به حاشــیه 
رانده شــدن ژانرهای جدی حوزه سینما به دلیل 
رشد فزاینده فیلم های کمدی گفت: این دغدغه 
بسیار قابل درک است. بالاخره ســینمای ایران 
ویترینی اســت که اگر بخواهد در قالب یک ژانر 
حتی بهتریــن کمدی ها هم نمایش داده شــود 
قطعاً به افول می انجامد و اصلًا نباید مفتخر باشیم 
که چون فروش بالا است بنابراین باید به ژانرهای 
دیگر توجه نکنیم. بی تردید اگر سینمای کمدی 
درست ساخته شود ســینمای محترمی است اما 
برای بنده و همکارانم در وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی دیگر ژانرهای سینمایی نیز بسیار جدی 
است. البته در مجموع باید گفت تعداد فیلم ها در 
حوزه ســینمای اجتماعی مقداری قابل توجه تر 
شــده که باید در این زمینه جدی تر قدم برداریم. 
فکر می کنم با اطلاعات جدیدی که پیدا کردم کم 
وبیش دیگر مسیرهای سینما نیز مورد توجه قرار 

گرفته است.
صالحی در ادامه این نشســت رسانه ای بود که در 
جواب ســوال یکی دیگر از خبرنگاران حاضر در 
نشست که از وی درباره حواشــی مرتبط با نحوه 
انتصاب معاون امورهنری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، ماجرای »کنسرت فرضی« و »دوسالانه 
ســرامیک« پرســید، گفت: من همچنان تاکید 
می کنم کــه وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
ملزم به رعایت قانون اســت. قانــون مانند آداب 
اجتماعی در حوزه عرف اســت که اگر شکســته 
شود موجب اختلال مناسبات اجتماعی می شود. 
در این زمینه قانون مبنــای ارتباط دولتمردان با 
جامعه اســت و لذا هرکســی در این فضا قرار می 
گیرد یا نباید در دولت حضور پیــدا کند یا وقتی 
به عنوان یک کارگزار دولت معرفی شــود طبیعتا 
باید چارچوب قانون را بپذیرد. این مبنای ارتباط 
اجتماعی مردم با دولت اســت. هم من به عنوان 
وزیر فرهنگ و هم بقیه همــکاران باید قوانین را 
رعایت کند. این یک خط ارتباطی اســت که می 
تواند موجب اصلاح شــود. ما همــه باید ملتزم به 
این موضوع باشیم. من وارد مصداق نمی شوم اما 
دوستان تقید به این موضوع را دارند. قطعا در این 
زمینه با برخی تخلفــات برخورد کردند که نیازی 

هم به علنی کردن آن نیست.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره سیاست های 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در توسعه موضوع 
وفاق ملــی، واگذاری برخــی فعالیت ها به صنف 
های هنــری و دعوت از هنرمنــدان برای حضور 
در حوزه های اجرایــی تصریح کرد: آن چیزی که 
در دولت دوازدهم هم دربــاره آن فکر می کردیم 
تمرکز روی یکی از مشکلات مهم حوزه فرهنگ و 
هنر یعنی کم توجهی به اصناف هنری بوده است. 
در این زمینه ما قوانین قدرتمندانه ای نداریم که 

می بایست در این زمینه اصلاحاتی انجام شود. 
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